
معاون دفتر صنایع خودرو وزارت صمت:
وساز دنیاست ایران دهمین خودر

معاون دفتر صنایــع خودرو وزارت صمت با بیــان اینکه مردم برای حفظ 
ارزش پول خود در حوزه خودرو سرمایه گذاری می کنند، گفت: با توجه به 

افزایش تولید ماهانه خودرو، ایران دهمین خودروساز دنیا شد.
 ابوالفضل خلخالــی در یک گفت و گــوی رادیویی بر ضــرورت کاهش 
جذابیت سرمایه گذاری در بازار خودرو کشور تاکید و اظهار کرد: در حال 
حاضر خودرو در ایران به یک کالای ســرمایه ای تبدیل شــده است و در 
نتیجه مردم برای حفظ ارزش پــول خود در این حوزه ســرمایه گذاری 

می کنند.

معاون دفتر صنایع خودرو وزارت صمت با بیان اینکه قیمت خودرو متأثر 
از پارامترهای مختلف تورمی و تغییرات نرخ ارز نوســانی می شود، افزود: 
هم اکنون قیمت خودرو در بازار آزاد متأثر از پارامترهای مزبور است از این 
رو برای جلوگیری از این موضوع روش هــای مختلفی را می توان در پیش 

گرفت تا بتوان جذابیت سرمایه گذاری در بازار خودرو را کم کرد.
خلخالی گفت: در شــرایط حاضر یکی از راهکارهای مناســب برای کم 

شدن جذابیت بازار خودرو، عرضه خودرو در بورس کالاست.
وی افزود: راهکار دیگر بحث افزایش عرضه خودرو اســت که تمام تلاش 
وزارت صمت در ســال جاری این بوده که بتواند عرضه خودرو را در کشور 
افزایش دهد.خلخالی ادامه داد: خوشــبختانه در مهر و آبان ماه امســال 
رکورد تولید ماهیانه خودرو در کشور شکست و عدد تولید خودرو به ۱۲۲ 
هزار دســتگاه رســید و همینطور ایران در رنکینگ بین المللی به عنوان 

دهمین خودروساز دنیا به حساب آمد.
وی عنوان کــرد: همزمان واردات خــودرو نیز به صــورت جدی در حال 
پیگیری اســت، از این رو اگر تعداد بالایی خودرو وارد شود می تواند بازار 
را تحت تأثیر خود قــرار دهد.معاون دفتر صنایع خــودرو وزارت صمت 
همچنین وجود تقاضای فعلی ۴ تا ۶ میلیون دســتگاه خودرو در کشــور 
را یک تقاضای کاذب دانســت و گفت: این میزان تقاضا را با افزایش عرضه 
هم نمی توان جبران کرد.وی افزود: جذابیت این بازار برای سرمایه گذاری 
باید کاهش پیدا کند که در این راستا فقط نقش وزارت صمت مؤثر نیست 
بلکه وزارت اقتصاد و دیگر نهادهای مؤثر در این حوزه باید مشارکت کنند.

خلخالی یادآور شــد: مردم هم به جای افزایش واسطه گری، دلال بازی و 
سفته بازی در فضای بازار صنعت خودرو می توانند به سمت راهکارهایی 

بروند که بتواند به جریان تولید ملی در کشور کمک کند.

و خودر  رکوردشکنی با شناسایی فراریان مالیاتی

حمایت از کارآفرینان در دولت سیزدهم با کاهش مالیات تولید
خریدار  وصول درآمدهــای مالیاتی در 
۸ ماه امســال در حالی رکورد زد که مالیات 
ســتانی در دولت ســیزدهم در راســتای 
حمایت از تولیدکنندگان و بدون فشــار به 
بخش تولید و شناسایی فراریان مالیاتی رخ 
داد به طوری نرخ مالیات واحدهای تولیدی 
در ســال جاری ۵ درصدی کاهش یافت و 
قرار است در بودجه ۱۴۰۲ این کاهش به ۷ 

درصدی برسد.
 دولت سیزدهم در بودجه ۱۴۰۱ در راستای 
سیاســت های حمایت از تولید و رفع موانع 
تولیدکنندگان، نرخ مالیــات موضوع ماده 
)۱۰۵( قانون مالیات های مستقیم اشخاص 
حقوقی را که دارای پروانــه بهره برداری از 
وزارتخانه هــای ذی ربــط در فعالیت های 
تولیدی بودند را در سال ۱۴۰۰ معادل پنج 

واحد درصد کاهش داشت.
بر این اســاس، نــرخ مالیــات واحدهای 
تولیدی از ۲۵ درصد بــه ۲۰ درصد کاهش 
یافــت این بخشــودگی عــلاوه بر ســایر 
معافیت ها و بخشــودگی ها و مشــوق های 

قانونی اعمال شد.
حمایت هــای مالیاتی دولت ســیزدهم از 
واحدهای تولیدی تنها برای امســال نبود؛ 
بلکه در لایحه بودجــه ۱۴۰۲ نگاه حمایتی 
از بخش تولید پرُ رنگ تر دیده می شــود، به 
گونه ای که عــلاوه بر پنــج درصد کاهش 
نرخ مالیات از واحدهــای تولیدی با لحاظ 
۲ درصد دیگر به هفت درصد رســید بر این 
اســاس در ســال آینده کاهش نرخ مالیات 

ســتانی از تولیدکنندگان بــه هفت درصد 
می رسد.رویکرد عدالت محوری و حمایتی 
دولت از تولیدکنندگان را در دومین ســال 
پیاپی در دولت ســیزدهم شاهد هستیم که 
این اقدام در دهه های اخیر بی ســابقه بوده 
است. در این باره »سید احسان خاندوزی« 
وزیر اقتصاد و ســخنگوی اقتصادی دولت 
اعلام کــرد کــه پیشــنهاد وزارت اقتصاد 
این بود بعــد از ۵ واحد درصــد کاهش نرخ 
مالیات در سال ۱۴۰۱، در سال ۱۴۰۲ هم ۲ 

درصد نرخ مالیات شرکت های تولیدکننده 
کاهش یابد که مورد تصویب هیات وزیران 
قرار گرفت.دولت سیزدهم با هدف کاهش 
فشــار بر بخش تولید، درآمدهای مالیاتی 
را بــا رویکرد چرخــش تحــول آفرین در 
حوزه شناســایی مؤدیان جدیــد، مبارزه 
با فرار مالیاتی، توســعه پایه هــای مالیاتی 
همچون مالیات بر عایدی ســرمایه، مالیات 
خودروهای لوکس و خانه های گران قیمت، 
مالیات بر خانه های خالی برنامه ریزی کرده 

است.بر اســاس آخرین گزارش از سازمان 
امــور مالیاتی کشــور، مجمــوع وصولی 
مالیات هــای مســتقیم و کالا و خدمات در 
هشــت ماه امســال با ۳۱۰ همت نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته ۶۲ درصد رشد 
داشته است این رقم به بالاترین میزان رشد 

در ۱۰ سال اخیر رسیده است.
وصول مالیات در طی ســال های ۱۳۹۰ تا 
۱۳۹۹ نشــان می دهد که رقم مالیات بین 
۲۸ تا ۱۹۲ هــزار میلیارد تومان رســیده و 

در سال گذشــته مالیات وصولی ۳۰۵ هزار 
میلیــارد تومان بوده اســت بررســی روند 
وصولی مالیاتی نشــان می دهد که هنوز در 
هشت ماه امسال به اندازه کل سال گذشته، 

مالیات وصول شده است.
در دولت های گذشــته بیشــترین بخش 
فشار مالیات بر بخش مولد اقتصاد و حقوق 
بگیران بوده اســت، امــا در ایــن دولت با 
تمرکز بر مقابله با فرار مالیاتی، ســاماندهی 
کارتخوان ها، داده محوری، هدفمندسازی 
به جــای ممیــز محــوری و ســایر موارد 
شــاهد کاهش فشــار بــه بخــش تولید و 

تولیدکنندگان هستیم.
شناســایی فرارهــای مالیاتــی در اصلاح 
قانون مالیات های مستقیم در سال ۱۳۹۴ 
نیز مورد توجه قــرار گرفته بــود و یکی از 
رویکردهای ایــن قانون برخــورد قضایی 
با جرایم مالیاتــی بود که در ایــن دولت با 
تعامــل مراجع قضایی و ســازمان مالیاتی، 
جرم انگاری فرار مالیاتــی و تعیین مجازات 

کیفری با جدیت دنبال می شود.
با هوشمندســازی نظام مالیاتی با اهتمام 
بر داده محــوری و راه اندازی ســامانه های 
مختلف، امکان شناسایی فرارهای مالیاتی 
به میزان قابل توجهی افزایش یافته اســت 
همچنین با همراهی مردم در گزارشــگری 
فساد در سامانه سوت زنی سازمان مالیات، 
بیش از چهار هزار مورد فســاد گزارش شد 
که از سوی سازمان مالیات در حال بررسی 

است.

 بورس میـزبان خارجی ها

وهای خارجی بالاخره به ایران باز شد پای خودر
وزیـر اقتصاد:

استقراض دولت از بانک مرکزی 
به صفر رسید
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رئیس کل بانک مرکزی  در صحن مجلس:

خ سود بانکی می تواند ثبات  افزایش نر
 ارزی ایجاد کند

از دایی و قلعه نویی تا کی روش و برانکو

 تیم ملی با این گزینه ها به جایی نمی رسد
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خانه  هنر   میرا

صفحه 5

 برنامه های نخ نما رادیو و مخاطبانی
 که فراموش شده اند

ســپیده ســعیدی  برای مخاطبی که با صدای مریم نشــیبا و برنامه های 
کودکش در رادیو دوران خردسالی را گذرانده و با تقویم تاریخ اضطراب و دلهره 
دیررســیدن به مدرســه را با صبحانه یکجا قورت داده تا خاطرات دوران دانش 

آموزی را رقم بزند. 
با برنامه کارو کارگر و خانه وخانواده آگاهانه قد کشــیده با قصه شــب آرام آرام 
خوابیده، گاه گاه راه شــب برایش ابتدای قدم نهادن درجاده عرفان ادبیات بوده 
است و نهایتا جمعه هایش را با صبح جمعه با شــما مفرح کرده و قصه های ظهر 
جمعه حمید عاملی را تحت هرشرایطی ازدست نداده؛ این روزها خوب می فهمد 

که برنامه های رادیو دیگرچنگی به دل نمی زند و دیگر اغنایش نمی کند.

دیدگاه

شهادت حضرت فاطمه)س( را تسلیت می گوییم

شناسه آگهی : 1427078

نقل و انتقال   لنج باری به شماره ثبت 

11849- بندرعباس )نوبت سوم(

به استناد رونوشت سند شماره 59032 مورخ 1401/08/28 با 
شناسه سند 140111456858000029 دفتر اسناد رسمی 
85 نخل تقی آقای علی یگانه فرزند عبداله 3 دانگ سهام خود 
در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 11849- بندرعباس را به 

آقای جمعه سالمی فرزند سالم انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

آگهی مناقصه عمومی
شهرداري شهريار در نظر دارد به استناد درخواست شماره 01/3/19/26179 مورخ 
1401/08/22  سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری و بند 16 مجوز شورای شهر 
به شماره 1203 مورخ 1401/08/21  درخصوص مناقصه عمومی ) خرید گل و گیاه، 
نهال، درختچه، درخت و گل های فصلی( با اعتبار 30/000/000/000 ریال  با شماره 
فراخوان 2001093897000158 در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. 
لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح 
ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 1/500/000/000 ریال می باشد. سپرده نفرات اول 
و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت واریز 

نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی(
2(سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 

4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
5(فروشندگان اشخاص حقیقی یا حقوقی خواستار شرکت در مناقصه میبایست دارای 
رتبه 5 در رشته کشاورزی از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور یا مجوز تولید گل و 
گیاه از ادارات یا ارگانهای ذیربط بوده و حداقل ارائه دو رزومه کاری تا سقف 10میلیارد 
ریال )درمجموع( الزامی است. )دررزومه کاری خود سابقه اجرایی دراین حوزه با این 

ظرفیت اجرایی در یکی از شهرداریهایا ادارت دولتی را داشته باشند( 
6(مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/09/29 تا تاریخ 1401/10/07 ساعت 

13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
7(مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/10/18 در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت.
8(زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/10/19 در محل : شهریار - 

میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/29تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/5

 نوبت دوم

محمد صادق کولی وند- شهردار شهریار

 ) خريد گل و گیاه، نهال، درختچه، درخت و گل های فصلی(
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اسلامی در مراسم افتتاح مرکز گامانایف مجتمع بیمارستانی یاس مطرح کرد

وهایی بر پایه ترکیبات دوتره گام های بلند سازمان انرژی اتمی در تولید دار

سخنگوی دولت:

 بازار کاذب ایجاد شده در حوزه ارز موقتی است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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قالیباف در صحن مجلس:

 ذخایر ارزی کشور باید مدیریت شوند
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: وضعیت ارز کشور برای مردم قابل 
قبول نیست. به زودی در جلسه ای با مســئولان بانک مرکزی و وزارت 

اقتصاد این موضوع دنبال می شود و به بازار ارز سر و سامان می دهیم.
 محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در صحن علنی در 
جریان بررسی سیاست ها و اقدامات ارزی دولت پس از استماع گزارش 
کمیســیون اقتصادی و اظهارات نماینــدگان و همچنین توضیحات 
رئیس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد گفت: ارز در کشــور در ســه بخش 
دســته بندی و جمع بندی می شود. یک ســری موضوعات اقتصادی 
هســتند یعنی باید موضوع چاپ پــول، نقدینگی و رونــد آن در مدار 

درست خود قرار بگیرد.
وی بیان کــرد: موضوع ناتــرازی بودجه و اصلاح ســاختار آن از جمله 

مبانی اقتصادی مهم است که باید به آن توجه ویژه صورت بگیرد.
قالیباف تصریح کــرد: دولت و مجلس باید به ناتــرازی بودجه و اصلاح 
ســاختار آن اصرار کنند. همچنین باید درباره نــرخ گذاری ارز تکلیف 
مشخص و تعیین شود که اگر قرار اســت تک نرخی، شناور یا دستوری 

باشد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: فصل الخطاب تمامی مسائل 
قانون است و امســال قانونی تصویب کردیم اما اجرایی نشد. این مورد 
نیز جزو اشــکالات موجود اســت. بحث مهم دیگر به رئیس کل بانک 
مرکزی و موضوعات مدیریتی مربوط می شــود. مجلس قانون مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز را تصویب کــرد. اما باید بدانیم موضــوع ارز و ریال 
و همچنین سیاســت های اقتصادی در این حــوزه در اختیار مدیریت 
بانک مرکزی است.وی یادآور شــد: البته باید دست بانک مرکزی برای 

مدیریت باز باشد تا بتواند امور مدنظر خود را دنبال کند.
قالیباف گفت: بحث دیگر درباره فروش و درآمدهای ارزی در سبد ارزی 
و همچنین نوع ارزها، درخواست ها و ثبت ســفارش ها است. همه این 

مسائل باید مدیریت شوند و مدیریت آن متوجه بانک مرکزی است.
وی با اشاره به طرح مالیات بر عایدی سرمایه اظهار کرد: فردا این طرح 
در مجلس مورد بررســی قرار می گیرد. بیش از یک ســال است که این 
موضوع در کمیسیون اقتصادی در حال بررســی است و حتماً تصویب 
آن در بازار اثرگذار خواهد بود. البته این تمام موضوع نیست و نمی توان 
گفت با این مصوبه تمام مشکلات حل می شود. چرا که بخش مربوط به 

حوزه مدیریتی نیز حائز اهمیت است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی با تأکید بر اینکه کنتــرل در میدان 
موضوع مهم دیگر در بازار ارز اســت، گفت: نباید در میدان تعدد برنامه 
ریزی داشته باشیم. همه باید به بانک مرکزی کمک کنند و در این راستا 
از ابزارهای نظارتی استفاده درســت صورت بگیرد.وی ادامه داد: بحث 
دیگر در مورد کالاهایی اســت که با ریال خریداری و صادر می شوند و 
ارز آنها داخل کشــور تهیه می شود. در کشور مشــکل ارزی نداریم اما 
این دلیل نمی شود مدیریت و کنترلی درباره این مسائل وجود نداشته 
باشد. ظرفیت ارزی بانک مرکزی و ذخایر ارزی باید مدیریت شوند.وی 
با تأکید بر اینکه درآمدهای موجود باید حفظ شوند، تصریح کرد: با ارز 
حاصل از صادرات باید تأمین ارزی صورت بگیرد. این ظرفی در کشــور 

وجود دارد و نیازی نیست که از ذخایر ارزی استفاده ای شود.
قالیباف در پایان خاطرنشان کرد: امروز وضعیت ارز برای مردم، مجلس 
و اقتصاد کشور قابل قبول نیست. در جلسه اخیر سران قوا مقرر شد این 
موضوع با حضور مســئولان بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، سایر مدیران 
مربوطه به طور خاص دنبال شــود. مطمئناً سر و ســامانی به بازار ارز 

خواهیم داد.

انعکاس وارونه و ناقص اظهارات مکرون
 رئیس جمهور فرانسه درباره ایران چه گفت؟

 

رئیس جمهور فرانســه اخیــرا در مصاحبه ای دربــاره گفت وگوهای 
منطقه ای و ایران نکاتی را بیان کرده اســت که برخی از رسانه ها تصویر 
وارونه و ناقصی را از آن ارائه کردند.حضور ایــران در اجلاس بغداد ۲ به 
قدری واجد اهمیت و مورد توجه رســانه ای بوده است که برخی رسانه 
ها همچنــان به ابعاد آن می پردازند. ایرنا روز گذشــته گزارشــی را در 
خصوص برخی از زوایای این رویداد منطقه ای منتشر کرد که از طریق 

این لینک می توانید آن را مطالعه کنید.
همانطور که در گزارش قبلی اشــاره شــد، تصاویر و اخبار منتشر شده 
از اجلاس و حاشــیه های آن بر جایگاه مهم ایــران در عرصه منطقه ای 
و بین المللی صحه می گــذارد. اما علاوه بــر آن امانوئل مکرون، رئیس 
جمهور فرانســه نیز در مصاحبه ای که با سه رســانه »لوموند«، »وال 
اســتریت ژورنال« و »النهار« داشــت، نکاتی را درباره این کنفرانس از 

جمله ایران بیان کرده است.
مکرون در این مصاحبه که لوموند آن را منتشــر کرده است می گوید: 
»من از همان ابتدا متقاعد شده ام که مسائل لبنان، سوریه و فراتر از آن 
فقط در صورتی می توانند حل شوند که ما چارچوبی برای گفتگو شامل 
ایران، با توجه به نفوذش در منطقــه، پیدا کنیم.«این نقل قول از رئیس 
جمهور فرانسه در رسانه ای فرانسوی به صراحت موید گزاره پیشگفته 
در گزارش ایرناست. اما برخی از رسانه های داخلی در اقدامی خواسته 
یا ناخواســته تصویری وارونه و ناقص از گفته های مکرون ارائه کرده و 
از »پروژه حذف ایران« نوشــته اند. اما واقعیت ماجرا بر اساس گزارش 
رسانه های فرانســوی، اقرار رئیس جمهور فرانسه بر لزوم حضور ایران 
در گفتگوهای منطقه ای به واسطه نفوذش در منطقه است. حال اینکه 
رئیس جمهور فرانســه، به جایگاه و اهمیت ایران را اذعان می کند، اما 

یک رسانه ایرانی آن را انکار، خود محل سوال است.
البته منبع گزارش ناظر بر حذف ایران، روزنامه النهار لبنان اســت که 
رسانه ای وابســته به جریان ۱۴ مارس است. این جریان قرابت سیاسی 
معناداری را با عربســتان و متحدانش رقابت غیرقابــل انکاری را هم با 
محور مقاومت دارد. طبیعی اســت که روایت چنین رسانه ای، انعکاس 
گزینشــی گفته های رئیس جمهور فرانسه باشــد. اما آنچه که افراطی 
ترین برداشــت از روایت یک رســانه ضدایرانی می تواند باشد، در نگاه 
خوش بینانه، افتادن ناخواســته در دام چنین گزارشــی است. در غیر 
اینصورت، صرفا با عینــک حزبی به این موضوع سیاســت خارجی که 
حوزه منافع ملی است، نگریسته شده است.علاوه بر این، به لحاظ حرفه 
ای، بهتر آن است که نقل قول های منتسب به مقام یک کشور از رسانه 
های آن کشور )که در اینجا فرانسه است( مورد اســتناد قرار گیرند، تا 
اینکه رســانه ای که تصویری ناقص هر چند بعضا مطلوب نویســنده را 
منعکس کند. دست کم وقتی رســانه های فرانسوی روایت متفاوتی را 
ارائه کردند، نگارنده گزارش مزبور می توانســت به آنها نیز اشاره کند. 
اما حذف کلیدی ترین بخش ها و برداشــت التقاطی از اظهارات رئیس 
جمهور فرانســه، هدفی جز خلق گزاره ای غیرواقعی و ارائه یک صورت 
بندی جعلی از واقعیت روی زمین ندارد. مگر آنکه نگارنده سهوا چنین 

اشتباهی را مرتکب شده باشد، که در این صورت قابل اصلاح است.

تریبون

خریدار   معاون رییــس جمهور و رییس 
ســازمان انرژی اتمی ایران اظهــار کرد: در 
ســازمان انــرژی اتمی ســعی کرده ایم در 
پیشــرفت علوم و فنون هسته ای به صورت 
شــتاب دهنده حرکت کنیم و بــا اقدامات 

راهبردی به نتایج مهم دست یابیم.
 محمد اسلامی با بیان این مطلب در مراسم 
افتتــاح و بهره برداری مرکــز گامانایف که 
با حضــور بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، 
درمــان و آمــوزش پزشــکی در مجتمع 
بیمارســتانی یاس برگزار شــد، بیان کرد: 
ایرانی ها همــواره مولد علــم بوده اند و در 
زمینه علوم و دانش پیشرو و پیشتاز هستند.

وی افزود: پیش از پیروزی انقلاب اســلامی 
ســعی کردند کــه پیشــتازی ایرانیان در 
زمینه علوم و دانش را تحت تاثیر قرار دهند 
و خودباختگی را جایگزیــن آن کنند و با از 
بین بردن باورها، زمینه ای فراهم ســازند تا 

احساس کنیم که باید پیرو باشیم.
رییس ســازمان انرژی اتمی ایــران عنوان 
کرد: بــه لطف انقلاب اســلامی ایــن باور 
دوباره در میان آحاد جامعه زنده شــد که از 
ســلطه پذیری فاصله بگیریم و اکنون تمام 
دعواها و جنجال ها علیه جمهوری اسلامی 

ایران به همین دلیل است.
اســلامی خاطرنشــان کرد: ما خود را باور 
کرده ایم و بر اســاس اهــداف ملی حرکت 
می کنیم، ســازمان انــرژی اتمــی ایران 
افتخار دارد کــه تاثیرگذار بــوده و توانایی 
قابلیت ســازی را در اختیــار دارد و در راه 
پیشــرفت کشــور و اقدامات نتیجه بخش 

حرکت می کند.
وی ادامــه داد: اکنــون شــرایطی فراهم 
کرده ایم که یک میلیــون بیمار می توانند از 
داروهای تولید شــده توسط سازمان انرژی 
اتمی ایران استفاده کنند؛ تنها یک شرکت 
در زمینــه تولید رادیو دارو وجــود دارد که 
آن را تحریــم  کرده اند که اگــر این فناوری 
را در اختیار نداشــتیم برای درمان بیماران 
با مشــکلات فــراوان مواجه می شــدیم؛ 
خوشــبختانه اکنون قابلیــت تولید رادیو 

داروها، سامانه های پرتودهی و ... را داریم.
معــاون رییس جمهــور گفت: تــا پیش از 
دســتیابی به چنین قابلیت هایی در حوزه 
پزشــکی بخشــی از بیماران ناچــار بودند 
برای درمان به خارج از کشــور ســفر کنند 
اما اکنون توانســته ایم گام هایی بلندی در 
این زمینه برداریم.اســلامی تاکید کرد: در 

سازمان انرژی اتمی سعی کرده ایم در زمینه 
پیشــرفت علوم و فنون هسته ای به صورت 
شــتاب دهنده حرکت کنیم و بــا اقدامات 

راهبردی به نتایج مهم دست یابیم.
رییس ســازمان انرژی اتمی ایــران عنوان 
کرد: در آینــده ای نه چنــدان دور تبدیل 
به قطــب تولید داروهایی بــر مبنای دوتره 
خواهیم شد که این داروها جایگزین بسیار 
مناسبی برای داروهایی شیمیایی محسوب 
می شوند و نسبت به آنها کمترین عوارض را 

دارا هستند.
اســلامی افزود: بنده و همکارانم به عنوان 
ســرباز در خدمت مــردم هســتیم و برای 

پیشــرفت  علوم و فنون هســته ای تلاش 
می کنیــم.وی اظهار کرد: ســازمان انرژی 
اتمی ایــران در فرایند قابلیت ســازی برای 
بخش پزشــکی کشــور، تمرکز خــود را 
برروی تولیــد رادیو داروهای تشــخیصی 
گذاشــته و در مســیر تولید داروهای ویژه 
تشــخیص های دقیق تر حرکت می کنیم و 
توجه ویژه ای به بخش درمانی در این حوزه 
داشــته ایم. امیدواریم با روش های جدید و 
فناوری هســته ای بتوانیم فقط سلول های 
آســیب دیده را تحت تاثیر قــرار دهیم و در 
این میان اقدامات خود را بر نداشــتن اثرات 
جانبی بر سایر ســلول ها متمرکز کرده ایم؛ 
به حمــداالله اکنون شــاهد هســتیم این 
دستاوردها توســط جامعه و بیماران قابل 

بهره برداری است.
رییس ســازمان انرژی اتمی ایران تصریح 
کرد: گام دیگــر مهمی که در حوزه اشــعه 
گاما صورت گرفته این است که برای بخش 
محصولات غذایی و کشــاورزی سامانه ای 
طراحی شــده که با پرتودهی اشــعه گاما 
میکروب ها، قارچ هــا، باقی مانده ســموم 
و ... از بین می رود؛ همچنیــن گام تکمیلی 
دیگری برداشــته ایم که شــامل ســاخت 

سامانه شــتاب دهندهای خطی بومی است 
که توســط یک شــبکه دانش بنیــان آغاز 
شــده و به زودی نخســتین نمونه های آن 
رونمایی خواهد شــد و نیز با تفاهمی که با 
دکتر عین الهــی، وزیر بهداشــت و درمان 
انجام داده ایم؛ قابلیت رســاندن این سامانه 
را به مرحلــه بهره بــرداری و تجهیز مراکز 
پزشــکی در اختیار داریم کــه گام بزرگی 
محســوب می شود.اســلامی درباره تامین 
»سورس دســتگاه قبلی موجود در کشور« 
و تولید ســورس بــرای فعالیت دســتگاه 
توضیح داد: نکته مهــم؛ بحث تولید کبالت 
۶۰ اســت که بــه دنبال قابلیت ســازی در 
عرصه داخلی هستیم و شــرایط گوناگونی 
برای تامین آن وجــود دارد البتــه در این 
راه شاهد مزاحمت های بی شــمار از سوی 
جریــان اســتکبار هســتیم و امیدواریم با 
ســرمایه گذاری ها و نیــز برنامه ریزی های 
انجام شــده، بتوانیم خدمات رسانی کنیم؛ 
باید توجه داشــت که کشــور به دســتگاه 
گامانایف احتیاج دارد و امید اســت بتوانیم 
در گام های مقدماتی ســورس مورد نیاز آن 
را در داخل تامین کــرده و در اختیار مراکز 

قرار دهیم.

خریدار   ســخنگوی دولت با بیان اینکه 
بخشــی از افزایــش قیمت دلار ناشــی از 
افزایش قیمت جهانی آن و رشد نرخ بهره در 
آمریکاست، گفت: بازار کاذبی که در حوزه 

ارز ایجاد شده، موقتی است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت؛ علی 
بهــادری جهرمی در نشســت مســئولان 
سیاسی بســیج دانشــجویی خواهران در 
آبعلی، به تشــریح وضعیت کشور در دولت 
ســیزدهم و اقدامات انجام شده برای بهبود 

شرایط پرداخت

بخشی از سر ریز اثر تورمی دولت 
گذشته در همه بازارها مشاهده می شود

بهادری جهرمی در مــورد افزایش قیمت ها 
در برخی بازارها از جمله ارز و خودرو گفت: 
تا زمانــی که نتوانیم تــورم ۶۰ درصدی در 
دولت گذشته که در این دولت به ۴۰ درصد 
کاهش پیدا کرده و سرعت نرخ رشد سرعت 
نقدینگــی ۴۴ درصدی دولت گذشــته که 
اکنون بــه ۳۴ درصد رســیده را مهار کامل 
کنیم، بخشی از سریز اثر تورمی آن در همه 
بازارها از جملــه ارز و خودرو و ســکه قابل 

مشاهده است.
وی افزود: ایالات متحده بعد از تورم ناشــی 
از تزریق پولی که در ایام کرونا داشــت، نرخ 
بهره  خود را افزایش داد که در نتیجه آن نرخ 
دلار در همه جای جهــان افزایش پیدا کرد؛ 
بخشــی از افزایش قیمت دلار در این دولت 
ناشی از افزایش قیمت جهانی و بخش دیگر 

به دلیل تورم و سایر مسائل بوده است.
ســخنگوی دولت اضافه کرد: بــازار ارز ما 
ایراداتی دارد که ما مســتمر درحال اصلاح 
آن هســتیم؛ به عنوان مثال ما بــا افزایش 
فروش نفت تــا حدود زیــادی آن را اصلاح 
کردیم. همیشه در ایام ســال نوی میلادی 
قیمــت ارز بالا می رود و به عــلاوه وقتی که 
دشــمنان از ناامنی های خیابانــی ناامید 
شدند تلاش کردند این آشــوب و ناامنی ها 
را به عرصه اقتصادی ســوق دهند و به مردم 
ضربــه زنند.بهادری جهرمی خاطرنشــان 
کرد: در حــال حاضر بــازار کاذبی در حوزه 
ارز ایجاد شده که موقتی است؛ همان گونه 
که نا آرامی های چند مــاه اخیر موقتی بود، 
این افزایش قیمت ارز نیز بــه همین دلیل 
موقتی است و ناشی از این نوع بازارسازی ها 

و فشارهاست.

نباید در ساخت مسکن متصدی
 صرف باشیم

ســخنگوی دولــت در خصوص سیاســت 
دولت در حوزه مســکن گفت: ما ســاخت 
۴ میلیون مســکن ظرف چهار سال را یک 
ضرورت می دانیــم و ان شــاءالله انجام هم 
خواهیم داد؛ نکته که آقــای بذرپاش )وزیر 
راه(  در مجلس در این مورد گفتند نیز حرف 
درســتی اســت؛ او نگفت که ما ۴ میلیون 
مسکن نمی سازیم بلکه می گوید اگر دولت 
بخواهــد تنها بــا منابع دولتــی ۴ میلیون 
مسکن بسازد، در ظرف بودجه نشدنی است 
لذا دولــت باید حاکمیتی ایــن کار را پیش 

ببرد و نه تصدی گرایانه.
وی اضافــه کرد: مثــال این نــوع عملکرد، 
سیاســت دولــت در اعطای زمین اســت. 
ما برای ســاخت ۴ میلیون مســکن نباید 
متصــدی صرف باشــیم و باید بــه صورت 
حاکمیتــی و سیاســتگذارانه ورود کنیم، 
یعنی بخشــی از این مســکن ها را مستقیم 

دولت بسازد، بخشــی از طریق شهرداری ها 
یا توسط خود مردم با اعطای زمین  ساخته 
شــود. آقای بذرپاش هم به این نکته اشاره 
می کردند کــه اگــر مجلــس می خواهد 
بــه او رأی اعتمــاد بدهــد، باید در ســایر 
قواعدگذاری ها و کمک بخشــی ها به رشد 
ساخت وساز مســکن حمایت کند تا تمام 
بخش های دولتــی و خصوصی کمک کنند 

این وعده محقق شود.
وی در پاسخ به ســوالی درباره مالیات بر 
خانه هــای خالی اظهار کــرد: وزارت راه 
و شهرســازی در این دولــت ۵۰۰ هزار 
خانه خالی را شناسایی کرد و برای آن ها 
مالیات مشــخص و اظهارنامــه مالیاتی 
صادر شــده و دولــت در مســیر اجرای 
قانــون مالیات بر خانه های خالی اســت 
اما زیرساخت های اطلاعاتی ما در عموم 
حوزه ها دچار ضعف اســت کــه رفع آن 
نیازمند همکاری فرابخشی بین دولت و 

قوه قضائیه است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت مصمم 
به وعده هایی که داده عمل کند، گفت: آقای 
رئیس جمهور در جلسه هیات دولت بر این 
قضیه تاکید کردند زیــرا رهبر انقلاب بارها 
به دولت بر این قضیه تأکید داشــتند و اگر 
دولت احســاس کند وعده ای را نمی تواند 

اجرا کند، شفاف و صادق به مردم می گوید.
بهادری جهرمــی درخصوص تغییر مدیران 
ناکارآمد اضافه کرد: رئیس جمهور کمیته ای 
بــرای همین منظــور نیز مشــخص کرد و 
معاون اجرایی رئیس جمهور، نهاد ریاســت 
جمهوری و بازرســی ویــژه رئیس جمهور 
مــوارد را تک به تــک بررســی می کنند و 
جاهایی که جابجایی صورت نگرفته یا حرف 
و حدیثی در مورد جابجایی ها است را مورد 

رسیدگی قرار می دهند.

ترک کننده میز مذاکره نخواهیم بود
وی درباره سیاست خارجی دولت سیزدهم 
بیان کرد: خط قرمز دولــت اجرای تدابیر و 
نگاه های روشن مقام معظم رهبری در حوزه 
های مختلــف از جمله سیاســت خارجی 
اســت و همان گونه که پیــش از این روی 
خطوط قرمز ایســتادیم، کمــاکان از آن ها 
عقب نشــینی نخواهیم کرد. مــا کماکان 
ترک کننده میز مذاکــره نخواهیم بود ولی 
همه تخم مرغ ها را هم در یک سبد نخواهیم 

گذاشت.

هشت فرمان خودرویی رئیس جمهور 
در حال تحقق است

ســخنگوی دولت با اشــاره به آغاز واردات 
خــودرو و همزمــان تــلاش دولــت برای 
افزایــش کیفیت خودرو نیز گفت: هشــت 
فرمــان خودرویی رئیس جمهــور در حال 
تحقق اســت و یکی از کارهای بسیار جدی 
که دولت در حوزه خودرو کرده، این بود که 
خودروسازهای مختلف خصوصی و دولتی 
را در تولید برخی از محصولات با هم شریک 
کرده تا با ســرمایه گذاری مشترک بتوانند 
تولیدات با کیفیت بالاتــر و قیمت پایین تر 
عرضه کنند و همزمان برای شــان بازاریابی 
نیز کرده اســت.بهادری جهرمی ادامه داد: 
در حدود ۷۰۰ میلیون یورو با روسیه قرارداد 
صادرات قطعات و محصــولات خودرویی 
بســتیم. وقتی بازار کار را برای تولید کننده 
قطعــه افزایــش می دهیــم و از آن طرف 
خودروسازان را با هم شــریک می کنیم که 
به صورت واحد قطعه تولیــد کنند، زمینه 
افزایش کیفیت فراهم می شــود. این فقط 
یک فقره از بیــش از ۱۰ اقدامی اســت که 
دولت برای افزایش کیفیــت خودرو انجام 

داده و می دهد.

چرا دولت نرخ خوراک پتروشیمی ها 
را افزایش نداد؟

وی همچنین گفــت: مجلــس در بودجه 
دولــت را مکلف کرده که نــرخ گاز خوراک 
پتروشــیمی ها و تولید کننده ها را افزایش 
دهد زیرا نرخ گاز جهانی افزایش پیدا کرده 
اســت. این تکلیف قانونی اگر اجرا می شد 
برای دولت حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
درآمد داشــت اما دولت بــرای حمایت از 
شــرکت های بورســی و جلوگیری از ضرر 

مردم در بورس این کار را نکرد.
ســخنگوی دولت ادامه داد: اینکه مجلس 
به تازگی وزیــر اقتصاد و ســازمان برنامه و 
بودجه را خواست برای همین بود که گفتند 
در تبصــره ۱۸ قانون بودجه بــرای دولت 
منبع درآمد پیش بینی شده بوده و چرا نرخ 

خوراک را افزایش ندادید.
بهــادری جهرمی تاکید کــرد: دولت برای 
حمایت از بورس نرخ گاز خوراک را افزایش 
نداد زیرا ســال گذشــته که خبر تصویب 
افزایش در کمیسیون آمد، بورس قرمز شد 
و قطعاً با اجرای آن شرایط بدتر می شد. این 
دولت، دولتی نیست که با ضرر زدن به مردم 

در بورس برای خــودش منفعت ایجاد کند 
بلکه با یک سیاست متوازن تلاش می کند تا 

چرخ اقتصاد ما بچرخد.

رشد 30 درصدی شبکه ملی اطلاعات 
از ابتدای دولت سیزدهم

ســخنگوی دولت با ببیان اینکــه در دهه 
۹۰ تحریم های اقتصادی علیه ایران شدت 
گرفت و همزمان با آن با جنگ رســانه ای و 
هجمه گسترده ای علیه امید و اعتماد مردم 
روبرو شــدیم، از اینکه ظرفیت های رسانه 
ای کشور در دهه گذشــته به درستی فعال 

نشد، انتقاد کرد.
بهادری جهرمی با اشــاره به دســتور رهبر 
معظم انقلاب برای تشــکیل شــبکه ملی 
اطلاعات اظهار داشــت: در تمامی دهه نود 
شبکه ملی اطلاعات کمتر از ۳۰ درصد رشد 
داشــت ولی در طول یک ســال و ۳ ماه این 
دولت، حدود ۳۰ درصد رشد در شبکه ملی 
اطلاعات داشــتیم و پیشــرفت این شبکه 
امروز به ۶۰ درصد رســیده است. در جنگ 
اقتصــادی نیز همیــن طور بــود و عده ای 
به جای اســتفاده از توان داخلــی، به رفع 
تحریم ها و خارج کشــور امید بسته بودند و 
معلوم اســت که نتیجه آن رویکرد تضعیف 
کشــور در یک دهه اخیر بود.وی ادامه داد: 
همان زمان رئیس وقت بانــک مرکزی در 
مورد آثار برجام به صراحــت گفت »تقریباً 
هیچ« ولی امروز آمارهای اقتصادی نشــان 
می دهد این وضعیت در ســایر بخش ها نیز 
وجود داشته و در طول یک دهه اخیر نه تنها 
پیشرفت نداشتیم بلکه پسرفت نیز کردیم 
زیرا رقبــای ما هم زمان در حال پیشــرفت 
بودند و اگر با خلق پول، تورم ایجاد نمی شد، 

سفره مردم کوچک نمی شد.

رتبه 1۶ دنیا را از نظر تولید علم در 
پزشکی داریم

سخنگوی دولت با اشاره به اوضاع نابسامان 
کشور در حوزه های مختلف در زمان آغاز به 
کار دولت سیزدهم بیان کرد: دولت مردمی 
سال گذشــته در یک شرایط سخت و مسیر 
غلط کار را بدســت گرفت و در طول یکسال 
گذشته تلاش کرده اســت اوضاع را بهبود 
بخشد و کشور را به ســمت مسیر پیشرفت 

واقعی حرکت دهد.
بهادری جهرمی تشــریح کرد: ما در ابتدای 
شــروع به کار دولت بــا اتکا بــه توانمندی 

داخلی و بهره مندی از ظرفیت های جهانی 
واکسیناسیون کرونا را به سطحی رساندیم 
که در آذرمــاه امســال ۱۳ روز بدون فوتی 
کرونایی داشــتیم و تمــام محدودیت های 
کرونایی هم برداشــته شــده در حالی که 
در کشــورهای اروپایی و آمریکا هنوز آمار 

کشته های سه رقمی کرونا وجود دارد.
وی یادآور شــد: این این در حالیست که در 
یک سال و نیم آخر دولت قبل، ما در تمامی 
میانگین هــای جهانی ســلامت پایین تر 
بودیم و کشــته های ۷۰۰ نفــری کرونایی 
در روز داشتیم.ســخنگوی دولت ادامه داد: 
زمانی که دشــمن دید ما به ســمت درمان 
مشکلات می رویم و مدیریت داخلی ما دیگر 
لبه دوم قیچی تحریم آنها نیســت، مسیر را 
تغییر داد و همان دشمنی که ۱۰ سال پیش 
گفته بود تحریم ما فلج کننده است، ۲ هفته 
پیش اذعان داشــت که تحریم های شــان 
ناکارآمد شــده زیرا ما با عملکرد متوازن و 
توجه به تولید داخــل و توجه به ظرفیت ها، 
مســیر رشــد اقتصادی و مقابله با تحریم را 

شروع کردیم.
وی پاســخ به ســئوال دیگــری در مورد 
پیشرفت کشــور در زمینه پزشکی نیز بیان 
کرد: کشــور ما بدون شک در حوزه پزشکی 
جزو کشورهای پیشرو جهان است. ما رتبه 
۱۶ دنیا را از نظر تولید علم در پزشکی داریم. 
روزی پزشــکانی از هند و پاکستان به ایران 
می آمدند تا ما را درمــان کنند ولی امروز ما 
پیشرو در این علم هستیم و می توانیم ارائه 

کننده خدمات باشیم.
ســخنگوی دولت افزود: امروز دانشجویان 
خارجــی از کشــورهای همســایه بــه 
دانشــگاه های علوم پزشــکی ما می آیند تا 
تحصیل کنند و این تفاوت در طی سال های 
پس از انقلاب اســلامی ایجاد شــده است. 
در مورد آموزش پزشــکی و عملکرد دولت 
ســیزدهم نیز این دولت مصوبه شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی برای افزایش ظرفیت 
پزشــکی را اجرا کرده اســت تا عدالت در 

زمینه بهداشت و سلامت بهبود یابد.

در مسیر پیشرفت با سرعت پیش 
خواهیم رفت

ســخنگوی دولت دربــاره دلایــل ایجاد 
ناآرامی های اخیر در کشور توسط دشمنان 
تصریح کرد: تجربه سال های گذشته نشان 
داده است هر وقت کشور در مسیر پیشرفت 
حرکت کرده آنها تمام قد وارد عمل شده اند 
تا این حرکت شــتابان را متوقــف کنند؛ به 
همین دلیل مقام معظم رهبری فرمودند که 
اصلی ترین مقابله ما با این اقدامات دشمن، 
اســتمرار و ســرعت بخشــی به این مسیر 
خدمت اســت که ما هم این امــر را تکلیف 
خودمان می دانیم ان شــاءالله این مسیر را با 

سرعت بیشتر پیش خواهیم رفت.
بهــادری جهرمــی در بخش دیگــری از 
سخنانش با اشاره به افزایش بودجه آموزش 
و پــرورش در دولــت ســیزدهم گفت: در 
حال حاضر ۱۴ درصــد از بودجه عمومی به 
آموزش و پرورش اختصاص داده شــده که 
عدد قابل قبولی اســت امــا ۹۵ درصد این 
بودجه صرف هزینه جاری می شود، پس اگر 
خروجی مطلوب نیســت، باید به بهره وری 
توجه کنیم و برای همین است که دولت در 
شاخص های رشد در حوزه های مختلف، ۵۰ 
درصد اصلاحات رشــدی را روی بهره وری 

متمرکز کرده است.



وزیر اقتصاد:

استقراض دولت از بانک مرکزی به صفر رسید
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وزیر جهاد کشاورزی خبر داد
برنامه ریزی وزارت جهاد کشاورزی با هدف 

ارزان سازی غذا
 وزیر جهاد کشــاورزی، از برنامه ریزی وزارت جهاد کشاورزی با هدف 
ارزان ســازی غذا خبر داد و گفت: تولید غذای ارزان، ســالم و باکیفیت 

مهم ترین ماموریت وزارت جهاد کشاورزی است.
 »سید جواد ساداتی نژاد« در نشست قرارگاه امنیت غذایی که با حضور 
معاونین وزیر، روسای سازمان ها و مســوولان ذی ربط در وزارت جهاد 
کشاورزی برگزار شــد، با اشــاره به کاهش تورم نقطه به نقطه و ماهانه 
اقلام خوراکی و مواد غذایی در آذر ۱۴۰۱ اظهار کرد: تولید غذای ارزان، 
ســالم و باکیفیت مهم ترین ماموریت وزارت جهاد کشاورزی است که 
در راستای انجام ماموریت مذکور تمام ظرفیت های وزارتخانه را به کار 

گرفته است.
وی تصریــح کــرد: افزایش بهــره وری در واحد ســطح، اســتفاده از 
هسته های اولیه )بذر، ســم، کود و...( باکیفیت تولید، کاهش ضایعات، 
هوشمندسازی زنجیره ارزش محصولات کشــاورزی، توزیع اینترنتی 
کالاهای اساسی و ... با هدف ارزان سازی غذا در دستور کار وزارت جهاد 
کشــاورزی قرار دارد.وزیر جهاد کشــاورزی گفت: با برنامه ریزی های 
انجام شــده، کاهش تــورم اقلام خوراکــی و مواد غذایی در سراســر 

استان های کشور تحقق پیدا خواهد کرد.
ســاداتی نژاد، دفتر بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 

کشاورزی را ملزم به نظارت دقیق در بازار کرده است.
وی با اشاره به نقش اتحادیه ها و تشکل های بخش کشاورزی در تنظیم 
بازار مواد غذایی بیان کرد: در یک ســال گذشته تشکل ها، اتحادیه ها و 
تولیدکنندگان همکاری و تعامل ســازنده ای با دولت در زمینه تنظیم 

بازار و مدیریت عرضه و تقاضای محصولات کشاورزی داشته اند.

وزیر جهاد کشــاورزی افزود: امیدواریم همکاری و تعامل ایجاد شــده 
تقویت شود، در این راستا وزارت جهاد کشاورزی همه جانبه پشتیبان و 

حامی اتحادیه ها و تشکل های بخش کشاورزی است.
ساداتی نژاد گفت: با برنامه ریزی های انجام شده خوشبختانه هیچ گونه 
کمبودی در تامین کالاهای اساسی و تنظیم بازار محصولات کشاورزی 
وجود ندارد و در تولید و تامین محصولات زراعــی، باغی، دامی و ... در 

شرایط ایده آل و مناسبی قرار داریم.

چرا اقتصاد آلمان از ایجاد محدودیت های 
تجاری علیه ایران بیشتر ضرر می کند؟

 درحالی که آلمان از تــراز تجاری مثبت یک میلیــارد و ۱۳۰ میلیون 
یورویی در مبادلات با ایران برخوردار اســت، هرگونه وضع محدودیت 
برلین علیه مبادلات تجاری بــا تهران  بیش از همه به ضــرر تجار این 
کشور تمام می شود. اداره آمار اروپا )یورو استات( کل مبادلات تجاری 
ایران و ۲۷ عضو اتحادیه اروپا در ۱۰ ماهه ســال جاری میلادی را چهار 

میلیارد و ۳۲۸ میلیون یورو اعلام کرد.
مبادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپــا در ماه های ژانویه تا اکتبر ۲۰۲۲ 
با رشد ۲۴ درصدی نسبت به مدت مشــابه سال قبل مواجه شده است. 
در ۱۰ ماهه ســال ۲۰۲۱ کل مبــادلات دو طرف ســه میلیارد و ۴۷۹ 

میلیون یورو اعلام شده بود.
بر اساس این گزارش، صادرات اتحادیه اروپا به ایران در ۱۰ ماه ابتدایی 
۲۰۲۲ با رشد ۲۵ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده 
و از ۲ میلیــارد و ۷۵۳ میلیون یــورو در ماه های ژانویه تا اکتبر ســال 
گذشته به ســه میلیارد و ۴۴۴ میلیون یورو در مدت مشابه سال جاری 

رسیده است.
واردات اتحادیه اروپا از ایران در ماه های ژانویه تا اکتبر امســال نیز رشد 
قابل توجه ۲۲ درصدی داشــته و به ۸۸۴ میلیون یورو رســیده است. 
اتحادیه اروپا در مدت مشابه ســال قبل ۷۲۶ میلیون یورو کالا از ایران 
وارد کرده بود.آلمان بزرگترین شــریک تجاری ایران در میان اعضای 
اتحادیه اروپا در ۱۰ ماهه نخســت ســال جاری میلادی بوده اســت. 
مبادلات دو کشــور در این مدت با رشــد ۱۵ درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال قبل به یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون یورو رسیده است.
آلمان در ۱۰ ماهه امسال یک میلیارد و ۳۶۵ میلیون یورو کالا به ایران 

صادر و فقط ۲۳۵ میلیون یورو کالا از ایران وارد کرده است.
تراز تجاری دو کشور در این مدت به میزان یک میلیارد و ۱۳۰ میلیون 
یورو به نفع آلمان بوده است که بر این اســاس، تصمیمات اخیر برلین 
برای ایجاد محدودیت هایی در روابط تجاری با ایران بیشتر از این که به 

ایران ضرر بزند، به زیان اقتصاد این کشور تمام خواهد شد.

مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو خبر داد
 عرضه یک تن طلا از طریق بورس کالا

 و بانک کارگشایی
 مدیر اقتصادی و توسعه ســرمایه گذاری سازمان توســعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( گفت: این ســازمان به منظور 
پاســخ به نیاز بازار، در روزهای آینده یک هزار کیلوگــرم از موجودی 
شــمش طلای پرُعیار تولیدی خــود را به روش های مختلــف در بازار 

عرضه خواهد کرد.
»امیر صباغ« افزود: همزمان با رشــد تقاضای طلای فیزیکی در بازار، 

عرضه های شمش طلا در بورس کالا نیز روندی صعودی دارد.
وی گفت: قرار اســت یک تن طــلا در روزهای آینــده در قالب گواهی 
ســپرده کالایی بر مبنای شــمش طلا )۵۰۰ کیلوگرم( و مزایده های 
فیزیکــی )۵۰۰ کیلوگــرم( بــا الگوی حراج بــاز بــورس کالا و بانک 

کارگشایی به فروش برسد تا بخشی از نیاز بازار تامین شود.
به گفته این مقام مســوول ایمیدرو، طبق برنامه برای روز یکشنبه ۴۰ 
کیلوگرم طلای تولیدی ایمیدرو )واحد طــلای موته( در بورس کالای 

ایران عرضه می شود و خرید برای عموم آزاد است.
صباغ خاطرنشان کرد: این عرضه ها در روزهای آینده ادامه می یابد.

بازار

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت، ضمن تاکید 
بر اینکه قیمت هــا در بازار خودرو تحــت تاثیر نرخ ارز 
افزایشی شده، معتقد است که قیمت سازان )دلالان( با 

معاملات صوری قیمت سازی می کنند.
 امید قالیباف در حســاب توییتر خود نوشــت: قیمت 
خــودرو متاثر از نــرخ ارز در بــازار )نــه در کارخانه( 
افزایش یافته اما چقدر؟ معتقدم بــا معاملات صوری 

قیمت سازی می کنند.
اثبات این مدعا کشف قیمت ۴۰۰۰ دستگاه شاهین و 

هایما در بورس است که بطور میانگین ۲۰۰ 
میلیون تومان زیرقیمت بازار بود، فلذا مردم 
فریب قیمت ســازها را نخورند. عرضه ها در 

بورس ادامه دارد. 
با توجه به اشاره ســخنگوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، گفتنی است که در معاملات 
روز چهارشــنبه )۳۰ آذر مــاه( دو خودروی 

شــاهین و هایما هر یک به تعداد ۲۰۰۰ دســتگاه در 
بــورس کالا عرضه شــدند که شــاهین ۳۴۶ میلیون 

تومان به فروش رســید، در حالیکه در بازار 
آزاد ۴۹۵ میلیــون تومــان قیمت داشــت. 
همچنین هایمــا S۷ در معامــلات بورس 
روز چهارشــنبه ۸۱۴ میلیون تومان کشف 
شــد که در بــازار آزاد قیمتــی در محدوده 
یک میلیــارد و ۲۵۰ میلیــون تومان آگهی 
شده بود.  این مقام مسئول در وزارت صمت 
مقصر افزایش قیمت هــا در بازار خــودرو را دلالان و 
قیمت سازان می داند که اکثریت کارشناسان و فعالان 

بازار خــودرو، تــورم و پارامترهای اقتصــادی و البته 
سیاســت های مالی و پولی سیاســت گذاران )دولت( 
دانســته و معتقدند زمانی که وعده ها فاصله معناداری 
با واقعیت پیدا می کنند، هجــوم به بازارهایی با قابلیت 
سرمایه ای بلندمدت همچون مســکن و خودرو، دور 
از انتظار نیست.بر همین اســاس معتقدند که بایستی 
ریشــه این التهابات را در حوزه سیاســت گذاری های 
نادرســت اقتصادی پیدا کرد و نماینــدگان مجلس به 

سراغ وزارت اقتصاد برای کشف نادرستی ها بروند؟

و خودر

خریدار   وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
اعلام کرد: در حالی که در دی ماه پارســال 
دولت بیــش از ۴۰ هــزار میلیــارد تومان 
کســری اســتفاده از تنخواه بانک مرکزی 
صورت گرفته بود، ابتدای دی ماه امســال 

این استقراض به صفر رسید.
 »سیداحســان خاندوزی« در جلسه علنی  
مجلس شــورای اســلامی که بــه ارزیابی 
سیاست ها و اقدامات ارزی دولت اختصاص 
داشت، افزود: هرچند وزارت امور اقتصادی 
و دارایی مســئولیت تامین مالیــه دولت و 
درآمدهای پایــدار حوزه هــای مالیاتی و 
گمرکــی، اوراق خزانه، واگذاری ســهام را 
به عهده دارد و تکالیف قانونــی ویژه ای در 
حوزه عرضه و تقاضای بــازار ارز نداریم، اما 
به عنوان یکی از اعضای تیم اقتصادی دولت 
مردمی، علاقه مند هســتند نکاتی را اعلام 

کنم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: نخستین 
موضوع وضعیت عملکــرد و خروجی نتایج 
مربوط به سیاســتهای دولت در ۱۶ ماهی 
اســت که از شــروع به کار دولت می گذرد. 
متغیر مهمی که سالهای سال به عنوان یکی 
از عوامل تورم و بی ثباتی اقتصادی نام برده 
می شود، مسئله کســری بودجه است که با 
حمایت خوب مجلس شــورای اسلامی در 
قانــون بودجه انجــام داد و سیاســت های 
جدی و سختگیرانه از سمت سازمان برنامه 

و وزارت اقتصاد دارای اعمال شده است.
خاندوزی یادآور شــد: در ابتــدای دی ماه 
سال گذشته بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان 
کســری بودجه استفاده شــده از تنخواه از 
اســتقراض بانک مرکزی صــورت گرفته 
بود، اول دی ماه ۱۴۰۱ یعنــی ۳ روز قبل، 
استقراض دولت بابت تنخواه به صفر رسید 
و امروز در شــرایطی صحبت می کنیم که 
شاید برای اولین بار در ایام گذشته، مسئله 
کســری بودجه و اســتقراض از مرکزی به 

کمترین عدد ممکن نزول پیدا کرده است.
وی تاکید کرد: با کشــف فرارهای مالیاتی و 
افزایش مودیان مالیاتی تا امروز از تور مالیات 
دهندگان بیرون بودند درحالی که کارگران 

و کارمندان و کسبه کشور مالیات می دادند، 
خوشبختانه موفق شــدیم عملکرد ای بیش 
از ۱۰۰ درصدی یعنی ۱۰۱ درصد در پایان 

۹ ماهه را داشته باشیم.

2۷ برابر ۹ ماهه سال قبل فروش اموال 
دولتی و سهام دولتی را داشتیم

خاندوزی ادامه داد: دولت و وزارت اقتصاد، 
۲۷ برابر ۹ ماهه ســال قبل فــروش اموال 
دولتی و ســهام دولتی را داشت و با توجه به 
اراده جدی وزارت اقتصاد و شخص دولت و 
رییس جمهور برای اینکــه باید اموال مازاد 
بانک ها به فروش برسد، سال ۱۴۰۱ رکورد 
۴ ســال فروش مجموع مازاد اموال بانک ها 
و دستگاه های اجرایی را پشت سرخواهیم 

گذاشت.
وزیر اقتصاد با اشــاره به موضوع شــفافیت 
در عملکرد شرکت های اقتصاد یادآور شد: 
اگر این شفافیت رخ نمی داد، این شرکت ها 
در همین آب گل آلود افزایش قیمت ســکه 
و طلا پشت صف می ایســتادند و خود آنها 

عامل افزایش قیمت این کالاها می شدند.

خاندوزی تاکیــد کرد: موضوع شــفافیت 
ابربدهکاران بانکی هم اگر شفاف نشده بود، 
آنها هم تسهیلات را از شبکه بانکی دریافت 
می کردند تا پشت صف طلا و ارز ایستاده تا 

قیمت ها را بیش از پیش افزایش دهند.
وی ادامه داد: مســئله بزرگترین واگذاری 
ســالم و تخصصی پس از ســالهای سال در 
کشــور صورت گرفــت و مســئله انضباط 
بخشی نهادهای دولتی که ناچار هستند در 
این انضباط بخشــی حضور داشته و حساب 
های فرعی خــود رادر بانک هــای متعدد 

مسدود کنند.
وزیر امور اقتصــاد و دارایی افزود: مســئله 
افزایش سرمایه بانک های دولتی که میزان 
تسهیلات دهی به مردم افزایش پیدا کند از 
دیگر مواردی که در این دولت به ســرانجام 
رسید. چرا که فقط ۱۰ هزار میلیارد تومان 
برای بانک مســکن و بانک کشــاورزی در 
نظر گرفته شــد. همچنین اعطــای دوبار 
ســود ســهام عدالت هر کــدام ۵۰۰ هزار 
تومان به بیــش از ۵۰ میلیــون نفر از مردم 
ایران که سهام دار هســتند پرداخت شده 

اســت و به فضل خدا تا چند ماه آینده برای 
دومین بار از ســال ۱۴۰۱ پرداخت بخش 
دوم سود سهام عدالت ســهامداران عدالت 
کشور خواهیم داشت.وی با اشاره به جهت 
گیری هایی کــه در لایحــه بودجه ۱۴۰۱ 
توســط وزارت اقتصاد و دولت انجام شــده 
اســت، گفت: در طول چهار دهه اخیر هیچ 
سالی را وجود نداشته اســت که دولت نرخ 
مالیات را کاهش دهد بــرای اینکه فراغتی 
برای تولیدکنندگان انجــام دهد. ۵ درصد 
را نمایندگان برای امسال موافقت کردند و 
برای سال آینده ۲ درصد به همراه ۵ درصد 
گذشته که در مجموع ۷ درصد کاهش نرخ 
مالیات برای تولید کنندگان در نظر گرفته 
شــده که همه اینها مجموع انضباط بخشی 

به نظام مالیاتی دولت است.

شاهد ساماندهی و بازگشت ثبات 
در بازار ارز خواهیم بود

وزیر اقتصــاد تاکید کرد: در مســاله ارزش 
پول ملی و ارز بانک مرکزی سیاســت ها و 
تدابیری در پیش گرفته که تا یک ســالگی 

دولت تا پایان شهریورماه که مسئله ناآرامی 
ها در کشور شروع نشــده بود بانک مرکزی 
موفق شــده بود سیاســت های خود را در 
خصوص حواله و بازار متشکل که اسکناس 
ارزی است با کمترین میزان افزایش نسبت 

به شروع کار این دولت پیش ببرد.
خاندوزی اظهار داشــت: تیر دشــمنان در 
حوادث مربوط به دعوت به بســتن اصناف، 
کســبه و بازارها کــه در آبان مــاه صورت 
گرفت، به ســنگ خورده اســت و حتی در 
آذرماه دشــمنان حرکت کردند که ناآرامی 
ها را به بانک ها و بازار ارز کشور انتقال دهند 
اما با تدابیر بانک مرکزی که در پیش گرفته 
اســت در یک ماه پیش رو شاهد ساماندهی 

و بازگشت ثبات در این حوزه خواهیم بود.
وی دغدغه نمایندگان را در حل مسئله بی 
ثباتی و نوســانات بازار ارز به حق دانست و 
تاکید کــرد: در این مســیر که هم مســیر 
جنــگ در متغیرهای اقتصادی اســت در 
عرصه واقعیت عرضــه و تقاضای ارز و منابع 
و مصــارف ارزی که باید همــه درآمدهای 
ارزی صادرکننــدگان و منابع مــا برگردد 
به عنــوان روش پیمان ســپاری در اختیار 
بانک مرکزی قرار گیرد که بتواند به شــکل 
متمرکز فرماندهــی یکپارچه را محقق کند 
در شبکه سیاســت گذاری ارزی کشور در 
بانک مرکزی به طور جدی شبانه روز دنبال 
می شود ضمن اینکه جمعه گذشته رئیس 
جمهور به طور ویژه تاکیداتی در این زمینه 

به رئیس کل بانک مرکزی داشت.
وزیر امور اقتصاد و دارایی ابــراز امیدواری 
کرد که با همدلی بین ســه قوه از بی ثباتی 

موقت بگذریم.
خاندوزی به نامه خــود به رئیس مجلس در 
شــهریور ماه امسال اشــاره کرد و گفت: در 
این نامه بر تصویب طــرح مالیات بر عایدی 
سرمایه تاکید و اعلام شد که وزارت اقتصاد 

۱۰۰ درصد آماده اجرای آن است.
وی از این طرح به عنوان یــک ابزار کنترلی 
برای کنترل تقاضاهای دلالی، ســفته بازی 
و سوداگری بازار ارز یاد کرد که یک بار برای 

همیشه به این وضعیت خاتمه می دهد.

و قیمت سازی می کنند سخنگوی وزارت صمت:با معاملات صوری در بازار خودر

 بورس میزبان خارجی ها

وهای خارجی بالاخره به ایران باز شد پای خودر
ســمیه رســولی  با رســیدن محموله 
خودروهای خارجی به بندرلنگه و احتمال 
عرضه طی روزهای آینــده، بالاخره بعد از 
حدود ۴ ســال پای خودروهای خارجی به 

بازار انحصاری ایران باز شد.
 ســال ۹۷ بنا بــه محدودیت هــای ارزی 
تحمیل شــده به کشــور و طبــق تصمیم 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا، 
واردات خودرو تا ۳۱ اردیبهشــت ماه سال 

۱۴۰۱ ممنوع اعلام شد.
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، فاطمی 
امین وزیر صمت )ســال گذشته( وعده داد 
که تا پایان خردادماه ســال ۱۴۰۱ واردات 
خودرو تعیین تکلیــف و آئین نامه ای به این 

منظور تصویب خواهد شد.
همچنین رئیس جمهوری نیز که اســفند 
سال گذشــته یک فرمان هشت ماده ای در 
مورد صنعت خودروسازی کشور صادر کرده 
در بند چهارم دستور داده بود که »به منظور 
افزایش رقابت پذیری و رفع شائبه انحصار، 
متناســب ســازی قیمت خودرو و جبران 
کمبود تولید به میزان مورد نیاز بازار، موانع 
قانونــی و اجرایی واردات خودرو در ســال 
۱۴۰۱، حداکثر ظرف ســه مــاه آینده رفع 
شود و با افزایش صادرات خودرو و قطعات، 
نسبت صادرات به واردات در صنعت خودرو 

افزایش یابد.«

تصویب آئین نامه در شهریور ماه
با این حال از ابتدای ســال جــاری کش و 
قوس های فراوانی در مــورد واردات یا عدم 
واردات خودرو صــورت گرفت اما در نهایت 
آئین نامــه واردات خودرو تنظیــم و وعده 
واردات خودرو تا شــهریور ماه داده شــد؛ 
منتهی تقریباً ۳ ماه طول کشید تا آئین نامه 

مذکور در هیأت دولت به تصویب برسد.

در نهایت اوایل شهریور ماه آئین نامه واردات 
خودرو به تصویب هیأت دولت رسید و اعلام 
شــد که یک میلیارد یورو ارز بــرای واردات 
خودرو در نظر گرفته شــده اســت که این 
خودروها شــامل خودروهــای اقتصادی با 
دامنه قیمتی زیر ۱۰ هزار یورو و خودروهای 
بین ۱۰ تا ۲۰ هزار یورو می شــود.همچنین 
از جمله مهم ترین شــروط واردات خودرو، 
انتقال فناوری اعلام شــد تــا از این طریق 
زمینه توســعه تولید خودروهای اقتصادی 
در داخل که طبق برنامه ریزی ها ۳۰۰ هزار 
دســتگاه است، فراهم شــود.از سویی دیگر 
نیز طبق تاکید فاطمی امیــن وزیر صمت، 
واردکنندگان خــودرو باید موضوع خدمات 
پس از فــروش را تضمین کننــد و یا اینکه 

نماینده رسمی باشند.

ایرادات مجلس و رفع ایرادات
پس از تصویــب آئیــن نامه در مهــر ماه، 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در نامه ای به رئیس جمهور با ذکر 
۳ ایراد، مصوبه دولت درباره تعیین سازوکار 

واردات خودرو را مغایر قانون اعلام کرد.
در همین راستا نیز در آبان ماه، محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهور با ارسال نامه ای به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی، دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی 
و ویژه اقتصادی، تصویب نامه هیئت وزیران 
در خصوص واردات خودرو که شامل اصلاح 
تصویب نامــه قبلی واردات خــودرو بود را 
ابلاغ کــرد.از جمله مهم ترین مــوارد ذکر 
شــده در این این مصوبه اصلاح شده، تاکید 
بر عرضــه خودروهای وارداتــی در بورس 
کالا و البته تعیین نرخ ســود بازرگانی آنها 
بود که به این ترتیب مقرر شــد »بر حسب 

ارزش )کد( با تصویب هیئــت وزرای عضو 
کارگروه متشــکل از وزرای صنعت، معدن 
و تجارت، امور اقتصــادی و دارایی و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور با رعایت ماده 
۱۹ آئین نامه داخلی هیئت دولت به گونه ای 
تصویب می شود که مابه التفاوت قیمت پایه 
با قیمت های پایانی در بــورس کالا معادل 
سود عادلانه باشد. کارگروه مذکور مجاز به 
تعیین علی الحساب سود بازرگانی در زمان 
ترخیص و تعیین ســود بازرگانی قطعی در 

زمان فروش است.«

تأمین ارز واردات
نکته قابل توجه در واردات خودرو که از روز 
نخست مطرح شــدن آزادسازی در محافل 
مختلف مورد اشاره قرار می گرفت وضعیت 

تأمین ارز بود.
در همین راستا تاکید شــد که تأمین ارز از 
منشأ خارج از کشــور خواهد بود و در ادامه 
نیز در آبان ماه علــی صالح آبادی رئیس کل 
بانک مرکزی با رد هر گونه ابهام در خصوص 
مشــکل در تأمیــن ارز اعلام کــرد که »به 
محض آغاز ثبت ســفارش واردات خودرو، 
بانــک مرکزی آمادگــی تأمیــن ارز مورد 
نیاز را دارد و تأمین ارز مورد نیاز بر اســاس 

استانداردی که وزارت صمت تعریف کرده، 
انجام می شود.«

اعلام اسامی واردکنندگان و خودروها
پس از نهایی شــدن کارهای قانونی واردات، 
طبق اعلام وزارت صمت بیش از ۴۰۰ شرکت 
متقاضی واردات خودرو شــدند کــه از میان 
آنها ابتدا ۷ شــرکت و در ادامه ۵ شرکت دیگر 
به عنوان واردکنندگان خودرو معرفی شدند.

این شــرکت ها شامل ســایپا، پارس خودرو، 
ســایپا- ســیتروئن، تجارت بیــن المللی و 
پشتیبانی کرمان خودرو، خودروسازی فردا، 
مکث موتور، آرین موتــور پویا، بهمن خودرو، 
ایران خــودرو، معین خــودرو، ایرتویا و دیار 
خودرو هســتند.البته آنطور که وزارت صمت 
اعلام کرده این فهرست، همچنان باز است و به 
محض اینکه شرکت متقاضی واردات خودرو 
شــرایط لازم در آئین نامــه واردات خودرو را 
احراز کند به فهرســت واردکنندگان خودرو 

اضافه می شود.
در همین زمان نیــز وزارت صمت اعلام کرد 
که خودروهایی مانند هیوندایی اکســنت، 
هیوندایی ۱۰، میتسوبیشــی میراژ، چانگان 
ســی اس ۳۵، ام جی ۳ و ام جی ۶، سیتروئن 
C۳ و محصولــی از شــرکت فولکس واگن 
)ســئات( در زمره مدل خودروهایی اســت 
که قرار اســت به کشور وارد شــوند که این 
خودروها در محدوده قیمت حدود ۱۰ هزار 

یورو قرار دارند.

نهایی شدن ثبت سفارش ها
پس از اعلام اسامی شرکت ها و انجام فرایند 
ثبت سفارش واردات، فاطمی امین اواسط 
آذر ماه اعلام کرد کــه خودروهای وارداتی 
در هفته پایانی آذر مــاه )یعنی هفته قبل( 
به گمرک می رســند که پــی گیری های 

خبرنگار مهــر از گمرک ایــران طی هفته 
گذشته حکایت از آن داشــت که »به دلیل 
اینکه هیچ مشــخصاتی اعــم از اظهارنامه، 
مدارک واردات، اطلاعــات مربوط به ثبت 
سفارش و… خودروهای وارداتی به گمرک 
اظهار نشده اســت، بنابراین نمی توان گفت 
که خودروهــای خارجــی وارد جغرافیای 

گمرک شده است.«
در نهایت روز گذشــته اخبــار و فیلم هایی 
در فضــای مجــازی مبنــی بر رســیدن 
محموله های خــودروی برند کیا شــامل 
ســراتو، ریو، پیکانتــو، پگاس، ســونت، و 
اســپورتیج به بندر لنگه منتشــر شــد که 
در همیــن رابطه امید قالیباف ســخنگوی 
وزارت صمت به مهر اعلام کرد که »: کشتی 
در نوبت تخلیه اســت و مطابــق اعلام نظر 
گمــرک بندرلنگه به دلیل شــرایط جوی 
نامســاعد تخلیه خودروها بــا تأخیر همراه 
شده که تا ساعت ۲۳ امشب )شب گذشته( 
انجام خواهد شد.«همچنین پی گیری ها از 
گمرک نیز حکایت از آن داشــت که پس از 
تأیید اسناد ثبت ســفارش از سوی گمرک، 
ترانزیــت این محموله آغاز شــده اســت و 
مطابق برنامــه ریزی های انجام شــده این 
خودروها تا ســاعاتی دیگر به سمت تهران 
منتقل خواهند شــد و به محض رسیدن در 
گمرک شــهریار، مراحل اظهــار آنها انجام 

می شود تا آماده عرضه در بورس کالا شوند.
در ادامه فرایند ثبت ســفارش و رســیدن 
خودروها به گمرک، وزارت صمت اعلام کرد 
که طبق برنامه ریزی ها مقرر شده که »۲۰۰ 
هزار دستگاه خودرو طی شــش ماه آینده 
وارد کشــور شــود که در ۳ ماهه باقی مانده 
امسال، ۱۰۰ هزار دســتگاه خودرو و در ۳ 
ماهه اول سال ۱۴۰۲ نیز ۱۰۰ هزار دستگاه 

خودروی دیگر وارد کشور می شود.«



رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:

وهش هستیم نیازمند رنسانس بودجه ای در بخش پژ

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

۲۰ درصد موادمخدر مصرفی در کشور صنعتی است
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۵۰ هزار پرستار در آستانه بیکاری
مدیرکل منابع انسانی معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، 
نسبت به بی اعتنایی دو سازمان امور استخدامی و برنامه و بودجه برای 

جذب نیروی انسانی مورد نیاز وزارت بهداشت انتقاد کرد.
ســیف الله مرادی گفت: در بحث تبدیل وضعیت نیروهای بهداشتی و 
درمانی، ما به دنبال جذب نیروهای طرحی هستیم که به جای ۲ سال، 

برای ۵ سال طرح خود را در دوران سخت کرونا تمدید کردند.
وی افزود: این نیروها در زمانی که وزارت بهداشــت به شدت با کمبود 
نیرو مواجه بود، پای کار آمدند و انصاف نیســت حالا نسبت به وضعیت 

آنها بی اعتنا باشیم.
مرادی تاکید کرد: تعداد کل این نیروهای طرحی، در نهایت به ۵۰ هزار 

نفر می رسد و فعلًا ۱۷ تا ۲۰ هزار نفر آنها کنار گذاشته شده اند.
وی با عنوان این مطلب که وزارت بهداشــت نیاز مبرم به نیروی انسانی 
دارد، گفت: ۱۰ هزار و ۵۰۰ تخت بیمارســتانی، ۸۷۸ مرکز بهداشتی 
درمانی، پایگاه سلامت و خانه بهداشت و ۱۲۰۰ پایگاه اورژانس را آماده 

بهره برداری ساخته ایم که فعال شدن آنها، نیاز به نیروی انسانی دارد.
مدیرکل منابع انسانی معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، 
با مخاطب قرار دادن سازمان امور استخدامی و سازمان برنامه و بودجه، 
افزود: ما نیروی مازاد نمی خواهیم، بلکه برای راه اندازی همین پروژه ها 

که با بودجه دولت احداث شده اند، مجوز جذب نیرو می خواهیم.
مرادی با انتقاد از جواب منفی ســازمان امور اســتخدامی به درخواست 
وزارت بهداشت، گفت: این سازمان در سال های گذشته به راحتی مجوز 
می داد.وی با اشاره به بهانه های این دو ســازمان برای عدم صدور مجوز 
جذب نیرو، افزود: نامــه ای به رئیس جمهور نوشــتیم و در هیأت دولت 
نیز در رفت و آمد هســتیم، اما تصمیمات ما توســط این دو سازمان وتو 
می شود.مرادی در واکنش به ادعای ســازمان امور استخدامی که عنوان 
داشته وزارت بهداشت نیروی مازاد دارد که می تواند از آنها در پروژه های 
جدید اســتفاده کند، گفت: اصلًا چنین چیزی نیســت، زیرا بر اســاس 
استاندارد نیروی پرستاری در ۲۶ کشــور دنیا که ۱.۴ نیروی پرستاری 

به ازای یک تخت بیمارستانی است، ما یک نیروی پرستاری داریم.
وی افزود: بر اساس همین استاندارد و ۱۰۵ هزار تخت بیمارستانی که 

داریم، حداقل ۴۰ هزار نیروی پرستاری کم داریم.
مدیرکل منابع انسانی معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، 
با عنوان این مطلب که دوران افتتاح نمادین پروژه ها به سر آمده است، 
گفت: باید برای پروژه هایی که آماده افتتــاح داریم، نیروی مورد نیاز را 
جذب کنیم. در غیر این صورت، میلیاردهــا تومان بودجه ای که صرف 

احداث این پروژه ها شده است، از بین می رود.

رئیس شورای شهر تهران مطرح کرد
خطر وقوع زمین لرزه در تهران

رئیس شــورای شــهر تهران گفت:در صورت وقوع زلزله در تهران و با 
وجود ترافیک بسیار و خیابان های باریک فاجعه بزرگ تاریخ رخ خواهد 
داد. مهدی چمران رئیس شــورای شــهر تهران در یکصد و هفدهمین 
جلسه شورای شهر تهران با اشــاره به روز ملی ایمنی گفت: در تهران و 
سایر شهرهای کشور شاهد ســاختمان هایی بودیم که در طول ساخت 

فروریختند.

وی ادامه داد: ایران کشوری زلزله خیز است و در حوزه بلاخیزی جز ۱۰ 
کشور اول جهان است و باید ساخت و سازهایمان بر اساس و استاندارد 

باشد تا شاهد مشکلات متعدد نباشیم.
چمران با بیان اینکه بر اثر پیش بینی ها تهران بر روی ۳ گســل اســت 
گفت: با مطالعات صورت گرفته و نمونه های ارائه شده باید آماده باشیم 
تا مشکلات ایجاد نشــود زیرا در صورت وقوع زلزله در تهران و با وجود 

ترافیک بسیار و خیابان های باریک فاجعه بزرگ تاریخ رخ خواهد داد.
رئیس شــورای شــهر تهران تصریح کرد: در زلزله بم مشاهده کردیم 
که مســجد جامع که چندین قرن قبل ساخته شــده بود سالم ماند اما 
ســاختمان های جدید فروریختند.وی گفت: اگر ســاختمان ها ایمن 

ساخته شوند از وقوع حوادث بسیاری جلوگیری می شود.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به قیمت ارز در کشور، تصریح 
کرد: دلار تبلیغی و هیجانی رشد پیدا می کند و باید این اتفاق مهار شود. 
ما در کشورهای همسایه چنین چیزی را شــاهد نیستیم. با این قیمت 
نه تنها در خریدهای خارجی به مشــکل برمی خوریم بلکه در مسائل و 

مصارف داخلی نیز با مشکل مواجه می شویم.
چمران ضمن عرض تســلیت به خانواده مرحوم عباس شیبانی گفت: 
وی مردی شریف، پاکدست، قانع و انقلابی بود و من از زمان دانشگاه در 
خدمت وی بودم و ســخنرانی وی در ســال ۴۱ و در دانشگاه تهران با از 

یاد نمی برم.

معاون وزیر آموزش و پرورش:
نزدیک به ۷۴۰ هزار نفر از مشمولان مزایای یک 

رتبه بندی را دریافت کرده اند
 معاون توســعه منابع و پشــتیبانی وزارت آموزش و پــرورش گفت: تا 
کنون نزدیک به ۷۴۰ هزار نفر از مشــمولان مزایای یک رتبه بندی را 
دریافت کرده اند و از این ماه شــروع به تعیین رتبه نهایی و قطعی افراد 

می کنیم.
صادق ســتاری فرد درباره آخرین وضعیت رتبه بنــدی معلمان اظهار 

کرد: تقریبا برای همه مشمولین مزایای رتبه یک را پرداخت کردیم.
وی افزود: تا کنون کار به خوبی پیش رفته است و در سامانه پیش بینی 
شد گروه های ارزیابان از جمله مدیر مدرســه، ارزیابان حرفه ای و سایر 
عوامل دخیل در حوزه ارزیابی معلمان کار را به سرانجام رساندند و این 

اقدام در اختیار هیات های ممیزه مناطق و استان هاست.
معاون وزیر آموزش و پرورش یادآورشد: همچنین بخش قابل توجهی 
از دستورکار مدیران کل اســتان ها درخصوص نحوه اجرای این مهم و 
تعیین ساز و کارهای مناطق و اســتان ها را دریافت می کنیم تا بتوانیم 
تا پایان این ماه کار را به ســرانجام برســانیم و براســاس ضوابط آیین 
نامه در قوانین پیش بینی شده نســبت به تعیین رتبه افراد و سازو کار 
رسیدگی به اعتراضات مشــمولان اقدام شود.ســتاری فرد ادامه داد: 
تعیین رتبه نهایی افراد بایــد در هیات های ممیــزه مناطق آموزش و 
پرورش در شهرستان ها و نواحی مشخص شود، ۲ رتبه آموزشیار معلم 
و مربی معلم در مناطق و رتبه استادیار در استان ها و دانشیار و استاد در 
ستاد وزارتخانه تعیین می شــود.وی اظهار کرد: تا کنون کار حدود ۵۰ 
هزار نفر توســط هیات های ممیزه مناطق انجام شــد اما باید ساز و کار 
رســیدگی به اعتراضات هم در آیین نامه پیش بینی شود.معاون وزیر 
آموزش و پرورش افزود: آیین نامه پیش بینی کــرده تمام فرآیند رتبه 
بندی باید در سامانه پیش بینی شود که توســط مرکز فناوری وزارت 
خانه پیگیری شده و ۲ مرکز ســنجش و نیروی انسانی کار را دنبال می 

کنند و حوزه ارزیابی عملکرد هم به این حوزه اضافه می شود.

دیوار

دبیر شورای راهبردی سازمان حفاظت محیط زیست 
از ارائه ۱۳ راهبرد کلان ملی و ۴۶ اقدام فرابخشی برای 

چالش های محیط زیستی کشور خبر داد.
روح الله نقدی پور در ســی و ششــمین جلسه شورای 
راهبردی سازمان حفاظت محیط زیست که با موضوع 
ارائه و تبیین ره نگاشــت حکمرانی قوی محیط زیست 
برگزار شــد، این ســند را جمع بندی گفتمان اسناد 
بالادستی محیط زیست کشــور عنوان و اظهار کرد: ره 
نگاشت همان نقشه راهی است که بر اساس یک سری 
برنامه های کوتاه، میان و بلندمدت تدوین می شــود و 
مشخص می کند که ما کجا هستیم به کجا می خواهیم 

برویم.وی با بیــان اینکه قبــل از تدوین ره 
نگاشت می بایست وضعیت موجود را بررسی 
و تحلیل کنیم، گفت: ره نگاشــت حکمرانی 
قوی محیط زیســت ســند تحول دولت در 
حوزه آب و محیط زیســت برای تحول نظام 
مند و هدفمند و مدیریــت جامع، هماهنگ 
و یکپارچه برای حل مســائل و چالش های 

محیط زیستی است.
مشاور رئیس و دبیر شورای راهبردی سازمان حفاظت 
محیط زیست در ادامه با اشــاره به ویژگی های اصلی 
این ره نگاشت خاطرنشــان کرد: ره نگاشت حکمرانی 

قوی محیط زیســت که در قالب یک کتاب 
ارائه می شــود ۷ بخش دارد و رویکرد جامع 

محیط زیست کشور را در بر می گیرد.
نقدی پــور ۵ چالش عمده محیط زیســت 
کشــور را عدم تعادل بین منابــع و مصارف 
آب و گســترش خشکســالی، فرســایش 
خاک، پســماند و ریزگردها، آلودگی هوای 
کلانشــهرها، تخریب تنوع زیســتی و ذخایر ژنتیکی، 
عدم تــوازن بین محیط زیســت و توســعه صنعتی و 
عمرانی برشــمرد و گفت: سند ره نگاشــت به گونه ای 
تدوین شده که مرجع بحث آب و محیط زیست کشور 

در تهیه برنامه هفتم توســعه و بودجه های سنواتی در 
این دولت باشد.

وی خاطرنشــان کرد: برای این ۵ چالش عمده محیط 
زیســتی، ۱۰ عامل مرتبط و ۱۳ راهبرد کلان ملی به 
منظور اصلاح و رفع مســائل مرتبط با عوامل و نیز ۴۶ 
اقدام فرابخشی توسط دســتگاه های ذیربط در قالب 
سند ره نگاشت تدوین و تعریف شده است.گفتنی است 
در این جلسه، ره نگاشت حکمرانی قوی محیط زیست 
با حضور اعضای شــورای راهبردی ســازمان حفاظت 
محیط زیست به بحث گذاشته شد و حاضران دیدگاه و 

پیشنهادات خود را در این ارتباط مطرح کردند.

محیط زیست

خریــدار  دبیــرکل ســتاد مبــارزه با 
موادمخدر گفت: در تقسیم بندی کلی مواد 
صنعتی و سنتی در کشــور ۷۵ تا ۸۰ درصد 
استفاده به صورت سنتی و ۲۰ تا ۲۵ درصد 
صنعتی است که در این بین، مصرف تریاک 

رتبه اول را دارد.
به گزارش ســتاد مبــارزه بــا موادمخدر، 
اســکندر مؤمنی در گفت و گویی با اشــاره 
به دامنه آســیب زایی تغییر الگوی مصرف 
از ســنتی به صنعتی افزود: مخدر صنعتی 
تمام ســاختارهای مغز و فیزیکی را منهدم 
می کند و بازگشت ســختی دارد و بهترین 
کار، اقدامات پیشــگیرانه و نرفتن به سمت 
اینگونه مواد اســت، اما شــیوهای درمانی 
جدید و مراکز درمانی بــه روز کمک زیادی 

در درمان این مصرف کنندگان دارند.
وی تصریح کرد: در مقایسه با جهان شرایط 
ما از نظر شــیوع مصرف بهتر اســت، شیوع 
مصــرف در میانگین دنیا هفــت و در ایران 
حدود پنج درصــد جامعه فعال اســت؛ اما 
معتقدیم با پیشــبرد چهار حــوزه مقابله، 
درمان، پیشگیری و توانمندسازی بازگشت 
معتادان به جامعه می توان شــرایط امیدوار 

کننده تری داشت.
وی افزود: در یک مقطعی برخی کشورها از 
جمله آمریکا، کانادا و برخی کشورهای دیگر 
مصرف برخی موادمخدر از جمله کاناویس 
)خانواده حشــیش، ماریجوآنا و گل( را آزاد 
اعلام کردند تا مصــرف مخدرهای دیگر کم 
شــود، در حالی که این قضیه برعکس شد 
و در این کشــورها تولید، مصــرف و قاچاق 
موادمخدر افزایش یافــت، بنابراین از ۵۰۰ 
هزار نفر سالیانه مرگ و میر ناشی از مصرف 
مواد مخدر در دنیا، ۱۰۷ هزار نفر مربوط به 

آمریکاست.

میانگین سن اعتیادر در ایران 24 سال
وی ادامــه داد: میانگیــن ســن اعتیاد در 
کشور ما ۲۴ ســال اســت که در مقایسه با 
میانگین دنیا، شرایط ایران بهتر است و این 
نتیجه اقدامات پیشــگیرانه است.دبیرکل 
ســتاد مبارزه با موادمخدر افزود: میانگین 
پایین ترین ســن اعتیاد نیز مربوط به کشور 
آمریکا و ۱۹ سال است که براساس آمارهای 
رســمی ســازمان ملل صرفاً در سال، ۱۰۷ 
هــزار نفر در اثر ســوء مصــرف موادمخدر 

می میرند.
مومنی گفت: براســاس نتایج یک پژوهش 
حــدود ۳۰ درصــد جوانــان و نوجوانان 
گرفتار اعتیــاد فکر نمی کردنــد با یکی دو 
بار مصرف معتاد شــوند و حدود ۳۰ درصد 

دیگر آنــان نیز در مقابل تعارف همســالان 
توان نه گفتن نداشــتند؛ بنابراین با کمک 
نهادهای فرهنگ ســاز و خانواده ها؛ جوانان 
و نوجوانان باید به راحتــی بتوانند در مقابل 

این پیشنهادهای مخرب نه بگویند.

افزایش 1۶ درصدی تولید و کشت 
موادمخدر در افغانستان

وی با اشاره به لزوم تشــکیل ستاد مبارزه با 
مواد مخدر افزود: حــدود ۹۰ درصد تریاک 
جهان در افغانســتان تولید می شــود و این 
کشــور رتبه اول در تولید تریاک و شیشــه 
)متامفتامین( و رتبه دوم تولید کاناویس و 
خانواده حشــیش را در دنیا دارد که در ۲۰ 
سال اخیر با حضور ناتو و نیروهای آمریکایی 

این میزان افزایش بیشتری داشته است.
وی با اشــاره به اهمیت مبارزه با موادمخدر 
گفت: براســاس نیاز به یک ســازمان واحد 
و از آنجایی که این موضــوع به یک معضل 
ملی و جهانی تبدیل شــده اســت، ایران با 
توجه به اعتقادات خود ســتادی متشکل از 
۲۰ عضو مستقیم و غیرمســتقیم از جمله 
دســتگاه های مقابله ای، فرهنگی و درمانی 

تشکیل داده است.
مومنی با اشــاره به طرح ممنوعیت کشت 
موادمخدر در افغانستان ادامه داد: سازمان 
ملل در گزارش امســال )۲۰۲۲( اعلام کرد 
که تولید و کشــت مواد مخدر در افغانستان 
حدود ۱۶ درصــد هم افزایــش پیدا کرده 
اســت، بنابراین، نه تنها کاهشــی در تولید 
مواد مخدر در این کشور وجود نداشته بلکه 

اندکی افزایش هم پیدا کرده است.
وی به نقش آمریکا و ناتــو در افزایش تولید 
مخدر در افغانستان اشاره کرد و گفت: طبق 
آمار رسمی ســازمان ملل، در سال ۲۰۰۰ 
که افغانستان اشغال شــده بود، تولید مواد 
مخدر حــدود ۲۰۰ تن بود و بــا رفتن این 
نیروها، این عدد به حــدود ۹ هزار تن یعنی 

نزدیک به ۵۰ برابر رسیده است.
وی اظهار داشــت: با وجود تلاش در تغییر 
الگوی مصرف اما تولید موادمخدر صنعتی 
از جمله شیشه و متامفتامین ها در طی ۱۰ 

سال، پنج برابر افزایش داشته است.
دبیر کل ســتاد مبارزه با موادمخدر افزود: 
براســاس اعلام منابع مستند و موثق برخی 
هواپیماهای ناتو قاچــاق دولتی موادمخدر 
می کردنــد و متاســفانه طی ۲۰ ســال از 
افغانســتان ویرانه ای را تحویل داده اند که 
تک محصولی و عموما وابسته به تولید مواد 

مخدر شده است.
مومنی گفت: طبق نقشــه ســازمان ملل، 
از ســال ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۱، طی چهار ســال 
انواع موادمخدر صنعتی از جمله شیشــه؛ 
متامفتامین و هروئین افزایش داشته است. 
اعلام این آمارها آگاهی بخشی به خانواده ها 
اســت که با کمک در کنترل مرزها و ورود 
موادمخــدر و هــم بازدارندگــی و صیانت 

درونی با این معضل مقابله کنیم.
ایران رتبه اول در کشف موادمخدر را دارد

وی با اشاره به کشــفیات سال جاری گفت: 
حدود ۶۰۰ تن کشفیات موادمخدر داشتیم 
که طبق آمار رسمی ســازمان ملل و هیات 

بین المللی کنترل و مبارزه بــا موادمخدر، 
ایران بــا فاصله رتبــه اول دنیا شــامل ۹۲ 
درصد کشــفیات تریاک جهان، ۵۹ درصد 
کشــفیات مرفین جهان و ۲۷ درصد حوزه 
کشفیات هروئین را به خود اختصاص داده 
اســت.وی گفت: ما با یک پدیده خطرناک 
مواجه هستیم زیرا قاچاق موادمخدر از اروپا 
به افغانستان را داریم که ایران به نمایندگی 
از دنیا در این خط مقدم مبــارزه قرار دارد و 

دودش به چشم همه دنیا می رود.
مومنی ادامه داد: حدود ۸۶ درصد مجموعه 
کشــفیات موادمخــدر مربوط بــه نیروی 
انتظامی است و در همین یک سال گذشته 
۱۲ شــهید و چند برابر مجــروح و جانباز 

تقدیم کردیم.
دبیرکل ســتاد مبارزه بــا موادمخدر گفت: 
نیروهای انتظامی بایــد تجهیزات به روزی 
داشــته باشــند، زیرا تجهیزات و امکانات 
قاچاقچیان بدون محدودیت به روز هستند؛ 
بــا جانفشــانی دســتگاه های مقابله ای؛ 
از جمله نیــروی انتظامی، ســپاه، وزارت 
اطلاعات و همکاری خوب دستگاه قضایی، 
حدود بیش از ۷۰ درصد کشفیات در هفت 
استان  شرقی و حاشیه شــرقی و ۲۰ درصد 

مربوط به کل کشور هستند.
وی با اشاره به اینکه بیشــترین کشف مواد 
مخدر در سیستان و بلوچستان است، گفت: 
حدود ۷۴ درصد کشــفیات در استان های 
خراسان جنوبی، سیســتان و بلوچستان، 

هرمزگان، فارس، کرمان و یزد است.
دبیر کل ســتاد مبارزه با مــواد مخدر ادامه 

داد: در بحث پیشــگیری ســتاد مبارزه با 
مواد مخدر همــکاری خوبی بــا آموزش و 
پرورش و دیگر نهادهــای فرهنگی از جمله 
مثــل وزارت ورزش، صدا و ســیما، وزارت 
علوم شروع کرده اســت. آموزش و پرورش 
هم روی جامعه هدف خودشــان به عنوان 
یــک خانواده خیلــی بزرگ یعنــی حدود 
۱۴ میلیــون دانش آمــوز، یــک میلیون 
معلم و اولیاء می تواند هــم به جامعه آماری 

دانش آموزان و هم جامعه؛ اثرگذار باشد.

ایجاد 2۶ هزار ظرفیت نگهداری برای 
معتادان متجاهر

مؤمنی گفت: برای حدود ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار نفر مصرف کننده مســتمر مواد مخدر 
در کشور، حدود هشــت هزار مرکز درمان 
ســرپایی وجود دارد که بــرای درمان های 
ســرپایی کفایت لازم را دارد اما برای اقامت 
افراد معتاد داوطلــب و متجاهران با کمبود 

مواجه هستیم.
وی ادامــه داد: در حوزه معتــادان متجاهر 
در تهران ظرفیت کامــل و کمبود ظرفیت 
نداریم به طوری که در ســال ۹۷، ظرفیت 
مراکز درمانی بــرای معتادان متجاهر چهار 
هزار نفر بوده اما اکنون ظرفیت به حدود ۲۶ 

هزار نفر در تهران رسیده است.
وی با اشاره به ایجاد ظرفیت نگهداری برای 
معتــادان متجاهر در دیگر شهرســتان ها 
افزود: در شیوه های درمانی باید به روز شویم 
و رئیس جمهور هم در جلســه قبلی ستاد 
مبارزه با موادمخدر تأکید کردند که وزارت 
بهداشــت و ســتاد با کمک هم شیوه های 
نویــن درمانــی، داروهای جدید، شــیوه 

نامه های جدید را به کار بگیرند.
مؤمنــی گفت: مــاده ۱۶ قانون مبــارزه با 
مواد مخدر می گوید که معتــادان متجاهر 
حداکثر تا ۶ ماه می تواننــد در مراکز ترک 
اعتیاد حضور داشــته باشــند و بزرگترین 
چالش ما قانون اســت، چون اصلاح قانون 
یک فرایند طولانــی ای دارد، معتادی که به 
چندین سال مواد مصرف کرده است و دیگر 
نمی تواند خودش را اداره کند، کارتن خواب 
و خیابان خواب شــده اســت آیا می تواند با 
یک تا سه ماه درمان شــود؟دبیرکل ستاد 
مبارزه با موادمخدر ادامه داد: درباره توزیع 
داروهای ترک اعتیاد هــم در قانون جدید 
باید تعیین تکلیف شود زیرا با توجه به ارائه 
داروهای ترک اعتیاد توسط وزارت بهداشت 
به مراکز درمانی و ترک اعتیاد بناســت که 
وزارت بهداشت با بررســی های لازم در این 

زمینه تعیین تکلیف کند.

خریدار  رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
شــهید بهشــتی تاکیــد کرد: رنســانس 
بودجه ای عظیم با نگاه ملــی باید در مورد 

بودجه تحقیقات اتفاق بیفتد.
 دکتر  علیرضا زالی در بیســت و ســومین 
جشــنواره پژوهشــی ابوریحان بیرونی که 
در دانشــگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی 
برگزار شــد، درباره جشــنواره ابوریحان 
بیرونی، گفت: یکی از خصوصیات جشنواره 
پژوهشــی ابوریحــان، ۲۳ ســال کارنامه 
پژوهشــی در این دانشــگاه بوده که تجلی 

زحمت پژوهشگران است.
وی با اشــاره به اهمیت این جشــنواره در 
مســیر آینده پژوهشــی دانشــگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشــتی، گفت: جشنواره 
ابوریحان علاوه بر ظرفیت ســازی ایجابی، 
نقشــه راه آینده پژوهشــی، در سال آینده 
نیز هســت. این جشــنواره علاوه بر ایجاد 
احصای کار پژوهشی ســال گذشته و سال 
جاری، مسیر پژوهشی در سال آینده را رقم 

می زند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
با اشــاره به رکوردشــکنی این دانشگاه در 
حوزه های پژوهشــی، گفت: امســال چند 
رکودشکنی داشــتیم؛ عبور از ۵۰۰۰ مقاله 
دانشــگاهی یکی از این رکوردها اســت که 

پیش بینی می کنیــم این روند به شــکل 
افزایشــی ادامه داشــته باشــد. همچنین 
رکودشــکنی در چاپ مقالات چارک اول و 
بالابردن تعداد مقــالات تاثیرگذار از جمله 
دستاوردهای دانشگاه علوم پزشکی شهید 

بهشتی است.
زالی ادامه داد: پیش بینی می کنیم با توجه 
به برنامه دانشگاه، ســبد پیشنهادی حوزه 
فناوری در ســال آینده کمی تر و مرغوب تر 

خواهد بود.
وی با اشــاره به چالش های حوزه پژوهش، 
افزود: ما همــواره در کنار دســتاوردهای 
حوزه پژوهشی به بررســی چالش های این 

حوزه نیز می پردازیم.
زالی با اشــاره به تدوین بودجه سال آینده، 
گفت: طراحی بودجه ســنواتی سال آینده 
و تدوین قانون توســعه هفتــم که به مدت 
۵ سال مســتولی بر همه قانون های وزارت 
بهداشــت اســت؛ پررنگ کــردن فعالیت 
پژوهشــی و بازکردن تسهیلات بین المللی 

را باید در دستور کار خود قرار دهد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
گفت: توانمندسازی محققان، کیفی سازی 
پژوهش و همچنیــن افزایــش اثرگذاری 
پژوهش ها جزو برنامه های این دانشــگاه و 

وزارت بهداشت است.

وی با اشاره به سهم شرکت های دانش بنیان 
شــرکت های  کل  از  ســلامت  حــوزه 
دانش بنیان، گفت: وزارت بهداشت در حوزه 
تقویت فناوری نســبت به وزارت علوم رشد 
بیشتری داشته است، ۲۵ درصد شرکت های 
دانش بنیان در حوزه ســلامت  هستند.زالی 
با اشــاره به ظرفیت دســتگاه های اجرایی 
در حل چالش های حــوزه پژوهش، مطرح 
کرد: با اســتفاده از ظرفیت دستگاه اجرایی 
می توانیــم چالش هــا را حل کنیم. ســهم 
پژوهش از درآمد ناخالص داخلی کم اســت 

و افزایشی نداشته است.
وی تاکید کرد : ســهم بودجه پژوهش باید 
حدود ۳ درصــد از تولیــد ناخالص داخلی 
باشــد، در کشــوری مانند ژاپــن همین 

عدد اســت؛ اما در ایران درصــدی کمتر از 
یک اســت.رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی با اشــاره به چالش های 
حوزه پژوهــش، ادامه داد: بخــش زیادی 
از پژوهش هــا در حوزه ســلامت به دلایل 
مختلف در چارچوب سلامت نمی گنجند؛ 
رفتار انتزاعی برخی از افراد بیرون از وزارت 
بهداشــت باعث این موضوع شــده است. 
درخواست من از تمام دســتگاه ها در حوزه 
سلامت این است موظف باشند پژوهش ها 
در قالب دانشگاه های علوم پزشکی و وزات 
بهداشــت مندرج شــود.وی درخواســت 
بعدی خود را در خصوص آسان شدن مسیر 
برای محققــان مطرح کــرد و گفت: هرچه 
می توانیــم مســیر را برای پژوهشــگران و 
محققان آســان کنیــم، گرچــه گام های 
بلندی در این زمینه برداشــته شــده، اما 
بوروکراســی ها باید به حداقل برسد و حتی 
برداشته شود.زالی با اشاره به اهمیت روابط 
بین المللی در پژوهش هــا، گفت: جان تازه 
محققان و پژوهشــگران تــداوم تعاملات 
بین المللــی آنان اســت که گرانــی ارز و 
نوسان ارزشی موجب شده برخی محققان 
و هئیــت علمی هــا از فرصت حضــور در 
مجامع بین المللی پژوهشی محروم شوند. 
درخواســت در نظر گرفتن سوبسید برای 

انجام فعالیت های پژوهشی است.وی ادامه 
داد: حوزه های تخصصی در علوم پزشــکی 
در حال تغییر اســت. در حــوزه متاورس و 
ابر کامپیوترها اســتفاده از اینترنت اشیاء و 
ورود به جامعه فراصنعتی اســت. در جامعه 
فراصنعتی ارزش اقتصاد مبتنی بر خدمات 

است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
با اشاره به فناوری های نوین، تصریح کرد: با 
عبور از فناوری های نوین، بحث پژوهش در 

برنامه توسعه نباید مورد غفلت واقع شود.
زالــی با اشــاره بــه فصــل بودجه ریزی و 
اختصاص بودجه پژوهشــگاه به دانشگاه، 
گفــت: در آســتانه بودجه ریــزی یکی از 
گلایه ها از سازمان برنامه و بودجه این است 
که بودجه پژوهشگاه را به دانشگاه می دهند 

و این موضوع باعت تمرکززدایی می شود.
وی ادامه داد: بــه عنوان رئیس دانشــگاه 
علاقه مند به فربه شدن دانشــگاه در حوزه 
اجرایی نیســتم، از دکتــر عین اللهی، وزیر 

بهداشت درخواست دارم این اتفاق نیفتد و
رنسانس بودجه ای عظیم با نگاه ملی باید در 

مورد بودجه تحقیقات اتفاق بیفتد.
زالی افزود: امسال یک رویداد نمایشگاهی 
از دستاوردهای شــرکت های دانش بنیان 

خواهیم داشت.

ارائه ۱۳ راهبرد کلان ملی برای چالش های محیط زیستی



محمد خزاعی مطرح کرد

سینمای ایران تحریم شکن است

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 برنامه های نخ نما رادیو و مخاطبانی
 که فراموش شده اند

سپیده ســعیدی  برای مخاطبی که با صدای »مریم نشیبا« و برنامه 
های کودکش در رادیو دوران خردســالی را گذرانده و با »تقویم تاریخ« 
اضطراب و دلهره دیررسیدن به مدرســه را با صبحانه یکجا قورت داده 
تا خاطــرات دوران دانش آموزی را رقم بزند. بــا برنامه »کارو کارگر« و 
»خانه وخانواده« آگاهانه قد کشــیده با »قصه شب« آرام آرام خوابیده، 
گاه گاه »راه شب« برایش ابتدای قدم نهادن درجاده عرفان ادبیات بوده 
است و نهایتا جمعه هایش را با »صبح جمعه« با شما مفرح کرده و قصه 
های ظهر جمعه »حمید عاملی« را تحت هرشرایطی ازدست نداده؛ این 
روزها خوب می فهمد که برنامه های رادیو دیگرچنگی به دل نمی زند و 

دیگر اغنایش نمی کند.
این روزها برنامه سازان رادیو ســعی  می کنند با داد وفریاد، ریتم وضرب 
آهنگ بالای موسیقی، هیجان زدگی، بکاربردن اصطلاحات نغز، تیکه 
و لغز، بامزگی های بی مزه و بی پشــتوانه و سلام های پی در پی جذابیت 
برنامه ها را بالا بــرده و مخاطب را راضی نگه دارنــد و همچنان مدیران 
صدا مخاطب را با نمایش های رادیویی علــی عمرانی، فریبا متخصص، 
میکاییل شهرســتانی، داریوش کاردان، دانش و تجربه ژاله علو، بهروز 
رضوی، مریم نشــیبا، نصرالله مدقالچی و دیگرهم نسلانشــان جذب 

می کنند.
باید گفت این درحالی اســت که سیاســت تکرار بی وقفــه برنامه های 
پخش شده همچون طنزهای منوچهرنوذری، تورج نصر، کنعان کیانی 

وعزت الله مقبلی هم دراین بین رخ نما که نه، نخ نما شده است.
به یــاد بیاوریــم روزهایی کــه رادیو در اوج شــکوه وجبــروت بود و 
هنرمندانش آن را مانند قطارســریع السیری به جلو می راندند و وظیفه 
اصلی وعمده فرهنگ ســازی درجامعه را برعهده داشت، هم اکنون به 
مثابه گاری عتیقه ای اســت که نه تنها مرمت ونگهداری نشده بلکه رها 
شده اســت، هنرمندانی همچون علیرضا جاویدنیا، اصغرسمسارزاده، 
ســیروس ابراهیم زاده، داود منفرد، محمد صالــح اعلا، منوچهر آذری 
وبســیاری دیگرکه کهنه کاران این عرصه هســتند؛ بارسنگین آن را 

بدوش می کشند.
مدیران امروزرادیو هنــوز وام دار تلاش، تفکر، ذوق ونبوغ نســل های 
گذشته رادیوهســتند؛ بی آنکه تفکر و تدبیری برای تربیت نسل جدید 

وعلاقه مندان به این رسانه فراگیر داشته باشند. .
به سادگی نمی توان از شکل گیری رادیو جوان گذر کرد که با برنامه های 
متنوع با ســبک تازه سعی کرد تا رنسانســی در برنامه های رادیو ایجاد 
کند؛ این اتفاق بدیع رقم خورد اما تــداوم نیافت ورادیو جوان هم دچار 

تکرار و تقلید شد.
حال دراین وانفسا سیاســت گذاران فرهنگی کشوردرپی چاره ای برای 
بازســتاندن مخاطب فارسی زبان از رسان های آن ســوی آب یا بیگانه 
هســتند؛ بی آنکه توجهی به برخی برنامه های رسانه ملی داشته باشند 
که خالی از محتوا، شــعار زده و مملــو از تکرار مکررات اســت. با آنکه 
مسئولان خود واقف به این موضوع هســتند که تنها راه آشتی مخاطب 

با رسانه ملی اغنای محتویات برنامه ها و توجه به ادراک مخاطب است.

ساخت شهرک سینمایی مشترک با کمک ایران 
در سوریه

 مدیرکل تبلیغات و اطلاع رســانی ســوریه از توافق برای ساخت یک 
شهرک سینمایی مشترک با کمک ایران در آن کشور خبر داد.

به گزارش روابط عمومی موزه سینما، ایمن الاخرس در جریان بازدید 
هیات سینمایی از ســوریه از موزه ســینمای ایران با اشاره به بازدید 
خود از شــهرک ســینمایی دفاع مقدس اظهار داشــت: این شهرک 
برای ساخت فیلم های ســینمایی تجهیزات بسیار خوبی دارد و طبق 
مذاکراتی که با رییس ســازمان ســینمایی و وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی داشــتیم مقرر شد یک شهرک ســینمایی مشترک با کمک 
ایران در سوریه ساخته و برای ســاخت از تجربیات ایران در این زمینه 

استفاده کنیم.
وی همچنین با ابراز خوشــحالی از ســفر به ایران به دیدار خود با وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و معاونان وی اشــاره کرد و افزود: سینمای 
ایران با توجه به قدمتی که از ســال ۱۹۰۰ تاکنون دارد در دنیا شناخته 
شده اســت. همچنین ســینمای ایران در میان مردم سوریه به واسطه 
جهانی شــدنش و کارگردان های خوبی که دارد طرفداران زیادی پیدا 

کرده است.
الاخــرس در عین حال گفــت: از دیدن موزه ســینما بــه وجد آمدم؛ 
می توانم بگویم که به معنای واقعی موزه است زیرا در آن همه خاطرات 

سینمایی یک هنرمند را می توانیم ببینیم.

دیدگاه

قاب

 در پی انتشــار خبر ممنوعیت ادامــه تحصیل زنان و 
دختران افغان در دانشــگاه ها توسط حکومت طالبان، 
محمدجواد شکوری مقدم، مدیرعامل فیلیمو مدرسه، 
از رایگان بودن خدمات آموزشــی فیلیمو مدرسه برای 

دختران افغان خبر داد.
 محمدجــواد شــکوری مقــدم، مدیرعامــل فیلیمو 
مدرسه، در صفحه توییترش نوشــت: با افتخار فیلیمو 
مدرســه به صورت کامــلا رایــگان در خدمت دانش 

آموزان دختر افغانســتان اســت که از سر تنگ نظری 
از حق تحصیــل و آموزش محروم هســتند. ای کاش 
بضاعت ارائه خدمت به دختران دانشجو رو هم داشتیم 
و می تونســتیم اثر این جهل رو بــرای خواهران مون 

کمرنگ تر کنیم.«
روز گذشــته نیز مجتبی توانگر، رییس کمیته اقتصاد 
دیجیتال مجلس و عضو شورای عالی راهبری فناوری و 
تولیدات دانش بنیان در یک توییت به این اقدام فیلیمو 

مدرسه اشاره کرد و نوشــت: »دختران افغانستانی را 
VOD مجبور کردند تحصیل را کنــار بگذارند؛ یکی از

هــای ایرانی، همزمان بــا ورود طالبان دسترســی به 
آموزش را برای افغانستانی ها آزاد کرد. برای خواهران 
افغانســتانی ام این امکان وجود داره که از این شــیوه 
آموزشی آنلاین اســتفاده کنند؛ تا تغییر شرایط برای 

آن ها فراهم شود.
سال گذشــته با توجه به شرایط ســخت تحصیل در 

افغانستان و در راســتای کمک به دانش آموزان افغان، 
فیلیمو مدرسه دسترســی به خدمات آموزشی را برای 
این دانش آموزان رایگان کرد و شــرایط استفاده از این 

پلتفرم را برای آن ها فراهم کرد.
شکوری مقدم با اظهار دغدغه مندی برای ارائه خدمت 
به دختران دانشجو نیز بیان کرده که ای کاش با داشتن 
بضاعت در امر ارائه آموزش به دانشجویان، اثر این جهل 

را برای خواهران مان کمرنگ تر کنیم.

فیلیمو

زهرا منصــوری  محمــد خزاعی رییس 
سازمان سینمایی در افتتاحیه روزهای فیلم 
روسیه در بنیاد سینمایی فارابی عنوان کرد 
که »تفکر تحریم محور« بــه ویژه در عرصه 
فرهنگ و ســینما محکوم به شکست است 

و این یک واقعیت است.
 به نقــل از روابط عمومی بنیاد ســینمایی 
فارابــی، آئیــن افتتاحیه »روزهــای فیلم 
روســیه« با حضور مدیران ارشد سینمایی 
ایران، سفیر روسیه و مهمانان ویژه سینمای 
روسیه در سالن زنده یاد عباس کیارستمی 

بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد.
در ابتدای این برنامه ســیدمهدی جوادی 
مدیرعامــل بنیاد ســینمایی فارابی ضمن 
خوشامد به سفیر روســیه و هیأت اعزامی 
این کشــور به ایران گفت: ســابقه بیش از 
۱۰۰ سال فعالیت سینما در روسیه و ایران 
موجب شده است قدمت ارتباطات فرهنگی 
و سینمایی این دو کشور نیز به بیش از یک 
قرن برســد. همکاری و تعامل با ســینمای 
روســیه با حضور یــک هیأت عالــی رتبه 
ایرانی به ریاست محمد خزاعی در چند ماه 
گذشته فصل نوینی را برای سینمای ایران و 

روسیه رقم زد.
مدیرعامــل فارابــی ادامــه داد: همکاری 
در تولید مشــترک فیلم های ســینمایی، 
اکران متقابل فیلم ها در ۲ کشور، برگزاری 
رویدادها و هفته های مشترک فیلم بخشی 
از توافقات عالی ســینمای ایران و روســیه 
بوده است. برگزاری روزهای فیلم روسیه در 
ایران می تواند اولین گام اجرایی برای تحقق 
این توافقات باشد و امیدوارم به زودی شاهد 
نمایش فیلم های ایرانی بر پرده سینماهای 
روســیه و تولید فیلم های مشترک بین دو 

کشور باشیم.

سینما مردم را به یکدیگر نزدیک تر 
می کند

الکســی دِدوف سفیر روســیه با حضور در 
روی صحنه و ابراز خرسندی از فراهم شدن 
شــرایط معرفی ســینمای نوین روسیه به 
مردم ایران اظهار کرد: روزهای فیلم روسیه 
در ایران اتفاق بســیار مهمی است و باید از 
بنیاد سینمایی فارابی، اتحادیه سینماگران 
روســیه و ســازمان ســینمایی ایران بابت 

برگزاری آن تشکر کنم.
وی ادامه داد: متأسفانه زمان کمی داشتیم 
تا برای روزهای فیلم روسیه آماده شویم اما 
همکاران من تمام تلاش خــود را کردند تا 
ما بتوانیم این فیلم ها را برای شــما نمایش 
دهیم. فیلمســازان و ســینما مــردم را به 
همدیگر نزدیک تر می کنند و باعث شناخت 
بهتر انسان ها از هم می شوند. علاوه بر این در 
نهاد و تاریخ سینما، یکسری مسائل انسانی 
و ارزش هــا نهفته اســت. روســیه و ایران 
همچون یکدیگر از میراثی بســیار غنی در 

حوزه فرهنگی برخوردار هستند.
ددوف عنــوان کرد: اگــر بخواهیم دقیق به 
صنعت مشترک ســینمای ایران و روسیه 
نگاه کنیم، اشــتراک آن دو را در ســاخت و 
ارائــه فیلم هایی معنوی که صرفــاً با هدف 

ســینمای تجاری ســاخته نمی شــوند، 
می یابیــم. این هــدف مشــترک نمایش 
گذاشتن زیبایی، عشق، وفاداری، شجاعت، 
صداقت و معنویت است و در روسیه درست 
به همین دلیل به صنعت فیلمســازی ایران 
علاقه دارند.وی افزود: شــاهد این گفته من 
جشــنواره بین المللی فیلم مسکو است که 
در آن به فیلم هــای ایرانــی تمایل زیادی 
نشــان داده می شــود. از همکاران ایرانی و 
برنامه ریزان سینمای روســیه در ایران نیز 
باید بابــت همراهی در برگــزاری روزهای 

فیلم روسیه تشکر کنم.
در ادامه پیام نیکیتا ســرگیویچ میخالکوف 
رئیس اتحادیه ســینماگران فدراســیون 

روسیه خوانده شد.

آرزوی یک دیدار پرهیجان 
در افتتاحیه روزهای فیلم روسیه

پیام ویدئویی دیمیتری آناتولویچ داویدنکو 
رئیس دپارتمان ســینما و توســعه صنعت 
دیجیتــال وزارت فرهنگ روســیه بخش 

بعدی این مراسم بود.
وی در بخش هایــی از این پیــام ویدئویی 
عنوان کــرد: منتخب فیلم هایــی که برای 
نمایش در روزهای فیلم روســیه آورده ایم 
اگرچه تعداد کمی هســتند اما برای نحوه 
نمایش زندگی روزمره مردم روسیه اهمیت 
دارند. روابط ایران و روسیه روابطی دیرینه 
است و فیلم های ســینمای ایران به دفعات 
در روسیه اکران شده است. سینمای ما نیاز 
به تقویت دارد. آثار خوبــی را برای نمایش 
در ایران انتخاب کرده ایــم و امیدواریم راه 
را بــرای تولید پروژه های مشــترک فراهم 
کنیم. برای همه شــما دیدار مجدد در یک 

افتتاحیه هیجان انگیز را آرزو می کنم.

آلترناتیوی شبیه به اسکار
در ادامه والــری ایوانویــچ تونکیخ رئیس 
هیــات اعزامی روســیه و معــاون رئیس 
اتحادیه ســینماگران روسیه ضمن معرفی 
سینماگران روســی حاضر در جلسه گفت: 

برای اولین بار است که به ایران سفر می کنم 
و با وجود آنکه دو روز از سفر ما می گذرد اما 
باید بگویم دوســتان خوبی در همین زمان 
کوتاه پیــدا کرده ایــم و قلب هایمان آکنده 
از مهر و محبت و میزبانی مردم ایران شــده 
است که باید از شما تشــکر کنم. این نه تنها 
حرف من که حرف تمامــی اعضای هیأت 

اعزامی از سینمای روسیه به ایران است.
وی افزود: همین امروز حــدود ۶ مصاحبه 
با خبرگزاری هــا و شــبکه های تلویزیونی 
ایران داشــتم که از اهداف سفرمان به ایران 
می پرســیدند و باید بگویم این رویدادهای 
مشــترک بین کشــورها باعث گسترش و 
تحکیم روابط ایران و روســیه می شــوند. 
قطعاً فیلم هایی که ما برای نمایش انتخاب 
کرده ایم مــورد توجه قــرار خواهند گرفت 
اما هدف مــان ایجاد پروژه های مشــترک 
بین سینمای ایران و روســیه و ادامه دادن 
آن هاســت. از این جنس رویدادها می تواند 
نظیر برگــزاری روزهــای فیلم ایــران در 
روسیه باشد. هرچند که پیش از این چنین 

برنامه هایی نیز داشته ایم.
معاون رئیس اتحادیه ســینماگران روسیه 
تأکید کرد: ما برای ۲ هــدف اصلی به ایران 
آمده ایم؛ نخســت ایجاد انجمن سینمایی 
»خزر« و آکادمی ســینمایی »اوراســیا«. 
می دانم که مشــترکات بین ایران و روسیه 
زیاد اســت و می توانیم همین موضوعات را 
در این دو فضا نشــان بدهیــم و آلترناتیوی 
شبیه به اســکار با جایزه ای منحصر به فرد 
را پیش رو داشته باشــیم. امروز درباره این 
دو پروژه با بنیاد سینمایی فارابی گفت وگو 
داشتیم و به راهکارهای خوبی برای اجرای 

آن رسیدیم.

سینمای ایران تحریم شکن است
محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی 
نیز با حضور در این افتتاحیــه عنوان کرد: 
خوشــحالم که ســرانجام، امکان برگزاری 
»روزهای سینمای روسیه در تهران« فراهم 
شد و از رهگذر توسعه روابط ۲ کشور ایران 

و روسیه، علاقه مندان ســینما می توانند با 
منتخبی از تازه ترین آثار ســینمایی روسیه 
آشنا شوند. ســینمای نوین ایران در دوره 
رنســانس و نوزایی، پس از پیروزی انقلاب 
اســلامی پدید آمد، فیلم های ایرانی، بارها 
در جشــنواره ها و مجامع سینمایی روسیه 
با تماشاگران روسی ارتباط حسی و عاطفی 
برقرار کــرده و در جشــنواره های مختلف 
روسیه از جمله جشنواره فیلم پلیس مسکو، 
منبر طلایی کازان و جشنواره اصلی مسکو 

و… به نمایش درآمده اند.
وی افزود: در مقابل در جشنواره بین المللی 
فیلم فجر در تهران نیز، بارهــا، به فیلم ها و 
سینماگران روسی پرداخته شده و مطالب 
و یادداشــت های زیادی از سوی منتقدان و 
مدرسان ایرانی درباره وجوه زیبایی شناسی 
و شــاعرانه فیلم های روســیه منتشر شده 
اســت. »روزهای ســینمای روســیه در 
تهران« نشانگر آن اســت که با امضا و تبادل 
تفاهم نامه بین ایران و روســیه طرف های 
مســئول در هر دو کشــور مصمم هستند 
محورهای مورد علاقــه را عملیاتی کنند و 
به روابط فرهنگی و سیاسی عمق بیشتری 

ببخشند.
رئیس ســازمان ســینمایی عنوان کرد: در 
سفر آگوســت ۲۰۲۲ به مســکو و دیدار با 
معاون وزارت فرهنگ فدراســیون روسیه 
بر گفتگــو و مفاهمه فرهنگــی و اجتماعی 
در دنیای امــروز تاکید و اکنــون نیز تکرار 
می کنــم. ســینمای ایران نشــان داده که 
تحریم شکن اســت. ما تحریم های زیادی 
را تجربــه کرده ایــم اما تحریــم فرهنگی 
تأثیرگذار نبوده و نیســت. بگذارید ساده تر 
بگویم ســینماگران الزاماً هستی و دنیا را از 
دریچه محدود سیاســتمداران نمی بینند 
و دوســت دارند با زبان هنر راهــی به قلب 
انسان ها باز کنند و ترسیم گر زیبایی و صلح 

و عطوفت باشند.
وی تصریح کرد: متأســفانه غرب با سیاست 
یک جانبه گرایــی و انحصار خواهی خویش 
همواره کوشــیده اســت میراث فرهنگی و 

بنیان های تمدنی و هنری ما را دچار چالش 
کند و در ایــن راه اســتراتژی تحریم را در 
پیش گرفته است اما معتقدم »تفکر تحریم 
محور« به ویژه در عرصه فرهنگ و ســینما 
محکوم به شکست است و این واقعیتی است 

که سیاستمداران باید به آن توجه کنند.
خزاعی با بیــان اینکه دنیای امروز شــاهد 
شــکل گیری قطب های جدیــد فرهنگی 
اســت، بیان کرد: این روند با تحریم متوقف 
نمی شــود. پس بیایید فرصت ایجاد شــده 
بــرای بســط و گســترش همکاری های 
سینمایی دو کشــور را قدر بدانیم. در حوزه 
فرهنگ و خصوصاً ســینما نباید همه چیز 
را در مناســبات دولتــی خلاصــه کنیم. 
خوب اســت کمک کنیم فعالان بخش های 
خصوصی و شــرکت های فیلمســازی دو 
کشــور راه تعامل و گفتگو با هــم را تمرین 
کنند و موانع موجود در تولید مشــترک و یا 
اکران و نمایش فیلم ها در ســینماها و سایر 
پلتفرم ها را برطرف کننــد. در این صورت 
با تغییر دولت ها و مســئولان هــم، روابط 
و همکاری هــای ســینمایی دســتخوش 
تغییر نمی شــود. انتظار داریم با اســتفاده 
از ظرفیت های پایدار فرهنگی دو کشــور از 
قبیل ظرفیت ســینماها، پلتفرم ها، موزه ها 
و مراکــز علمی و دانشــگاهی و… رشــته 

همکاری ها به صورت پیوسته شکل بگیرد.
وی افزود: مخاطبان ایرانی، سینمای روسیه 
را بیشــتر با فیلم های نســل فیلمســازان 
مربوط به دوره اتحاد جماهیر شوروی به یاد 
می آورند. لازم است که علاقه مندان ایرانی، 
نســل جدید ســینماگران روس را بهتر و 
بیشتر بشناسند و این گونه هفته های فیلم 
فرصت مناســبی برای شــناخت سینمای 

معاصر روسیه است.
معاون ســینمایی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی بیان کرد: این نکات قابل تأیید 
اســت که ظرفیت همکاری های دو کشور 
به خاطر منافع و علایق مشــترک تاریخی 
و فرهنگی از یکســو و همچنیــن دیدگاه 
نظری یکســان ایران و روسیه در بسیاری 
از مسائل منطقه ای و موضع مشترک آن ها 
در مواجهه با سیاست یکجانبه گرایی و نظم 
نوین ادعایی غرب، بیش از این هاســت و 
باید به تولیدات مشترک، اکران فیلم در ۲ 
کشور و به اشتراک گذاشتن دستاوردهای 
آموزشــی و تکنولوژیکــی جدی تــر فکر 

کنیم.
خزاعی در پایان صحبت هایش ضمن تشکر 
از بنیاد ســینمایی فارابی، سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسلامی، رایزنی فرهنگی ایران 
در روسیه، سفیر فدراسیون روسیه در ایران 
برای فراهم کــردن مقدمات ســفر هیأت 
اعزامی روســیه به ایران گفت: از مســاعی 
وزارت فرهنگ روسیه برای طراحی رویداد 
روزهای سینمای روسیه در تهران قدردانی 
می کنم و امیدوارم این مراســم شروعی بر 
گسترش تعاملات سینمایی دو کشور باشد.

در پایان این مراســم فیلم »بدون ایوان مرا 
دفن نکنید« به کارگردانی لیوبوف باریسوا 

نمایش داده شد.

 فیلیمو مدرسه برای دختران افغانستانی رایگان است

دبیر چهل ویکمین جشنواره تئاتر فجر:

ور جشنواره فجر به بخشی رقابتی انتقال یافته است بخش مر
خریدار  دبیر چهل ویکمین جشــنواره 
تئاتر فجر از ارتقا بخش مرور جشنواره تئاتر 
فجر نسبت به ادوار گذشته و انتقال آثار آن 

به بخش رقابتی بین الملل خبر داد.
به گزارش جشــنواره تئاتر فجــر، کوروش 
زارعی دبیر چهل ویکمین جشــنواره تئاتر 
فجر با بیان اینکه یکــی از دلایل مهمِ نبود 
شور و هیجان جشنواره ای در ادوار گذشته 
تئاتر فجر بــه نوع اجرایی بخــش مرور آن 
مربوط می شــد، گفت: اجرای نمایش هایی 
که در یک ســال گذشــته جشــنواره روی 
صحنه رفته و بســیاری از علاقه مندان تئاتر 
آنها را دیده بودند یکــی از عوامل بازدارنده 
شــور و هیجان تئاتر فجر بود چرا که دیگر 

تازگی نداشت.
وی افزود: با نیم نگاهی به جشــنواره فیلم 
فجــر می بینیم که مــردم برای تماشــای 
فیلم هایی پا بــه جشــنواره می گذارند که 
تا کنون رونمایی نشــده و بــرای اولین بار 

به نمایش گذاشــته می شــوند. حال چرا 
جشنواره تئاتر فجر از این موقعیت و ویژگی 
بی نصیب بماند و فضاهــای ممکن خود را با 
برپایی بخش مجزایی برای اجرای آثار دیده 

شده اشغال کند.

شوق دیدن آثار تازه نمایشی باید 
میان مردم ایجاد شود

زارعی خاطرنشــان کرد: گفت: جشــنواره 
تئاتر فجر هــم باید برای هرچــه جذاب تر 
شــدن این رویداد اقدامی مشابه انجام دهد 
تا از زیر ســایه شیوه مرســوم بخش مرور 
جشنواره که ســال ها پیش از سوی مدیران 
آن وقت راه اندازی شــد خارج شود و به این 
ســنت غلط پایان دهد و کمکی به نشــاط 

بیشتر جشنواره کمک کند.
دبیــر چهل ویکمین جشــنواره تئاتر فجر 
در تکمیــل موارد ذکر شــده خــود گفت: 
شوق تماشــای آثار تازه تئاتر ایران آن هم 

در جشــنواره تئاتر فجر باید میــان مردم 
علاقه مند به ایــن هنر ایجاد شــود. به این 
ترتیب تصمیم گرفتیم تــا آثاری در بخش 
اصلی جشــنواره اجرا شــود که تــا کنون 
دیده نشــده اســت و عموم علاقه مندان و 
هنرمندان تئاتر چشــم انتظار تماشای آنها 

برای نخستین بار باشند.
وی افــزود: در حقیقــت بخــش مــرور 

جشــنواره تئاتر فجر نه تنها حذف نشــده 
است بلکه نســبت به ادوار گذشــته ارتقا 
یافتــه و آثــار آن در یک بخــش رقابتی 

شرکت داده می شوند.

احیا بخش مسابقه بین الملل
 در جشنواره تئاتر فجر چهل ویکم

زارعی در مورد ایــده جایگزین بخش مرور 
تئاتر ایــران در چهل ویکمین جشــنواره 
تئاتر فجر گفــت: با توجه بــه اینکه بخش 
بین الملل جشنواره در قالب مسابقه، چند 
سالی حذف شده بود و بار دیگر در این دوره 
زنده می شــود تصمیم گرفتیم تــا آثاری 
که معمولا بخش مرور جشــنواره میزبان 
آنها بوده امکان حضور را داشــته باشد. به 
این ترتیــب آثاری که در یکســال پیش از 
جشنواره اجرای عمومی داشته اند در کنار 
آثار تولیدی تازه نیز می توانند برای رقابت 
با آثار خارجــی بخش مســابقه بین الملل 

حضور یابند و رقابت کنند.
در فراخوان بخــش بین الملل جشــنواره 
چهل ویکــم تئاتر فجر که آبان ماه منتشــر 
شــد ذکر شــده بود که دبیرخانه جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر در راستای ارج نهادن 
به گروه های نمایشــی که از ابتدای اسفند 
ماه سال گذشته لغایت آبان ماه سال جاری 
اجرای عمومی داشته اند، شرایطی را فراهم 
کرده اســت که گروه های متقاضی شرکت 
در این بخش آثار خود را طبق گاه شــمار به 

دبیرخانه ارسال کنند.
همچنین تاکید شده بود که بخش مسابقه 
بین الملــل به شــکل رقابتی متشــکل از 

گروه های ایرانی و خارجی خواهد بود.
چهل ویکمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجر به دبیری کوروش زارعــی همزمان با 
ایام جشــن های پیروزی انقلاب اســلامی 
ایــران در بهمن ماه ۱۴۰۱ برگــزار خواهد 

شد.

آگهی مفقودی
 برگه سبز سواری پژو اردی1600 سورمه ای مدل 1384 
به شــماره انتظامی 48ی487ایران77 شــماره شاســی 
13460206 و شماره موتور 11784057028 به مالکیت 
غلامرضا ســاکت صحنه به شــماره ملی 0064890074 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
رباط کریم

آگهی مفقودی
برگ ســبز وسند ســواری پراید صبا مدل 1384رنگ 
مشــکی بــه شــماره موتــور 01238186وشاســی

ایــران     S1412284595748وشــهربانی 
54_392ل35بــه نام فریبا نورائــی مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
تیــپ هایمــا  بــک  هــاچ  ســواری  وســند  ســبز  بــرگ 
بــه  روغنــی  ســفید  1397رنــگ  SV_T_ATمــدل 
شاســی   و   484QTVB016474Aموتــور شــماره 
ایــران  شــهربانی  و   NAAD39IZ8JY736202
64_245ص57 بــه نام احمد زارع خورمیزی مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد
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سومین حضور متوالی طارمی در جمع 
وپا بهترین های ار

 مهدی طارمی برای سومین سال متوالی در جمع بهترین های فوتبال 
اروپا قــرار گرفت. مهدی طارمــی با زدن ۳۴ گل و ثبــت ۲۱ پاس گل 
در ســال ۲۰۲۲ موفق شــد در میان ۵ بازیکن برتر فوتبــال اروپا قرار 
بگیرد. این سومین بار متوالی اســت که این مهاجم ایرانی توانسته بین 

بازیکنان برتر سال قرار بگیرد.
کیلین امباپه نیز با زدن ۵۵ گل و ۲۰ پاس گل توانست بالاترین رتبه را 

به خودش اختصاص دهد.
آمار ۵ بازیکن برتر فوتبال اروپا به شرح زیر است:

کیلین امباپه: ۵۵ گل + ۲۰ پاس گل )مجموع: ۷۵(
لیونل مسی: ۳۵ گل + ۳۰ پاس گل )مجموع: ۶۵(

رابرت لواندوفسکی: ۴۲ گل + ۱۴ پاس گل )مجموع: ۵۶(
کریستوفر انکونکو: ۳۷ گل + ۱۹پاس گل )مجموع: ۵۶(

مهدی طارمی: ۳۴ گل + ۲۱ پاس گل )مجموع: ۵۵(

درستکار و بنا سلاطین کشتی آسیا
 شورای کشتی آسیا فهرســت بهترین مربیان را منتشر کرد که پژمان 

درستکار و محمد بنا در صدر این فهرست قرار گرفتند.
 در این فهرســت که از سوی شورای کشتی کشــتی آسیا منتشر شده 
است پژمان درستکار سرمربی تیم ملی کشتی آزاد، محمد بنا سرمربی 
سابق کشتی فرنگی کشــورمان و همچنین ساسایاما سرمربی ژاپن نیز 

در سال ۲۰۲۲ توانستند جایگاه برتر را بدست آورند.
محمد بنا در بازی های المپیک گذشته هدایت تیم ملی کشتی فرنگی 
ایران را بر عهده داشت به عنوان بهترین مربی شناخته شد. بنا توانست 
در المپیک ۲۰۱۲ لندن با سه مدال طلا عملکرد فوق العاده ای را از خود 
به ثبت برساند. شاگردان وی در المپیک ۲۰۱۶ ریو نیز ۲ مدال برنز و در 

المپیک ۲۰۲۰ توکیو یک طلا و یک برنز را کسب کردند.
پژمان درستکار که سکان کادر فنی کشتی آزاد ایران را پس از المپیک 
بدست آورده توانسته در رقابت های جهانی تیم کشورمان را به جایگاه 
نایــب قهرمانی برســاند. این موضوع باعث شــده تــا عملکرد مثبت 
درستکار با تیم کشــتی ایران با پایان رساندن ســال ۲۰۲۲ میلادی از 

نگاه اتحادیه جهانی کشتی آسیا دور نماند.
تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان در جهانی ســال ۲۰۲۱ نروژ یکی از 
درخشان ترین نتایج تاریخ کشتی فرنگی کشورمان را کسب کرد. ایران 

با ۱۴۶ امتیاز و ۴ مدال طلا و ۲ مدال برنز نایب قهرمان شد.

تیم ملی کشــتی آزاد ایران در پیکارهای جهانی ســال ۲۰۲۱ نروژ با 
۱۶۲ امتیاز و کسب ۳ طلا، ۳ نقره و یک برنز سوم شد و در جهانی ۲۰۲۲ 
صربستان نیز با ۲ طلا، ۳ نقره و ۲ برنز و ۱۵۰ امتیاز نایب قهرمان جهان 

شد.

لوکادیا فرشته نجات تیم بحران زده هلندی
مهاجم سابق تیم فوتبال پرسپولیس به یک تیم بحران زده در کشورش 
خواهد رفت.یورگن لوکادیا ستاره نیم فصل اول تیم فوتبال پرسپولیس 
که به یکباره قبل از دربی ایران را ترک و قراردادش را به صورت یکطرفه 
با پرسپولیس فســخ کرد، این روزها دنبال تیم جدیدی است تا بتواند 

دوران حرفه ای خود را در کشورش دنبال کند.
در شرایطی که خیلی ها از تیم های اسپارتا روتردام و توئنته را به عنوان 
مقاصد احتمالی این ســتاره نام می بردند، اما حالا یک باشگاه گمنام و 

البته بحران زده اقداماتی را برای خرید لوکادیا انجام داده است.
تیم اف سی  امِِن هلند که این روزها به شدت خطر سقوط را در لیگ بیخ 
گوش خود حس می کند و در رده شانزدهم لیگ هجده تیمی هلند قرار 
دارد، طبق ادعای یکی از نشــریه های هلندی شاید مقصد بعدی آقای 

گل فعلی لیگ ایران باشد.

جدال صدرنشینان لیگ برتر بسکتبال با تیم های 
میانه جدولی

 هفته پنجم از دور برگشــت رقابت های لیگ برتر بسکتبال با برگزاری 
۶ دیدار برگزار می شــود. هفته پنجم از دور برگشــت رقابت های لیگ 
برتر بسکتبال  امروز )دوشنبه ۵دی( با برگزاری ۶ دیدار آغاز و پیگیری 
می شود که در طی آن تیم های صدر و میانه جدول با هم دیدار خواهند 
داشت.بر این اســاس تیم صدرنشــین شــهرداری گرگان که یکی از 
نمایندگان ایران در ســوپرلیگ غرب آسیا به شــمار می رود از ساعت 
۱۶ به مصاف تیم رده هشتمی صنعت مس کرمان می رود. کاله تیم دوم 
جدول نیز در این هفته برابر تیم رده یازدهمی رعد پدافند هوائی تهران 
قرار می گیرد و ذوب آهن تیم ســوم و دیگر نماینده ایران در سوپرلیگ 

غرب آسیا رو در روی صنایع هرمزگان رده نهمی به میدان می رود.
در سایر بازی های این هفته، صنعت مس رفسنجان با نبوغ اراک، آویژه 
صنعت پارســای مشــهد با پالایش نفت آبادان و توفارقان آذرشــهر با 

مهران تهران رده پنجمی پیکار خواهند کرد.
تمامی بازی های این هفته از ساعت ۱۶ آغاز خواهد شد.

استقلال و پرسپولیس توانایی راه اندازی کمک 
داور ویدئویی را دارند

جلسه رئیس فدراســیون فوتبال با مدیران عامل باشگاه های لیگ برتر 
جهت اجرای فاز نخست تجهیز ورزشــگاه ها به سیستم VAR برگزار 

شد.
 مهدی تاج رئیس فدراسیون، منصور قنبرزاده نایب رئیس دوم و رئیس 
کمیته مســایقات، هدایت ممبینی دبیر فدراسیون فوتبال، محمدرضا 
کشوری فر سرپرســت ســازمان لیگ، صفی الله فغانپور مدیر حقوقی 
فدراسیون فوبال سهیل مهدی مدیر مسابقات سازمان لیگ و حجت اله 
بهمنی مدیر روابط عمومی و امور فرهنگی ســازمان لیگ، امیر مهدی 
علوی مدیر روابط عمومی فدراســیون فوتبال با مدیران عامل باشگاه 
های لیگ برتری نشســتی در خصوص فاز اول اجرایی تجهیز ورزشگاه 

های برای سیستم VAR در مرکز ملی فوتبال ایران برگزار کردند.
مهدی تاج رئیس فدراســیون فوتبال در ابتدای نشســت در خصوص 
ضرورت راه اندازی کمــک داور ویدئویی صحبت کــرد و گفت: برخی 
 VAR دوســتان در این مدت گفته اند ۳ سال اســت که روی پرونده
کار می کنیم که این خودش نکته ای منفی اســت. بایــد هرچه زودتر 
این تکنولوژی وارد فوتبال ایران شــود.وی افزود: شرکت مورد نظر در 

خصوص راه اندازی این سیستم در فوتبال ایران انتخاب شده است.
در ادامه جلسه مدیران عامل باشــگاه ها نظرات خود را در خصوص راه 

اندازی بهتر وسریع تر کمک داور ویدئویی گفتند.

میدان

رییس فدراسیون کاراته با انتقاد شدید از سهم خواهی 
برخی افراد قلیل در کاراته با استفاده از روش های غیر 
اخلاقی و تهمت و افترا به بازیکنــان و مربیان تیم های 
ملی، گفت: تا روزی که در فدراســیون هســتم از این 

افراد استفاده نخواهم کرد.
سید حسن طباطبایی  درباره عملکرد تیم های کاراته 
ایران در رقابت های قهرمانی آسیا، اظهار کرد: شرایط 
رقابت های کاراته قهرمانی آســیا نســبت به گذشته 
تغییرات زیــادی داشــته و جغرافیای کاراته آســیا 
تغییرات اساســی پیدا کرده است. کشــورهایی مثل 

عربستان، اردن، قزاقستان، ازبکستان و حتی 
کویت با حداکثر ورزشــکار در این رقابت ها 
حاضر می شــوند و ســرمایه گذاری زیادی 
روی کاراته انجــام داده اند. زمانی در آســیا 
فقط ما و ژاپــن بودیم اما امروز کشــورهای 
زیادی مدعی شــده اند و کار دشــوارتر شده 
اســت. در مقابل، کاراته ایــران نیز ظرفیت 

بزرگی دارد و قطعا با حمایت های جامعه بزرگ کاراته 
و فدراســیون و همچنین برنامه های کادر فنی، کاراته 
ایران شــرایط متفاوتی را در بازی های آسیایی خواهد 

داشــت.رییس فدراســیون کاراته، افزود: 
به طور حتم در رقابت های قهرمانی آســیا، 
در کومیته مردان و زنان بزرگســالان توقع 
بیشتری برای کســب مدال داشتیم اما این 
اتفاق رخ نداد. با این وجود مطمئن باشــید 
ظرفیت کاراته ما فراتــر از این چیزی بود که 
در رقابت های قهرمانی آســیا دیدید. ما تیم 
امید بســیار خوبی داریم و در تیم ملی نیز نفرات جوان 
آینده دار و مســتعدی را در اختیار داریم. خدا را شکر 
پشــتوانه های خوبی در کاراته ایران ظهــور کرده اند و 

قطعا می توانند نتایج خوبی را در رویدادهای پیش رو با 
برنامه ریزی کادرهای فنی رقم بزنند.

طباطبایی بــا انتقاد از ســهم خواهی تعداد انگشــت 
شــماری از منتقدان، گفت: برخی افراد که تعدادشان 
قلیل است برای ســهم خواهی دســت به هر انتقادی 
می زننــد و حتی در جریــان مســابقات، در صفحات 
مجازی، حرف های بیشــرمانه  و توهین های زشتی را 
علیه ورزشکاران، مربیان، سرپرست و دست اندرکاران 
تیم های ملی کاراته داشــتند که اتفاقی واقعا ناراحت 

کننده و غیراخلاقی بود. 

کاراته

آرش عبدی  رئیس فدراســیون فوتبال، 
نام ۵ گزینه را برای ســرمربیگری تیم ملی 
مطرح کرد؛ گزینه هایی که هیچ کدام از آنها 

شایستگی این سمت را ندارند.
یک هفتــه از پایــان جام جهانــی ۲۰۲۲ 
می گــذرد؛ امــا همچنــان عملکــرد تیم 
ملی فوتبــال ایران در این رقابت ها ســوژه 
اهالــی فوتبال و رسانه هاســت. کی روش و 
شاگردانش نتوانســتند انتظارات را در این 
جام جهانی برآورده کننــد و باز هم از صعود 
به مرحله یک هشــتم نهایی ایــن رقابت ها 
بازماندند. توقع می رفت که این بار و در جام 
جهانی ۲۰۲۲ ملی پوشــان فوتبــال ایران 
طلسم حذف در مرحله گروهی این رقابت ها 
را بشکنند و برای اولین بار حضور در مرحله 
حذفی را تجربه کنند. ایــن اتفاق رخ نداد تا 
یک بار دیگر دوقطبــی  مخالفان و موافقان 
کی روش در خصوص اینکه این مربی چقدر 

در این ناکامی نقش داشته ایجاد شود.
قسمت طنز ماجرا زمانی رقم خورد که برخی 
از حامیان کی روش مدعی هستند که سقف 
فوتبال ایران همین بود کــه در جام جهانی 
شاهد آن بودیم و صعود به مرحله یک هشتم 
نهایی هدفی رویایی و البته غیرمنطقی است 
و همین که تیم ملی توانســته یک پیروزی 
در قطر کســب کند موفق بوده است. حتی 
فدراسیون نشــینان هم اعتقادی به ناکامی 
تیم ملی فوتبال ایران در جــام جهانی اخیر 
ندارند و شــاید به همین خاطر اســت که از 
همین حالا کی روش را یکــی از گزینه های 

سرمربیگری تیم ملی می دانند.
رئیس فدراســیون فوتبال در گفت وگوی 
اخیر خــود از مربیانــی همچــون فرهاد 
مجیــدی، امیــر قلعه نویی و علــی دایی و 
همینطور برانکــو ایوانکوویــچ و کارلوس 
کی روش به عنوان گزینه های سرمربیگری 
تیم ملی فوتبــال ایران نام بــرد. حضور هر 
کدام از این مربیــان روی نیمکت تیم ملی 
می تواند پسرفت فوتبال ایران را پرشتاب تر 
کند. دلایلی که در این خصوص وجود دارد 
کاملا فنی و با توجه به عملکرد آنها است. در 
ادامه به طور جداگانه به دوران مربیگری این 

مربیان نگاهی گذرا شده است.

فرهاد مجیدی
مجیدی فصل گذشته اســتقلال را قهرمان 
لیگ برتر کــرد. این قهرمانی آبی پوشــان 
پس از ســال ها ناکامی این تیم کسب شد. 
مجیدی در ۳ مقطع ســرمربی اســتقلال 
بود و هر بــار به دلایلی نامشــخص این تیم 
را ترک کرد. او مدتی هــم هدایت تیم امید 
ایران را هم بر عهده داشــت و بــه یکباره از 
سرمربیگری این تیم هم کناره گیری کرد. 
این مربی در حال حاضــر در لیگ امارات و 
در تیم الاتحــاد کلبا مربیگــری می کند؛ 
تیمی ناشناخته در فوتبال امارات؛ هر چند 

می تواند یک تجربه جدیــد برای مجیدی 
باشد؛ اما قطعا او با هیچ معیاری شایستگی 
سرمربیگری تیم ملی را ندارد و احتمالا نام 
بردن از مجیدی به عنوان یکی از گزینه های 

سرمربیگری تیم ملی، فرمایشی بود.

علی دایی
گزینه دیگری که تاج برای سرمربیگری تیم 
ملــی از او نام برد علی دایی اســت. دایی در 
طول دورانی که بــازی می کرد به افتخارات 
زیادی دست پیدا کرد. آقای گل ملی جهانی 
برای چندین سال، بازی در تیم های بزرگ 
اروپایی همچون بایرن مونیخ و هرتابرلین، 
گلزنــی در جــام باشــگاه های اروپــا و ... 
دســتاوردهای دایی در مستطیل سبز بوده 
اســت. حالا او یکی از چهره های شــناخته 
شده در فوتبال جهان است و ای کاش دوران 
مربیگری اش هم همچــون دورانی که بازی 
می کرد پربار بود. دایــی مربیگری را در تیم 
سایپا آغاز کرد. سایپایی ها در فصل ۸۵ - ۸۶ 
لیگ را با ورنر لورانت آلمانی آغاز کردند؛ اما 
این مربی در هفته پنجم از ایران رفت و علی 
دایی به عنوان بازیکن - مربی توانست سایپا 

را قهرمان لیگ کند.
دایی پس از قهرمانی با سایپا دیگر به عنوان 
بازیکن در زمین حاضر نشــد تــا تنها روی 
مربیگری تمرکز کند. در اواخر سال ۸۶ بود 
که او سرمربی تیم ملی فوتبال ایران شد. این 
اتفاق در شــرایطی رخ داد که خداحافظی 
او از دوران بازیگری به یکســال هم نرسیده 
بود. تیم ملی ایران با سرمربیگری علی دایی 
عملکرد ناموفقی در انتخابــی جام جهانی 
۲۰۱۰ داشــت و پــس از شکســت مقابل 

عربستان، او از سمتش برکنار شد.
پس از آن دایی هدایت پرسپولیس، سایپا، 
راه آهن، نفت تهران و صبــای قم را بر عهده 

داشــت که در این تیم ها به جز ۳ قهرمانی 
در جام حذفی موفقیت دیگری کسب نکرد. 
آخرین تجربه مربیگری دایی در تیم سایپا 
و در فصل ۹۷ - ۹۸ بــود که در اواخر فصل و 
زمانی که این تیم هفتم لیگ بود برکنار شد.

امیر قلعه نویی
اولین تجربــه مربیگــری  قلعه نویی در تیم 
برق تهران بود. او خیلی زود توانست هدایت 
تیم محبوبش اســتقلال را بــر عهده بگیرد 
و ۳ قهرمانی در لیــگ و ۲ قهرمانی در جام 
حذفی برای این تیم کسب کرد. در سپاهان 
هم دوران موفقی داشــت و با این تیم ۲ بار 

قهرمان لیگ شد.
قلعه نویــی نیــز همچــون دایی ســابقه 
سرمربیگری تیم ملی را دارد که البته او هم 
در این سمت ناموفق بود. پس از جام جهانی 
۲۰۰۶ قلعه نویی جانشین برانکو در تیم ملی 
شــد و با این تیم راهی جام ملت های آسیا 
شــد و در این رقابت ها ایران در یک چهارم 
نهایی مقابــل کره جنوبی شکســت خورد 
و حذف شــد.کارنامه مربیگری قلعه نویی 
نشــان می دهد با وجود اینکه او در فوتبال 
ایران مربی موفقی در رده باشگاهی بوده اما 
نتوانسته این موفقیت ها را در رده ملی تکرار 
کند. ضمــن اینکه از آخریــن قهرمانی که 
قلعه نویی به عنوان سرمربی در لیگ تجربه 

کرده ۱۰ سال می گذرد.
یکی از انتقادهایی که به قلعه نویی می شود 
سنتی بودن نوع مربیگری اوست. با توجه به 
اینکه سال ها از آخرین قهرمانی این مربی در 
لیگ می گذرد شــاید این انتقادها تا حدود 

زیادی درست باشند.

برانکو ایوانکوویچ
برانکو ســال ها در فوتبال باشــگاهی و ملی 

ایران مربیگــری کرده و نتایــج خوبی هم 
کســب کرده اســت. او با تیم ملــی راهی 
جام جهانی ۲۰۰۶ شــد؛ هر چنــد در این 
رقابت هــا نتیجه خوبی کســب نکــرد؛ اما 
اوج موفقیت های برانکــو در فوتبال ایران با 
پرســپولیس بود و این تیــم را ۳ بار متوالی 
قهرمان لیگ کرد و ۲ بار هم با سرخپوشــان 
حضور در فینــال لیگ قهرمانان آســیا را 
تجربه کرد.در طول ســال های گذشته هر 
بار که صحبت از انتخاب ســرمربی تیم ملی 
شــد برانکو یکی از گزینه های روی میز بود 
و این بار هم رئیس فدراســیون فوتبال نام 
این مربی را بــه عنوان یکــی از پنج گزینه 
هدایت تیم ملی مطرح کرد؛ اما برانکو هم به 
دلایل مختلف شایستگی کسب این سمت 
را ندارد. او که در حال حاضر ۶۸ ســاله است 
در چنین سن و ســالی به دنبال جاه طلبی 
نخواهد بود و این عدم جاه طلبی باعث ایجاد 

رخوت و سکون در تیم ملی می شود.
ضمن اینکه برانکو حتی در کشــور خودش 
هم خواهانی ندارد و به همین خاطر مجبور 
اســت در عمان که حتی در فوتبال آسیا هم 

حرفی برای گفتن ندارد مربیگری کند.

کارلوس کی روش
کی روش نامدارترین مربی خارجی اســت 
که در ۲۰ ســال گذشــته هدایت تیم ملی 
فوتبال ایران بر عهده داشته و حالا او بخشی 
از تاریخ فوتبال این مرز و بوم است. تیم ملی 
با این مربی حضور در ۳ جام جهانی را تجربه 
کرد که آخرین آن جــام جهانی قطر بود. بر 
خلاف ۲ جام جهانــی ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸، تیم 
ملی در جام جهانی ۲۰۲۲، نمایشی ضعیف 
داشت و سنگین ترین شکســت خود را در 
ادوار جام جهانی مقابل انگلیس تجربه کرد.

به نظر می رســد این مربی پرتغالی در حال 

حاضر گزینه نهایی فدراسیون فوتبال برای 
هدایت تیم ملی اســت؛ مربی ای که تاریخ 
مصرفش تمام شــده و چیــزی برای عرضه 
به فوتبال ایران نــدارد. حالا دنیا می داند که 
تفکرات تاکتیکی کــی روش مبتنی بر دفاع 
تیمی و فوتبــال نامنظم یا چریکی اســت. 
مشــکل اصلی اینجاســت که پلن B جایی 
در تفکرات کــی روش ندارد و تیــم ملی با 
این مربی فقط دفاع می کند کــه البته این 
تاکتیک هم آنقدر نخ نما شــده که در جام 

جهانی قطر ۷ بار دروازه تیم ملی باز شد.

چرا نام این گزینه ها مطرح شد؟
مهدی تــاج که پس از جــام جهانی ۲۰۲۲ 
با انتقادهای زیادی روبرو شــد گزینه های 
ســرمربیگری تیم ملی فوتبال را اعلام کرد. 
حالا بحث روز اهالی فوتبال و کارشناسان و 
رسانه ها این اســت که کدام گزینه می تواند 
بهترین انتخاب باشــد. همین تغییرِ جهت 
اذهان می تواند پاســخ قانع کننده ای برای 
این ســوال که چرا نام ایــن گزینه ها برای 
هدایت تیم ملی مطرح شــد، باشد. تاج در 
ایجــاد چنیــن جوهایی تبحــر دارد؛ مثل 
روزهای پس از بازگشــتش به فدراســیون 
فوتبال که در خصوص شــرایط استقلال و 
پرســپولیس برای حضور در لیگ قهرمانان 
آسیا اظهارات خبرسازی را مطرح کرده بود.

با این مربیان خبری از پیشرفت نیست
۵ مربی که توســط تاج به عنوان گزینه های 
ســرمربیگری تیــم ملی نــام برده شــد 
گزینه هایی نیســتند که بتوانند ناجی تیم 
ملــی شــوند؛ روی نیمکت تیم ملــی باید 
مربی ای بنشــیند که صاحب ســبک باشد 
و فوتبال روز دنیــا را بداند. هــروه رنار که 
روزگاری قرار بود ســرمربی تیم ملی شود و 
به خاطر برخی مسائل پشت پرده این اتفاق 
رخ نداد در جام جهانی قطــر روی نیمکت 
عربستان نشست. عربســتان هم همچون 
ایــران تنها ۳ امتیاز کســب کــرد؛ اما نوع 
بازی این تیم و به خصــوص پیروزی مقابل 
آرژانتین نشــان داد که این مربی فرانسوی 
چه کار بزرگی در فوتبال این کشــور انجام 

داده است.
در حال حاضر مربیان بزرگی در فوتبال دنیا 
هستند که می توانند به فوتبال ایران کمک 
کنند. باید امیدوار بود این بار مربی هدایت 
تیم ملــی را بر عهــده بگیرد کــه برخلاف 
ویلموتس فقــط دنبال پول نباشــد و تیم 
ملی با حضــور او فوتبال بــازی کند. حتی 
نکونام که طرفدارانــی دارد هم فاقد تجربه 
بین المللی است و حضور او روی نیمکت تیم 
ملی هم کمکی به این تیم نخواهد کرد. باید 
ظرف فوتبال ایــران را بزرگ در نظر گرفت؛ 
آن وقت است که دایره انتخاب سرمربی تیم 

ملی محدود به چند گزینه نخواهد بود.

طباطبایی: با توهین و تهمت دنبال سهم خواهی در کاراته هستند

با وجود اعلام بازنشستگی

محمدرضا داورزنی در فدراسیون والیبال ماندنی شد
خریدار  رئیس فدراسیون والیبال از ادامه 
فعالیتش در این فدراســیون با وجود اعلام 
بازنشستگی از سوی وزارت ورزش و جوانان 
خبر داد و گفت: تا پایان دوره چهار ســاله ام 

در فدراسیون می مانم.
محمدرضا داورزنی که عنوان شــده بود از 
روز اول دیمــاه به دلیل بازنشســتگی نمی 
تواند بــه فعالیتش در فدراســیون والیبال 
ادامه دهــد در این مورد گفــت: با برگزاری 
انتخابات فدراســیون در ســه ســال قبل، 
دوره حضور بنــده در فدراســیون والیبال 
چهار ســاله شد. از طرفی در ســازمان امور 
اســتخدامی و اداری کشــور کمیسیونی 
داریم که افراد از یک سنی به بعد بازنشسته 
محســوب می شــوند. البته آن کمیسیون 
بیشتر در مورد ماموریت کارکنان دولت در 
بخش های دیگر اســت. اینکه نگاه دوستان 
این است که فدراســون های ورزشی خارج 
از حوزه وزارت ورزش و جوانان هستند یا نه 

هم خود جای سوال دارد.
رئیس فدراســیون والیبال ادامه داد: به هر 
حال در آن مقطع کــه در دوره دوم انتخاب 

شــدم قرار بود با دســتور رییــس جمهور 
وقت تا پایــان دوره چهار ســاله در خدمت 
وزارت ورزش باشــم، اما می طلبید که این 
کمیسیون هر ســاله این ماموریت را تمدید 
کند. یک ســال را تمدید کردند اما دو سال 
را تمدید نکــرده بودند کــه در مقطع اخیر 
با پیگیری هایی کــه انجام شــده بود، این 
اتفاق افتاد.داورزنی با اشــاره به اینکه اراده 
وزارت ورزش بــه ویژه وزیر ایــن بود که تا 
پایان دوره چهار ساله در خدمت فدراسیون 
والیبال باشــم، گفــت: همزمــان اتفاقات 
دیگری افتاد و اساســنامه والیبال را مبتنی 
بر تیپ اساســنامه داخل کشــور تنظیم و 
برای فدراسیون جهانی والیبال فرستادیم. 
فدراســیون جهانی هم بعــد از اصلاحاتی 
که در رفــت و برگشــت های مختلف انجام 
داد، این نگاه را داشــت که فدراسیون های 
ملی نهادهای مســتقل مالی هستند و باید 
استقلال داشته باشــند، به طور کلی نقش 
دولــت باید از بیــن برود، مجمــع عمومی 
بالاتریــن مرجع بــرای تصمیمــات این 
فدراســیون ها باشــد و چارت المپیک هم 

رعایت شــود. بر همین اســاس در مهر ماه 
گذشــته و قبل از اتفاقات اخیر این بحث ها 

دنبال شد.
رئیس فدراســیون والیبال با اعــلام اینکه 
کارمند وزارت ورزش هســتم و تقریبا ۴۲ 
ســال در خدمت ورزش بوده ام، به مخالفت 
کمیســیون امــور اداری و اســتخدامی با 
ادامــه ماموریتش در ورزش اشــاره و ادامه 
داد: دوســتان آذر مــاه اعــلام کردند که 
کمیسیون مربوطه موافقت نکرده است اما 
با پیگیری هایی که وزیر و معاونان وزاتخانه 

انجام دادند این مساله تقریبا به جایی رسید 
که این امکان فراهم شــد که تا پایان دوره 
چهار ســاله یعنی آبان ماه ســال آینده در 
خدمت والیبال باشــم و دیگر هم نیازی به 

برگزاری مجمع نیست.
وی در پاسخ به این سوال که اگر امکان ادامه 
فعالیت شما در فدراســیون والیبال فراهم 
نمی شــد بحث تعلیق جدی بود، بیان کرد: 
طبق اساســنامه مصوب فدراسیون جهانی 
چند کشــور از جمله هندوســتان، مالدیو 
و فیلیپین بــه همین دلایــل مدتی تعلیق 
شدند. دوســت نداریم چنین اتفاقی بیفتد. 
سه دهه اســت که زحمت کشــیده شده تا 
والیبال به اینجا برســد. والیبال ما در دنیا و 
در فدراســیون جهانی جایگاهی پیدا کرده 
است و اصلا برای کشــور ما خوب نیست که 
وارد چنین بحث هایی شــود که چرا دولت 

دخالت کرده است.
محمدرضا داورزنی تاکید کرد: خوشبختانه 
در این زمینه بــا وزارت ورزش تعامل خوبی 
داشــتیم. دوســتان هم کمــک کردند که 
طبق اساسنامه پیش برویم، حتی بر اساس 

اساسنامه ای که قبلا در کشور تصویب شده 
بود، تصمیمات باید توســط مجمع عمومی 
گرفته شــود و هر تصمیمی در مورد عزل و 
نصــب و انتخــاب رئیس فدراســیون باید 
در مجمع انجام شــود. این یکی از بهترین 

شیوه های کار است.
داورزنی در پایان مــورد اقدامات خود برای 
کسب کرسی ریاست کنفدراسیون والیبال 
آســیا گفت: عضو هیات رئیسه فدراسیون 
جهانی و آســیا هســتم. در نتیجه ی تداوم 
حضور و پیگیری هایی که اتفاق افتاده است 
تعداد زیادی از دوســتان ما در کمیته های 
فدراسیون جهانی و آســیا حضور دارند. در 
گذشــته هم این بحث مطرح بود اما در دور 
بعد قطعــا برای AVC کاندیدا می شــوم و 
تلاش می کنیم تا قدرت AVC را از شــرق 
به غرب آسیا و ایران بیاوریم. رایزنی شرایط 
خــاص خــود را دارد و امیــدوارم امکانی 
فراهم شــود که ایــران هم چند ســالی در 
این حوزه حضور داشته باشــد و بتوانیم در 
جهت توسعه و رشــد والیبال کشور و آسیا 

گام هایی را برداریم.



مدیرعامل  اهــواز  - محمــد مجدم
سازمان فناوری اطلاعات شــهرداری اهواز 
گفت : امــروز افتتاحیه پــروژه ی اهواز من 
 My.ahvaz.ir انجام شــد که در ســامانه
 QR قابل مشاهده اســت . خدمات پرداخت
کد تاکسی و مشــکلات 137 شهری در این 
ســامانه قرار دارد همچنین کمتر از دو هفته 
دیگر پرداخــت کرایه های اتوبــوس به این 
ســامانه اضافه خواهد شد که شهروندان می 
توانند بدون دریافت کارت شهروندی ، سوار 
اتوبوس شده و از طریق اپیلیکیشن اهواز من 
و ارائــه QR کد پرداخــت الکترونیک انجام 

دهند .
ســید محمد پژوهیده مدیرعامل ســازمان 
فناوری اطلاعات شهرداری اهواز در نشست 
خبری با اصحاب رسانه که عصر شنبه 2 دی 
ماه در ســالن جلسات این ســازمان برگزار 
شد ، با بیان اینکه در ســازمان فاوا در حوزه 
هوشمندســازی اتفاقات خوبی افتاده است، 
اظهار کرد : کارگروه هوشمندســازی شهر 
اهواز برای برنامه اهواز 1405 به پیشــنهاد 
سازما تصویب شد و برای اولین بار در برنامه 
پنج ســاله شــهرداری اهواز قرار گرفت تا ما 
بتوانیم در این کارگروه برنامه ای برای مسائل 
و مشکلاتی که شهروندان به مجموعه شهری 
و شهرداری ارسال می کنند تدوین کنیم و با 
نگاه هوشمندسازی دیده شوند که قرار شده 
اســت بودجه خیلی خوبی توســط شهردار 
اهواز با تصویب شورای شهر برای این موضوع 

در نظر گرفته شود .
پژوهیده عنوان کــرد : در برنامه اهواز 1405 
محورهای مختلفی با نگاه بهره وری سازمانی 
داشــته ایم که این برنامه ها از زیرســاخت، 
فرآیندهــا، شهروندســپاری یــا خدمات 
الکترونیکی شــهروندی که ما در شهرداری 
به عنوان شــهرداری الکترونیک میشناسیم 

شروع می شوند .
این مقام مســئول با بیان اینکه ابتدای سال 
در حوزه زیرساخت 80 کیلومتر فعال داشته 
ایم تصریح کرد : با توجه به توســعه ای که در 
شهر اهواز داشته ایم حدود 45 کیلومتر دیگر 
به شبکه فیبر نوری اضافه شــد و این نوید را 
می دهیم تا پایان سال بتوانیم یک محله شهر 
را به صورت کامل زیر بار پوشش فیبر ببریم 
و اینترنت پرســرعت را حداقل برای بالغ بر 

2800 خانوار ایجاد کنیم.
وی افزود : بــا توجه به اینکــه در حال آماده 
سازی این زیرساخت ها هســتیم ، معاونت 
حمــل و نقــل و ترافیــک هم در پــی این 
هســتند دوربین های سطح شــهر و تقاطع 
های هوشــمند ســطح شــهر را کــه عدد 
خوبی ندارند افزایش دهنــد و امیدواریم با 
توسعه زیرســاخت ها و ایجاد ایستگاه های 
هوشــمند اتفاقات خیلی خوبــی در حوزه 

هوشمندسازی بیفتد.
مدیرعامــل ســازمان فنــاوری اطلاعات 
شــهرداری اهواز گفــت : نیمه امســال ما 
تصویربرداری اهواز را داشــتیم که سال 97 
برداشت شــدده بود و تکمیل و تحویل آن از 
ســازمان جغرافیایی نیروهای مسلح امسال 
صورت گرفت و داده هــای اطلاعات مکانی 
هشت منطقه شــهرداری به شــهرداری و 

سازمان فاوا رسید .
پژوهیــده اظهار داشــت : امــروز افتتاحیه 
پروژه ی اهواز من انجام شــد که در ســامانه 
My.ahvaz.ir قابــل مشــاهده اســت 
. خدمــات پرداخــت QR کــد تاکســی و 
مشکلات 137 شهری در این ســامانه قرار 
دارد همچنین کمتر از دو هفته دیگر پرداخت 
کرایه های اتوبــوس به این ســامانه اضافه 
خواهد شد که شــهروندان می توانند بدون 
دریافت کارت شهروندی ، سوار اتوبوس شده 

 QR و از طریق اپیلیکیشــن اهواز من و ارائه
کد پرداخت الکترونیک انجام دهند

این مقام مســئول عنوان کرد : در اهواز من 
برنامه ای برای تاکســی ها ارائــه کردیم تا 
رانندگان بتوانند تراکنش های خود را رصد 
کنند و پرداختی که شهروند برای آنها انجام 
می دهد را داشته باشــند . پرداخت قبوض 
شهرداری و زیرساخت پرداخت الکترونیک 

شهرداری از دیگر آیتم های این برنامه است .
وی با اشــاره به اینکه زیرســاخت پرداخت 
های شهردای یک زیرساخت کامل و جامع 
برای پرداخت هــای خرد و کلان شــهری 
است خاطرنشــان کرد : هر شهروندی که به 
اپیلیکیشــن اهواز من مراجعه کند یا کارت 
های شــهروندی را از باجه های اتوبوسرانی 
خریداری کند برای آن یک حساب کاربری 
مجازی درست می شود و آن حساب کاربری 
برای آن یــک کیف پول ایجــاد می کند که 
می تواند بــرای خدمات شــهرداری خود از 
آن اســتفاده کند . اکنون در اتوبوسرانی بالغ 

بر 60 هزار کارت فروخته شده است و مبالغ 
بسیار زیادی شارژ شــده اند که روزانه مبلغ 
قابل توجهی برای تراکنش های اتوبوسرانی 
ثبت و ضبط می شــود و به گواه گزارش های 
داده شــده این مبالغ 5 تا 8 برابر افزایش پیدا 

کرده اند .
مدیرعامــل ســازمان فنــاوری اطلاعات 
شهرداری اهواز گفت : پروژه بسیار مهمی با 
عنوان پنجره واحد مجوزهای مبتنی بر ملک 
طی روزهای آتی در منطقه دو افتتاح خواهد 
شد . این سامانه یک مگا اپ است مشتمل بر 
18 سامانه و زیرسیستم های دیگر که بیس 
آن براساس داده های اطلاعات مکانی می باشد .

پژوهیده بیان کرد : با برداشــت اختصاصی 
نیروهای مســلح و داده هایی که در اختیار 
ما قرار داد، نقشــه ای تهیــه و احصا کردیم 
. بر روی داده هــا کار کردیــم و تاکنون 67 
لایه اطلاعات مکانی صرفا بــرای منطقه دو 
شهرداری تهیه کرده ایم تا بتوانیم این داده ها 
را ذیل سیستم ببریم و محاسبات شهرسازی، 

محاســبات پروانه هــا، پایــا کار و مباحث 
این چنینی بــه صورت کامــلا الکترونیکی 
صورت گیرد . همچنیــن برخی داده ها مثل 
کاربری ها ارز گذر قیــت منطقه بندی دیگر 
توسط کارشــناس شــهرداری وارد نشود و 
حســب داده های اطلاعات مکانــی که در 
این سیستم پیاده ســازی شده است صورت 
گیرد و شــهروندا تقاضای خود را در سامانه 

MC.ahvaz.ir ثبت کنند .
این مقام مســئول اظهار داشــت : کار برون 
سپاری شده اســت و نقشــه برداران حوزه 
نظام مهندسی و اداره ثبت اســناد که از آنها 
آزمون گرفته ایم و تاییدیه های لازم را دارند 
، برداشــت ها را انجام می دهند و داده ها در 
سیستم ثبت می شود، ادامه مراحل و فرآیند 

در منطقه صورت می گیرد .
وی افــزود : هدف از این موضوع ، شــفافیت 
بوده و دیگر اینکه شــهروند درگیر مراجعات 
مکرر در منطقه شــهری نباشــد و کاهش 

سفرها صورت گیرد .

کرمانشاه - حسنا فخارزاده شرکت بهره برداری 
نفت وگاز زاگرس جنوبی با هدف تامین نیازهای صنعت 
نفت با رویکرد توسعه فعالیت های دانش  بنیان دور جدید 

همکاری های خود با دانشگاه شیراز را آغاز کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران، مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و 
گاز زاگرس جنوبی در نشســتی که به میزبانی دانشگاه 
مهندسی شیمی ،نفت و گاز دانشگاه شیراز برگزار شد، 
تعریف ســاختار مناسب، توسعه مســتمر ارتباطات و 
پیگیری فعالیت ها و تعریف فرآیند اجرای کار را از ارکان 
ضروری توسعه همکاری های دو ســویه صنعت نفت و 

دانشگاه دانست.
دکتــر سیدابوالحســن محمدی، با اشــاره بــه اینکه 
دانشگاه شــیراز ظرفیت علمی و پژوهشی خوبی برای 
کمک به صنعت نفت دارد، افزود: ضروری اســت که این 
همکاری ها با رویکرد توجه به چرخــه دانش بنیان ها و 

دستیابی به محصول دنبال شود.

مدیر عامل شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز زاگرس 
جنوبی ،همکاری در زمینه برق، الکترونیک، مکانیک، 
ابزاردقیق، مهندسی شــیمی و مهندسی نفت، بازرسی 
فنی و خوردگی، زمین شناسی، اچ اس یی، منابع انسانی، 
روابط عمومی، روانشناسی و… را از شاخص های تعامل 
این شرکت با دانشــگاه عنوان کرد.  همچنین مهندسی 
معکوس ، ســاخت کالا و پروژه های پژوهشی  را از دیگر 
ســرفصل های همکاری صنعت و دانشگاه، به شمار می 

رود.
وی، با اشاره به فرصت پیش آمده در توسعه میدان های 
گازی استان فارس  توسط شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران ، گفت: اجرای این پروژه ها طی پنج ســال آینده 
علاوه بر تثبیت تولید گاز کشــور، فرصــت خوبی برای 
توســعه فعالیت های علمی و پژوهشــی را برای مراکز 

دانشگاهی و علمی در این استان، فراهم می آورد.
محمدی، با اشاره به قطع همکاری شرکت های خارجی 
در تامیــن و یا تعمیر تجهیــزات های تک صنعت نفت، 

گفت:  تا کنــون با تلاش متخصصان صنعــت نفت و در 
همکاری با مراکز علمی، دانشگاهی و بخش خصوصی، 
بسیاری از نیازهای صنعت نفت بومی سازی شده است 
اما توسعه این فعالیت ها  با رویکرد مهندسی معکوس و 
در جهت تقویت ســازندگان داخلی، همواره از اولویت 

های صنعت نفت است.
بر اساس این گزارش ، دکتر محمدحسین شیخی، مدیر 
امور پژوهشی دانشگاه نیز با اشاره به اینکه دانشکده های 
مهندسی  دانشگاه شیراز ظرفیت های علمی و پژوهشی 
بالایی برای تامین نیازهای صنعت نفت دارد، گفت: یکی 
از نیازهای امروز دانشگاه ارتباط با صنعت است که لازم 

است به طور جدی دنبال شود.
دکتر شــیخی، افزود: در کنار شکل ســنتی ارتباطات 
صنعت و دانشــگاه که انعقاد پروژه های پژوهشی است؛ 
دانشگاه باید جدی تر وارد عرصه شده و این همکاری ها 

منجر به تولید فناوری شود.
وی، ادامه داد: لازم است اساتید با تاسیس شرکت های 

دانش بنیان، گرد هم آوردن نیروهای متخصص و کارآمد 
با همکاری و حمایت صنعت نفت، نیازهای فناورانه این 

صنعت را تامین نمایند.
شیخی، در ادامه پیشــنهاد تشــکیل کمیته راهبری   
متشکل از اساتید دانشــگاه و متخصصان صنعت نفت 
در زاگرس جنوبی  را با هدف تشــکیل جلسات مستمر، 
بررســی نیازهای صنعت و توانمندی های دانشــگاه و 

تعریف پروژه هایی که منجر به فناوری شوند ارائه داد.
وی در پایــان بازدیــد دانشــگاهیان از مناطــق 
عملیاتی صنعت نفت، تبادل دانشــجو، اســتفاده 
صنعــت نفت از مراکــز تحقیقاتی و آزمایشــگاهی 
دانشــگاه را از دیگر بســترهای توســعه همکاری 

صنعت و دانشگاه عنوان کرد.
نشســت مدیرعامل، مدیــران و متخصصان شــرکت 
بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی با حضور رؤسای 
دانشــکده های مهندسی دانشگاه شــیراز  در دانشگاه 

مهندسی شیمی ، نفت و گاز  این دانشگاه برگزار شد.

کرمانشاه
با محوریت فعالیت های دانش بنیان صورت می گیرد؛ 

همکاری شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی و دانشگاه شیراز

مدیرعامل جمعیت  کرمانشاه- حسنا فخارزاده 
هلال احمر استان کرمانشــاه از امدادرسانی جمعیت 
هلال احمر استان کرمانشاه در 638 حادثه از ابتدای 

سال جاری تا پایان آذر ماه خبر داد.
محمدباقر محمدی  اظهار کرد: از ابتدای سال جاری 
بیش از 85 هزار نفر در 638 حادثه به وقوع پیوسته در 
9 ماهه گذشته در استان کرمانشاه امدادرسانی شدند.

وی افزود: خدمات امدادی مناسبتی از جمله اربعین 
امســال با بیش از 83 هزار نفر، حوادث جاده ای با یک 
هزار و 397 نفر و کوهســتانی با 126 نفر حادثه دیده 
به ترتیب بیشــترین خدمات گیرندگان بوده اند که به 
آن ها امدادرســانی شده اســت.مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر استان کرمانشــاه مجموع نجات یافتگان 
حوادث اســتان توســط نیروهای عملیاتی جمعیت 
هلال احمر را یک هــزار و 663 نفر عنــوان و تصریح 
کرد: در 9 ماهه اول سال جاری سه سورتی پرواز بالگرد 
امدادی شده و یک مصدوم توســط تیم امداد هوایی 
به مراکز درمانی انتقال یافت.وی با اشاره به اعزام یک 
هزار و 126 تیم عملیاتی برای پوشــش این حوادث 
عنوان کرد: پنج هزار و 235 نفــر در حوادث گوناگون 
امدادرســانی شــدند و در مجموع 87 مورد عملیات 
رهاسازی توسط نجاتگران جمعیت هلال احمر انجام 

گرفته است.محمدی افراد اســکان داده شده توسط 
توسط نیروهای عملیاتی را 67 هزار و 510 نفر عنوان 
کرد و گفت: عمده این افــراد در کنگره عظیم اربعین 
حسینی در شــهرهای منتهی به مرز خسروی و مرز 

منذریه عراق اسکان داده شدند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان کرمانشاه از 
آماده باش نیروهای عملیاتی در طــرح امداد و نجات 
زمســتانه در 16 پایگاه امداد و نجات ثابت، 6 پســت 
موقت و 14 شعبه جمعیت هلال احمر استان خبر داد 
و بیان کرد: تلفن گویای 112 برای پوشــش امدادی 

هرگونه حادثه احتمالی در نظر گرفته شده است.

تبریز-رحیم جباردخت سرپرست سازمان میادین 
و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری تبریز از لزوم ایجاد 

52 بازارچه محله ای در سطح شهر تبریز خبر داد.
 مهدی کیانی در صد و سومین جلسه شورای اسلامی 
شهر تبریز گفت: در برخی مناطق شهر تبریز هفت یا 
هشت بازارچه و در برخی مناطق یک یا دو بازارچه نیاز 
است.وی اظهار کرد: مقرر بود شش منطقه شهرداری 
نســبت به احداث بازارچه اقدام کنند ولی فقط ســه 
منطقه بــه این تعهد عمــل کــرده و بازارچه احداث 

کرده اند.
وی با اشاره به اینکه مقصود ما از بازارچه، محلی برای 
ارائه اقلام مــورد نیاز و ضروری مردم اســت افزود: در 
برخی مناطق شهر تبریز اصلًا بازارچه وجود ندارد و در 

برخی مناطق دیگر دو یا سه بازارچه داریم.
کیانی با بیــان اینکه چند بازارچه فعــال اعم از میوه، 
ماهی، خودرو و… در سطح تبریز وجود دارد، تصریح 
کرد: چهار بازارچه دیگر داریم که سه مورد از آنها یعنی 
بازارچه شــقایق نزدیک ســازمان میادین، بازارچه 
بیلانکوه و بازارچه ســتارخان در میــدان آذربایجان 

غیرفعال است.
سرپرســت ســازمان میادین و ســاماندهی مشاغل 
شــهری شــهرداری تبریز گفت: 44 غرفه و کانکس 

میوه فروش در شــهر داریم که بازارچه نیســتند ولی 
می توان از ظرفیت آنها استفاده کرد.

وی از نصب تابلــوی قیمت و قیمت گــذاری در تمام 
نقاط میادین خبر داد و افزود: سیســتم بــازار تبریز 
در میدان بــزرگ و ورودی و خروجی آن قابل کنترل 
برای نرخ گذاری نیست و برنامه سازمان میادین فعال 
کردن حوزه بازرگانی و حمایــت از تأمین کنندگان و 
تنظیم بازار اســت.کیانی اضافه کرد: هم اکنون دو نفر 
ناظر برای کل شــهر داریم که تلاش داریم هم تعداد 
ناظران افزایــش یابد و از طرفی نیز هوشمندســازی 

مدیریت بازارچه ها را نیز در دستور کار قرار دهیم.

کرمانشاه آذربایجان شرقی
از ابتدای سال جاری انجام شد؛

امدادرسانی هلال احمر کرمانشاه در ۶۳۸ حادثه 
سرپرست سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری تبریز:

تبریز نیازمند ۵۲ بازارچه محله ای است

وژه »اهواز من« در سازمان فناوری اطلاعات شهرداری افتتاح پر
۱۲۴ اتوبوس و ون برای حمل و نقل عمومی 

وندان یزدی خریداری شد شهر

یزد-دره شیری   رییس شورای اسلامی شهر یزد گفت: 95 دستگاه 
ون تاکسی برای پیوستن به ناوگان تاکسی درونشهری با یارانه دولتی به 
مبلغ 410 میلیارد ریال و 29 دســتگاه اتوبوس جدید برای پیوستن به 
ناوگان بخش خصوصی اتوبوسرانی با اعتباری بالغ بر 370 میلیارد ریال 

برای شهر یزد خریداری شد.
عزیزالله ســیفی در جلســه علنی شــورا افزود: این تعدادی ون،تاکسی 
و اتوبوس برای رفاه شــهروندان یزدی با مصوبه شــورای ششم شهر یزد 

خریداری شده است.
وی ادامه داد: تجهیز، رنــگ آمیزی، تکمیل و بازســازی تمام پایه های 
درونشهری، نصب 125 عدد ایستگاه سرپناه در مناطق کمتر برخوردار 
با اعتباری بالغ بــر 15 میلیارد ریال، نوســازی بیش از 170 دســتگاه 
تاکسی از سال گذشته، نصب دســتگاه پوز برای تمامی اتوبوس ها جهت 
رفاه مســافران در پرداخت کرایه، نصب تعداد 625 عدد تابلو اتوبوس در 
ایســتگاه های اتوبوس سطح شــهر با اعتباری بالغ بر 18 میلیارد ریال و 
همچنین رنگ آمیزی تعمیر و رفع عیب 475 عدد ســرپناه در ایستگاه 
های اتوبوس مناطق پنج گانه شهرداری از دیگر برنامه و اقدامات سازمان 

حمل و نقل شهری شهرداری یزد است.
رییس شورای  اسلامی شــهر یزد، از آغاز عملیات اجرایی نصب سیستم 
مولتی مدیا برای اطلاع رسانی به ناشــنوایان و نابینایان بر روی اتوبوس 

های بخش خصوصی با اعتباری بیش از 15 میلیارد ریال نیز خبر داد.
سیفی افزود: همچنین در هفته حمل و نقل مسابقات جام فوتسال ویژه 
رانندگان حمل و نقل عمومی برای تزریق شــادی و نشــاط به رانندگان 
برگزار شد که این مســابقات در رشــته های مختلف در طول سال برای 

رانندگان حوزه حمل و نقل برنامه ریزی خواهد شد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی ایلام؛
تکمیل ایستگاه پمپاژ آب چم ژاب ارمو نیازمند 

۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار است

ایلام -حسن بیگی  رییــس سازمان جهاد کشــاورزی ایلام گفت: 
ایســتگاه پمپاژ آب چم ژاب ارمو برای مردم منطقه ایجاد امید کرده ولی 
تکمیل نهایی آن حــدود 100 میلیارد ریال اعتبار نیــاز دارد.  آذرنوش 
عموزاده در جریان بازدید استاندار ایلام از ایستگاه پمپاژ آب چم ژاب ارمو 
در شهرستان دره شهر اظهار داشــت: هم اکنون میزان تخصیص آب در 
این ایســتگاه پمپاژ یک هزار و 44 لیتر بر ثانیه است.وی افزود: یک هزار 
و 720 هکتار از اراضی کشاورزی پنج روســتای منطقه زیر پوشش این 
ایستگاه پمپاژ قرار گرفته اند.رییس سازمان جهاد کشاورزی ایلام یادآور 
شد: این پروژه 2 سال پیش به بهره برداری رسید ولی با مسائل و مشکلاتی 
روبروست که از مهم ترین آنها نامناسب بودن جاده دسترسی است که نیاز 
به بهسازی دارد.عموزاده تاکید کرد: تعدادی از حوضچه های تقسیم آب 
در اثر سیلاب دچار خسارت شده اند که باید احیا شوند، همچنین شبکه 
فرعی 2 منطقه نیز اجرا نشده که باید متصل شــود.وی با اشاره به اینکه 
قبلًا 40 میلیارد ریال برای این طرح هزینه شده است، اضافه کرد: حدود 
80 میلیارد ریال از اعتبارات متمم ســفر به این پروژه تخصیص یافته که 
امیدواریم هرچه سریع تر پرداخت شود.رییس سازمان جهاد کشاورزی 
ایلام با اشاره به بازدیدهای استاندار از این پروژه در طول یکسال گذشته 
گفت: ایستگاه پمپاژ آب چم ژاب برای مردم منطقه ایجاد امید کرده ولی 

تکمیل نهایی آن حدود 100 میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.
عموزاده اظهار داشــت: خط انتقال برق به طــول 17 کیلومتر از داخل 
شهرستان به منطقه منتقل می شــود که نگهداری و تعمیر آن از عهده 

کشاورزان خارج است که باید شرکت برق این وظیفه را بر عهده بگیرد.

مدیر عامل شرکت گاز البرز:
آموزش در اولویت برنامه ها قرار دارد

البرز-مظفری  مدیر عامل شرکت گاز استان البرز بیان کرد: در پایش 
های دوره ای از ادارات در سطح استان موارد آموزشی هم ارائه می شود.

ســیدرضا غفاریان مدیر عامــل این شــرکت در مورد پایــش و اندازه 
گیری ادارات ســطح اســتان البرز گفت: این اقدام در دست انجام بوده و 
کارشناسان این شــرکت با حضور میدانی درجه حرارت را اندازه گیری 
کرده و راهنمایی های لازم را ارایه می کنند.وی ادامه داد: در حضورهای 
میدانی کارشناسان شرکت گاز استان البرز شاهد هستیم که موتورخانه 
برخی ادارات هوشمند نبوده و ترمومترهایی که نصب شده کارایی نداشته 
و کار نمی کنند.مدیر عامل شرکت گاز استان البرز ادامه داد: ارزان بودن انرژی 
گاز باعث شده تا دقت کافی در استفاده از آن اعمال نگردد، اگر موتورخانه ها 
هوشمند شوند به طوری که یک ســاعت قبل از آغاز کار و یک ساعت قبل از 

پایان کار روشن و خاموش شود در صرفه جویی انرژی نقش قابل توجهی دارد.
غفاریان اضافه کرد: فعال ســازی گرماتاب در ســطح شــهر در برخی از 
واحدهای صنفی از دیگر مواردی اســت که شــهروندان باید به ان توجه 
داشته باشند که استفاده از این وسیله گرمایشــی در فضای باز برخلاف 
قانون بوده و باید جمع آوری شود.وی خاطرنشان کرد: در این رابطه تنها 
در منطقه یک کرج تا کنون 25 گرماتاب جمع آوری شده است و بنا داریم 
از درگاه هایی که در اختیار شرکت گاز استان البرز قرار دارد در این مورد 

فرهنگ سازی و اطلاع رسانی کنیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وین قز
فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( استان قزوین خبر داد؛

اعزام ۴ هزار دانشجو و دانش آموز به مناطق عملیاتی جنوب کشور
قزوین-مریم نقدی   فرمانده ســپاه صاحب الامر )عج( اســتان قزوین 
گفت: برنامه ریزی بــرای حضور 4 هزار دانشــجو و دانش آمــوز در مناطق 

عملیاتی دفاع مقدس صورت گرفته است.
 سردار رستمعلی رفیعی  در نشســت هماهنگی اردوهای راهیان نور استان 
قزوین که در سالن شهید سلیمانی استانداری قزوین برگزار شد اظهار کرد: 

راهیان نور بزرگتریــن و تأثیرگذار ترین عملیات فرهنگی کشــور در حوزه 
دفاع مقدس است.

وی با بیان اینکه قزوین همواره در اعزام زائران به جنوب کشور و سفر راهیان 
نور جزو استان های پیش رو در کشور بوده است، افزود: نمایش گنجینه تمام 
نشدنی دفاع مقدس برای نســل جوان و نوجوان زمینه خودسازی این نسل 

را فراهم می کند.
فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( استان قزوین ادامه داد: راهیان نور به دنبال 
یادآوری رشادت های نسل جوان و نوجوانی است که در دوره ای حساس و در 
سخت ترین شــرایط ممکن برای حفظ تمامیت این خاک با جان و دل خود 

برای این خاک جنگیدند.
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۹۳ درصد چک ها در آبان ماه وصول شدند
 بر اســاس آمار بانک مرکزی هفت میلیون فقره چک در آبان ماه مبادله 

شد که از این میزان ۹۲.۹ درصد این چک ها وصول شده است.
 بانک مرکزی وضعیت صدور و مبادله چک ها در ماه گذشــته را منتشر 
کرد. براساس اعلام بانک مرکزی در آبان ماه امسال هفت میلیون فقره 
چک به ارزش ۳۶۷ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان مبادله شــده که نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد ۹.۲ درصد و از نظــر مبلغ ۱۵.۵ درصد افزایش 

داشته است.
ماه گذشته بیشــترین تعداد چک های مبادله ای در سه استان تهران، 
اصفهان و خراســان رضوی مبادله شــده که به ترتیب با ۳۱.۵ درصد، 
۱۰.۶ درصد و ۷.۴ درصد بالاترین ســهم را در مقایسه با سایر استان ها 

دارا بوده اند.
در آبان ماه امسال در کل کشــور از هفت میلیون فقره چک حدود ۶.۵ 
میلیون فقره چک بــه ارزش بیش از ۳۳۳ هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
وصول شــد که در مقایســه با ماه قبل از آن از نظر تعداد ۹.۸ درصد و از 

حیث مبلغ ۱۷.۸ درصد افزایش یافته است.
بر اساس این گزارش ماه گذشــته از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله 
شــده به ترتیب ۹۲.۹ درصد و ۹۰.۷ درصد وصول شــده است. درصد 
تعداد و مبلغ چک های وصول شــده در مهرماه امســال به ترتیب برابر 
۹۲.۴ درصد و ۸۸.۹ درصد و در آبان ماه بــه ترتیب برابر ۹۱.۱درصد و 

۸۷.۸ درصد بوده است.
بررســی آمارها نشــان می دهد اســتان های گیلان )با ۹۴.۸ درصد(، 
خوزســتان )با ۹۳.۷ درصد( و البرز، کرمانشاه و گلســتان )هر کدام با 
۹۳.۵ درصد( بیشترین نســبت تعداد چک های وصول به کل چک ها 
را ثبت کرده اند. همچنین در اســتان تهران ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار فقره 
چک به ارزش بیش از ۱۷۰ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان چک وصول شده 
اســت که از نظر تعداد ۹۳.۴ درصد و از حیث ارزش ۹۲.۱ درصد از که 

چک های مبادله ای را ثبت کرده است.
بر اساس این گزارش در آبان ماه ۱۴۰۱، در کل کشور حدود ۴۹۶ هزار 
فقره چک به ارزش بیش از ۳۴ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان برگشت داده 
شده است که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد ۲.۴ درصد افزایش و از نظر 

مبلغ ۲.۸ درصد کاهش نشان داده است.
در ماه مذکور از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شــده به ترتیب ۷.۱ 
درصد و ۹.۳ درصد وصول نشده اســت. درصد تعداد و مبلغ چک های 
برگشت داده شده در مهرماه امسال به ترتیب ۷.۶ درصد و ۱۱.۱ درصد 
و در آبان ماه ســال ۱۴۰۰ به ترتیب برابر ۸.۹ درصد و ۱۲.۲ درصد بوده 

است.
اســتان های کهگیلویه و بویراحمد، کردستان و چهارمحال و بختیاری 
بیشــترین تعداد چک های برگشــتی را در آبان ماه به خود اختصاص 

دادند. 

در پایتخت نیز حدود ۱۴۶ هزار فقره بــه ارزش بیش از ۱۴ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان برگشــت داده شــده که این رقم برابر ۶.۶ درصد تعداد 
چک های برگشــتی و ۷.۹ درصد ارزش چک های برگشــت داده شده 

است.

در یک سال اخیر
دریافت وام نوسازی مسکن سه برابر شد

آن طور که مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری می گوید طی یک 
سال گذشــته منتهی به آبان ۱۴۰۱ دریافت وام نوسازی در بافت های 
فرسوده بیش از ســه برابر افزایش یافته و از ۱۱ هزار و ۳۱۲ فقره به ۳۸ 
هزار فقره رسیده که بیانگر استقبال سازنده ها از برنامه ها و حمایت های 

دولت و شهرداری ها در نوسازی بافت های فرسوده است.
 وزارت راه و شهرسازی دولت سیزدهم، برنامه هایی را به منظور به سازی 
و ساماندهی بافت های فرسوده و ناکارآمد به عنوان ظرفیتی برای تولید 
و نوسازی مسکن در نظر گرفته اســت. افزایش سقف تسهیلات تا ۶۰۰ 
میلیون تومان، پرداخت وام ســاخت در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
بدون لحاظ شــروط پنج گانه و رونمایی از بسته مشوق های شهرسازانه 
از جمله این برنامه ها است. ظاهرا طی یک ســال گذشته این برنامه ها 
در ترغیب مالکان و ســازگان به ســاخت و ســاز در بافت های فرسوده 

تاثیرگذار بوده است.
محمد آیینی  ـ مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران، چند روز قبل 
با ارایه آمار دریافت پروانه های ساختمانی پایتخت در پاییز سال جاری 
بیان کرد: در شهر تهران در پاییز امسال تا روز ۳۰ آذر ۱۴۰۱ تعداد ۴۲۴ 
پروانه ساختمانی صادر شده که نســبت به مدت مشابه سال رشد ۵۷ 
درصدی را نشــان می دهد. به لحاظ تعداد واحد نیز برای ۳۰۰۸ واحد 
پروانه صادر شــده که از افزایش ۴۶.۵ درصد نســبت به سال گذشته 

حکایت دارد و رشد معنی داری را نشان می دهد.
او با ارایه آماری از دریافت وام نوسازی در کل کشور نیز گفته است: طی 
یک سال اخیر منتهی به آبان ۱۴۰۱ بالغ بر ۳۸ هزار واحد به بانک های 
عامل برای دریافت تسهیلات بانکی جهت نوسازی واحدهای فرسوده 
معرفی شده اند، این میزان در مقایســه با مدت مشابه سال قبل که ۱۱ 

هزار و ۳۱۲ واحد بوده، از رشد ۲۳۵ درصدی برخوردار شده است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایــران افزود: این امــر بیانگر 
استقبال ســازنده ها از برنامه ها و حمایت های دولت و شهرداری ها در 

نوسازی بافت های فرسوده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی ابراز امیدواری کرد: ابلاغ تسهیلات بانکی 
ارزان قیمت از محل تسهیلات اشتغالزایی تبصره ۱۸ قانون بودجه سال 
جاری و اســتفاده از ظرفیت مصوبه تشویقی شــورای عالی معماری و 
شهرســازی ایران می تواند تحقق ۱۰۰ درصدی نوسازی سالانه ۱۵۰ 
هزار واحد مســکونی در بافت های فرســوده در برنامــه جهش تولید 

مسکن را تضمین کند.
بنابراین گــزارش، فردا پنجم دی مــاه نیز همزمان با ســالروز زلزله ی 
بم پویش نوســازی بافت های فرسوده در ۱۰۰ شــهری که ۶۷ درصد 
مساحت بافت فرسوده را دارند به مناسبت پنجم دی ماه مصادف با روز 
ایمنی در برابر زلزله و کاهش بلایای طبیعی برگزار می شــود و در این 

پویش بم، سفیر نوسازی در کشور خواهد بود.

مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز:
پرمصرف ها منتظر قبوض جدید باشند

مدیر گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران گفت : ما کمبود گاز در کشور 
نداریم، ولی همزمان با افزایش برودت هوا، طرح های مدیریت مصرف 

گاز در کشور به اجرا در می آید.
مســلم رحمانی با بیان اینکه از ابتدای آذرماه با ورود توده سرد سال و 
پاییزی، تمام تأسیسات شــرکت ملی گاز، وزارت نفت، هم تأسیسات 
بالادســتی، هم تولید، پالایش، انتقال و توزیع، تمام اقدامات عرضه را 
در حداکثر آمادگی انجام دادند، اظهــار کرد: تمام تلاش همکاران ما به 
صورت شبانه روزی در وزارت نفت این بود که بتوانیم هرچه مناسب تر 
توزیع گاز را در ســطح کشــور به خصوص در بخــش خانگی و تجاری 

داشته باشیم.
وی با بیان اینکه ســال گذشــته در ایــن زمان نزدیک بــه ۶۰ میلیون 
مترمکعب کمتر از این حجم در ســطح کشــور توزیع می شد ـ یعنی به 
اندازه بیش از دو فاز یک پالایشــگاه های پارس جنوبــی ـ گفت: با این 
جبهه سرد جدید هم پیش بینی می کردیم که میزان مصرف باز افزایش 
پیدا کند؛ از روز گذشــته تا کنون بیش از ۴۰ میلیون مترمکعب افزایش 
پیدا کرده همه تأسیسات شــرکت در حداکثر تولید و پالایش قرار دارند 
و همه همکاران مــا در بخش انتقــال و توزیع هم پای کار هســتند که 
شبکه و خطوط پایداری باشــد و در حال حاضر هم خوشبختانه تمامی 

شبکه های سطح کشور در حال پایدار گازرسانی است.
به گفته مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز ایران، بحث تولید و عرضه یکی 
از مهم ترین موضوعات برای وزارت نفت به عنوان سیاســتگذار اصلی 
تولید اســت، بحث مدیریت مصرف نیز باید توسط دستگاه های متنوع 
تحت مدیریت و کنترل باشــد، در وزارت نفت بالاخص شرکت ملی گاز 
اقدامات بســیار خوبی صورت گرفت، با همکاری دولت مصوبه ای ابلاغ 
شد که بحث کاهش ۱۰ درصد مصارف بخش دولتی و همچنین پایش 

ادارات و دستگاه های دولتی بود که  دولت ابتدا از خودش آغاز کرد.
رحمانی با بیان اینکه بیش از ۷۲ هزار مورد بازرســی در سطح کشور در 
ادارات ونهاد های دولتی از ابتدای آذرماه انجام شــده که به ۸۴۱ مورد 
قطع گاز ختم شــده اســت، در گفت و گویی تلویزیونی افزود: قطع گاز 
معمولاً همان روز که قطع شــده با اخذ تعهد وصل می شود مگر اینکه 
تکرار شود و در آن صورت با نظر اســتاندار استان قطع گاز اتفاق خواهد 

افتاد.
وی با بیان اینکه ســال گذشــته با این اقدام ۱۰ درصد که هدف بود به 
نتیجه رسید، امســال هم خوشــبختانه تعداد مواردی که خارج از آن 
چارچوب مصرف می کنند نســبت به سال گذشــته کمتر شده و این 

نشان می دهد که همکاری بخش دولتی بیشتر بوده است.

مدیر گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران با تاکید بر اینکــه کمبود گاز 
در کشــور نداریم بحث ما عدم تراز بین مصرف و تولید اســت، بنابراین 
خواهش می کنم از لفظ کمبود گاز اســتفاده نشــود، گفت:  در مورد 
اقداماتی کــه بــرای پرمصرف ها اتفاق افتــاده دو بســته در دولت به 
پیشنهاد وزارت نفت مصوب شد، بحث تشویقی است کسانی که در سه 
پلکان اول هستند به هیچ عنوان قیمت گاز بهایشان تغییر نمی کند اگر 
۳۰ درصد این سه پلکان را کاهش بدهند مصرفشان رایگان خواهد بود، 

اما بد مصرف ها که پلکان ۱۱ و ۱۲ است.
 به گفته وی، ۷۱۳۸ مورد در این پلکان ها قطع گاز اتفاق افتاده هشدار 
و پیامک داده شــد، چون رعایت نکردند قطــع گاز اتفاق افتاد و قبوض 

جدیدی که برای آن ها می آید قبوض کاملًا معناداری خواهد بود.

ود؟ افزایش تولید نفت ایران تا کجا پیش می ر
به تازگی وزیر نفت از ورود تولید نفت ایران بــه کانال روزانه ۳ میلیون 
بشــکه خبر داد؛ موضوعی که می تواند یک جهــش در صنعت نفت به 
حســاب آید، آنطور که کارشناســان نیز می گویند در صورت افزایش 

سرمایه گذاری می توان شاهد رقم های بیش از این نیز بود.
درحالی که تولید نفت که در سال ۱۳۹۹ به زیر ۲ میلیون بشکه در روز 
هم رســیده بود، اکنون به رقم ۳ میلیون بشکه در روز رسیده همچنین 
فروش نفت و گاز و وصول درآمدهای آنها هم بیشــتر شده است. اگرچه 
صادرات نفت ایران هیچ گاه به صفر نرســید اما کاهش چشــمگیری را 
تجربه کرد. با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، اســتفاده از راهکارهای 
مختلف برای افزایش فــروش و صادرات نفت با وجــود تحریم ها مورد 
توجه قرار گرفت تا آنجا که طبق اعلام مسوولان اکنون شرایط صادرات 
نفت بهتر اســت. همچنین دسترســی به منابع مالی ایران در خارج از 

کشور نیز بهبود داشته است.
آنطور که محســن خجســته مهر، مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران 
اعلام کرده یکی از دستوردهای ما در شش ماهه نخست فعالیت دولت، 
افزایش یک میلیون بشکه ای ظرفیت تولید و رسیدن به ظرفیت تولید 
قبل از تحریم ها بود که هزینه ۵۰۰ میلیون دلاری را در بر داشــت. این 
ســرمایه گذاری رشــد ۶۰ درصدی متراژ حفاری در این دوره را در پی 
داشت و موفق به افزایش ۸۰ درصدی ســرعت حفاری شدیم و سرعت 
حفاری ما از ۱۰.۵ متر در روز به ۱۸.۲ متر در روز رسیده است و از ۱۴۷ 

هزار متر حفاری در سال ۹۹ به ۲۳۵ هزار متر در سال ۱۴۰۰ رسیدیم.
وی درباره ذخایر نفت و گاز صنعت نفت ایران توضیح داد: شــرکت ملی 
نفت ایران در بخش نفت ۱۵۸ میلیارد بشــکه معادل نفت خام و ۱۸۲ 
میلیارد بشکه معادل نفت خام، ذخایر گاز در اختیار دارد که در مجموع 
۳۴۰ میلیارد بشکه معادل نفت خام می شــود و مقام نخست در جهان 
به حســاب می آید.   در تولید نفت و گاز در بین شرکت های نفتی ملی و 
بین المللی رتبه ســوم جهان را در اختیار داریم و ۴۱۰ مخزن نفت و گاز 
را مدیریت می کنیم.وی به تحقق درآمدهای شــرکت ملی نفت ایران 
مربوط به تبصره های یک تا ۱۴ قانون بودجه در ســال گذشــته اشاره 
کرد و گفت: پس از ۱۲ سال برای نخستین بار سوآپ فرآورده های نفتی 
محقق شــد، در این مدت صادرات نفت و میعانات گازی افزایش یافت و 
موفق شدیم ناوگان صادرات نفت و میعانات گازی را افزایش دهیم و در 

همین حال وصول درآمدها رشد چشمگیر داشت و به ۲ برابر رسید.
جواد اوجی وزیر نفت نیز به تازگی اعلام کرد که هم اکنون نفت ســبک 
ایران مشــتریان خوبی دارد، و اکنون در کانال تولیــد روزانه ۳ میلیون 
بشــکه نفت قرار گرفته ایم، ضمن آنکه ظرفیت تولید نفت سبک کشور 
با ابتکار همکارانم در شــرکت ملی نفت ایران و پژوهشگاه صنعت نفت 

روزانه ۲۰۰ هزار بشکه افزایش یافته است.
نرسی قربان کارشناس حوزه انرژی با اشــاره به وضعیت تولید نفت در 
ایران و امکان افزایش صادرات آن، به ایســنا گفت: افزایش میزان تولید 
ارتباطی با صــادرات ندارد، گرفتاری بخش صادرات مســاله تحریم ها 
است، اگر تحریم ها نبود قطعا توانایی افزایش چندین برابری صادرات 
وجود داشت.وی با تاکید بر اینکه علت عدم صادرات نفت موضوع تولید 
نیســت، تصریح کرد: افزایش تولید امری مهم و ضروری است اما برای 
افزایش صادرات نیازمند رفع تحریم ها هســتیم، بی شک تولید بالاتر 

لازم است اما کافی نیست.
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رئیس کل بانک مرکزی  در صحن مجلس:

خ سود بانکی می تواند ثبات ارزی ایجاد کند افزایش نر

زینب رجائی  رئیس کل بانــک مرکزی گفت: 
روســیه با افزایش نرخ ســود بانکی در شــرایط 
جنگی، در بازار خود ثبات ایجاد کرد. افزایش نرخ 
سود بانکی در مدیریت بازار ارز بسیار مهم است و 

ما به دنبال آن هستیم.
علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی کشــور 
در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در جریان 
بررسی اقدامات و سیاست های ارزی دولت اظهار 
داشــت: نرخ ارز متأثر بازار غیررســمی است که 
نسبت به بازار رسمی بسیار کوچک تر است. برای 
آنکه بازار ارز کشــور را مدیریت کنیم، برنامه های 
متعدد و مختلفــی در دولت در دســت پیگیری 

است.
وی بیان کرد: آن چه به بانک مرکزی باز می گردد، 
کنترل نقدینگی و تورم است. سیاست های عرضه 
و تقاضا در این باره در حال دنبال شدن است. یکی 
از برنامه های جــدی بانک مرکــزی، هماهنگی 

سیاست های ارزی با سیاست های تجاری است.
صالح آبــادی تصریح کرد: این نکته بســیار مهم 
اســت که اگر کســی وارد کننده و متقاضی ارز 
باشد، ارز خود را از کشــورهای دیگر تأمین نکند. 
بنابراین تثبیــت سیاســت های ارزی و تجاری 

بسیار اهمیت دارد.
رئیس کل بانک مرکزی درباره نرخ ســود بانکی 
گفت: در کشور روســیه زمانی که جنگ اوکراین 
آغاز شد، بازار ارز تلاطم احساس کرد اما بلافاصله 
این کشور نرخ ســود بانکی را از ۱.۵ درصد به ۲۰ 
درصد افزایــش داد. همین موضــوع باعث ایجاد 

ثبات در بازار شد.
صالح آبادی ادامه داد: موضوع نرخ سود بانکی در 
مدیریت بــازار ارز اثر ویژه و اهمیــت زیاد دارد و 

مدت زیادی است که آن را دنبال می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: سیاست های 
پولی در بانــک مرکزی در تمام کشــورهای دنیا 
دنبال می شــود و ما نیز به این موضوع توجه ویژه 

داریم.وی گفــت: موضوع مهم دیگــر مالیات بر 
عایدی سرمایه است که نقش مهمی ایفا می کند 
و می تواند افرادی را که ســفته بازی می کنند و به 
دنبال سوداگری هستند را مدیریت کند. چرا که 

این افراد باید مالیات بپردازند.
صالح آبادی افزود: موضــوع بعدی تعیین تکلیف 
رمزارزهاســت که این موضوع نیز باید توســط 

مجلس و دولت مورد توجه ویژه قرار بگیرد.
وی بیان کرد: بر اســاس آمار واردات و فروش ارز 
در ســامانه های رسمی کشور امســال تا آذر ماه 
حدود ۳۳.۵ میلیارد دلار در ســامانه نیمایی ارز 
عرضه و خریداری شــده است و ســال گذشته از 
ابتدای سال در مدت مشابه ۱۹.۶ میلیارد دلار در 
سامانه نیمایی ارز عرضه و خرید شده است، یعنی 
۷۱ درصد عرضه ارز در ســامانه نیمایی نسبت به 

سال گذشته افزایش پیدا کرده است.
صالح آبادی با اشــاره به اینکه در آستانه تدوین 
بودجه ۱۴۰۲ هســتیم، اظهار کرد: باید طوری 
برنامه ریزی کنیم که کســری بودجه نداشــته 
باشــیم و دولت در این زمینه تلاش خود را کرده 
و می کنــد. هر چنــد بودجه ای کــه در مجلس 
تصویب خواهد شد می تواند پیام ثبات را به بازار 

دهد.
رئیــس کل بانک مرکــزی خاطرنشــان کرد: با 
برنامه ریــزی درســت می توانیــم بودجه بدون 
کسری را در سال آینده داشته باشیم، در موضوع 
تســهیلات تکلیفی نیز پیشــنهاد دولــت که به 
مجلس داده شــده بســیار حائز اهمیت است، با 
مدیریت و کنترل ناترازی بانک ها می توان به ثبات 
بازار ارز کمک کرد. از سوی دیگر حکمرانی ریالی 

موضوع مهمی است که دنبال خواهد شد.
وی دربــاره ارز نیمایــی گفت: در ســامانه نیما 
دســتوری عمــل نمی کنیــم، در این ســامانه 
صادرکننده های مختلفی عرضه کننده هســتند 
و نرخ هــای صادرکننده های نفتــی و غیرنفتی 

متفاوت اســت و میانگین قیمت ها همان چیزی 
است که در گزارش کمیســیون اقتصادی اشاره 
شــد. نرخ نیمایی نیز در طول زمان تعدیل شده 

است.
صالح آبادی افزود: دوســتان در دولت باید کمک 
کنند تا در بازار تعادل ایجاد کنیم، در بازار تمرکز 
باید با بانک مرکزی باشــد و تأکید رئیس جمهور 
هم این است که عرضه ها در بازار و تقاضا در حوزه 
وزارت صمت، نفت و سایر دستگاه ها با هماهنگی 
بانک مرکزی باید باشد. بانک مرکزی باید در بازار 
ارز قدرت بالایی داشته باشد و همه دستگاه ها نیز 

مکلف به همکاری با بانک مرکزی هستند.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در موضوع صادرات 
غیرنفتی اقداماتی انجام شــده تا وضعیت بهتری 
داشــته باشــیم، یکی از موضوعات نیز در قانون 
بودجه مربوط به مالیات بر ســود سپرده اشخاص 
حقوقی بود که این موضوع اشکالاتی را ایجاد کرد 
لذا در قالب اصلاحیــه ای در دولت به این موضوع 
پرداختیم و آن را تصویــب کردیم و با قید فوریت 
باید در مجلس مطرح شــود از ســوی دیگر این 
موضوع را در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ ندیدیم 

و مجلس هم نباید به آن بپردازد.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: آنچه که در بحث 
صــادرات ریالی مهم اســت این بــوده که وقتی 
کالایی به خارج از کشــور صادر می شود باید ارز 
آن به کشــور برگردد البته موضوع تنها ارز نیست 
و مهم این اســت که در ازای آن ارز کالاهایی وارد 
کشور شود تا اشــکالات ارزی پیش نیاید. ما برای 
ایجاد ثبات در بازار ارز اعم از بحث سیاســت های 
ارزی یا ثبات در اقتصــاد کلان، نقدینگی و تورم 
برنامه های متعددی داریم که دنبال می کنیم. در 
بازار نیز در بخش سیاســت های ارزی و عرضه و 
تقاضا برنامه های مختلفــی داریم و بانک مرکزی 
با هماهنگی دستگاه های مختلف و کمک مجلس 

ثبات را به بازار برمی گرداند.

خریدار   مدیر بانکی و اعتباری صندوق توسعه 
ملی گفــت: از ۱.۵ میلیارد دلاری کــه باید برای 
حمایت از اشــتغال پایدار در مناطق روستایی و 
عشایری هزینه می شد تاکنون ۱.۴ میلیارد دلار 

تبدیل به ریال شده است.
فرشــید احمدی ســرتختی در یک گفت و گوی 
رادیویــی اظهار کــرد: صندوق توســعه ملی بر 
اساس قانون حمایت از توســعه و اشتغال پایدار 
در مناطق روستاها و عشایری مکلف است معادل 
یک و نیم میلیــارد دلار از منابع مالــی را به ریال 
تبدیل کرده و در این دو جامعــه هزینه کند. این 
تکلیف قانونی از ســال ۹۶ تا زمانی که کل منابع 
پرداخت شــود، لازم الاجراســت و تا امروز یک 
میلیارد و ۴۴۶ میلیون و ۲۷۴ هــزار و ۵۴۶ دلار 

تسعیر و تبدیل به ریال شده است.
مدیر بانکــی و اعتبــاری صندوق توســعه ملی 

افزود: مبلــغ مذکور بــه منظور ایجاد اشــتغال 
پایدار به ۴ بانک تخصیص داده شــده و فقط ۵۳ 
میلیون دلار باقی مانده اســت که البته بر اساس 
توافق صورت گرفته معادل رقــم تخصیص یافته 
از منابع صنــدوق، منابع بانکی هــم بدین منظور 
اضافه می شــود.احمدی با اشــاره بــه تخصیص 
منابع صندوق به ۳۱ اســتان تاکید کرد: ۷۷ هزار 
میلیارد ریال از طرف صندوق پرداخت شده است 
و حجم اشتغال پیش بینی شده با این ارقام معادل 
۱۵۴ هــزار و ۱۸۰ طرح تخصیص اعتبار اســت و 
برای ۲۸۹ هــزار و ۵۶۰ نفر از طریــق طرح های 
تأمین مالی شــده توسط بانک ها اشــتغال زایی 
می شــود؛ یعنی به ازای هر یک نفر ۵۲۸ میلیون 
ریال سرمایه گذاری شــده است.وی در عین حال 
دغدغه اصلــی را ناظر بــر پایداری این اشــتغال 
دانست و افزود: در جلسه مشترک با وزیر کار تاکید 

شد تمهیداتی باید اندیشیده شود تا اشتغال ایجاد 
شــده مولد و پایدار باشد.احمدی همچنین اظهار 
کرد: ما آمادگی داریم ۸.۲ هزار میلیارد تومان باقی 
مانده منابع را به ســرعت تزریــق کنیم.وی ادامه 
داد: سود این منابع برای صندوق و بر اساس قانون 
صفر درصد در نظر گرفته شده است. از طرفی نزد 
سیستم بانکی برای حمایت از کشاورزی و صنایع 
تبدیلی و تکمیلی سپرده داریم و ۱۸ هزار میلیارد 
تومان دیگر هم بدین شکل منابع برای حمایت از 

اشتغال عشایر اضافه کرده است.
احمدی گفت: بر اســاس گــزارش اخیر حدود ۹ 
هزار میلیارد تومان جذب وزارت جهاد کشاورزی 
و به منظور اجــرای ۸۹ هــزار و ۷۲۷ طرح هزینه 
شده است و بخشــی از منابع هم به وزارت صمت و 
میراث فرهنگی تزریق شده و ۶۰ درصد کل منابع 

به سمت وزارت جهاد رفته است.

تسهیلات

عضو کمیســیون صنایع مجلس 
ضمن اشاره به بهانه تراشی بانکها 
در تســهیلات دهی بــه تولید، 
گفــت: مجلس در صــورت لزوم 
پیگیــر چرایی بهانه تراشــی در 
اعطای تســهیلات به بخش مولد 

خواهد بود.
الــه ویــردی دهقانــی در مورد 
ارتباط بانک ها با بخــش تولید، 
اظهار کرد: متأســفانه بانک ها به 
مثابه ترمز توســعه و پیشــرفت 
در کشور هستند. شــبکه بانکی 
بایــد حامی تولید بــوده و با ارائه 
تســهیلات ارزان کمک رســان 
به بخــش مولد کشــور باشــد 
اما متأســفانه تســهیلات گران 

بانک هــا تبدیل به گره 
بزرگ تری بــرای این 
بخش شــده البته که 
بهانه تراشی در اعطای 
تســهیلات نیــز خود 
معضــلات مهم تــری 
کمیسیون  است.عضو 

صنایع و معادن مجلــس افزود: 
نگاه مدیــران بانکــی و مالی در 
خصوص ارائه تسهیلات به تولید 
این اســت که این اقــدام صرفه 
اقتصادی چندانی نــدارد، همه 
بانک ها به جای اینکــه به عنوان 
منبــع تأمین مالــی تولید ظاهر 
شــوند با ســرمایه های مردمی 
به مثابــه رقیب بخــش مولد و 

سرمایه گذاری حضور 
داشــته اند.وی ادامــه 
داد: تعطیلــی و توقف 
فعالیت واحدهای مولد 
اقتصادی  پیشــران  و 
عمدتــاً نتیجــه عدم 
همکاری شــبکه پولی 
و بانکی کشــور بوده است. ادامه 
فعالیــت شــبکه بانکی بــه این 
شــکل قطعاً به صلاح نبــوده و 
مضرات بســیاری بــرای اقتصاد 
به همراه خواهد داشــت از این رو 
لازم اســت تدبیــری در این باره 
صــورت بگیرد.دهقانــی تاکید 
کرد: مجلس حامــی تولید بوده 
و در این راســتا در صورت لزوم با 

دعوت و احضــار وزرا و رئیس کل 
بانک مرکزی پیگیر چرایی بهانه 
تراشــی در اعطای تســهیلات 
به بخــش مولد خواهــد بود.وی 
تصریح کرد: تأمیــن مالی تولید 
باید جدی گرفته شــود تا به این 
واسطه وضعیت اقتصادی و حتی 
معیشت مردم نیز بهبود یابد زیرا 
توجه به بخش پیشران اقتصادی 
اشــتغال آفرینــی و توســعه را 
تضمین می کند.عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلــس یادآور 
شد: بنگاه داری شبکه بانکی باید 
خاتمه یابد تا بانک ها به رســالت 
اصلی خود یعنی تسهیلات دهی 

به بخش تولید برگردند.

بهانه تراشی بانک ها در تسهیلات دهی به تولید
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